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ZAKLJUČENA MUČNA AGONIJA, KI JE TRAJALA POLNIH ŠTIRIDESET DNI

Španski diktator Francisco Franco umrl: 
konec mračnega obdobja španske zgodovine? med I,aHi° in Sovjetsko zvezo

ZAKLJUČENI POLITIČNI POGOVORI PREDSEDNIKA LEONEJA V MOSKVI

Izjava o političnem sodelovanju

Pogreb bo v nedeljo - Nujen skupen nastop protifrankistične opozicije, da bi preprečili 
nadaljevanje diktature in vzpostavili demokracijo - Zahteva po amnestiji za politične 
jetnike-Demokratična opozicija odreka podporo Francovemu nasledniku Juanu Carlosu

40 let fašistične diktature 
40 let demokratičnega odpora

Dolga agonija starega španskega 
krvnika Francisca Franca se je 
končala. Končala se je tako, kot 
je teklo njégóvo življenje: ob
spremljavi krvavega nasilja nad 
svobodoljubnim španskim ljud
stvom, ob škripanju garrotte in ob 
morilskih strelih v prša španskih, 
baskovskih, katalonskih, asturij- 
skih in drugih rodoljubov, ob po
ostrenem preganjanju in zapiranju 
delavcev, študentov, duhovnikov in 
intelektualcev, vseh tistih, ki se 
ne morajo zadržati, da ne bi javno 
manifestirali upanja, da bo smrt 
starega krvoloka in zločinske troj
ke Hitler - Mussolini - Franco od 
pria novo, svetlejše poglavje tež
ke španske zgodovine.

40 let Francove fašistične diktatu
re je posejanih s stotisoči, z milijo
ni žrtev boja za svobodo vse od dr
žavljanske vojne do danes. Nepo
sredno po zmagi falange nad re
publikanskimi, borci. ki je bila mo
goča le zaradi ogromne vojaške. 
Pomoči, ki sta jo Francu nudila Hi
tler in Mussolini ob istočasni po
polni pasivnosti tako imenovanih za
hodnih demokracij, čeprav je bilo 
jasno, da si je prav na španskih 
bojiščih nacifašistični vojaški stroj 
mazal svoja . kolesa., za pohod v 
drugi svetovni vojni, je Franco za
čel izvajati sistematične pokole po 
vaseh, mestih in tovarnah, Tako so 
se stotisočim padlih v ' državljan-, 
ski vojni za demokratično špansko 
republiko začeli pridruževati stoti
soči novih žrtev. Uradni španski 
podatki govorijo o 192.684 umorje
nih protifrankistih, toda ta števil
ka, ki jo hranijo v arhivih mini
strstva za pravosodje v Madridu, 
se nanaša samo na tiste, ki so jih 
usmrtili po «rednem sodnem postop
ku» in ne vključuje vseh tistih ti- 
sočev in tisočev žrtev, s katerih 
krvjo so se omadežčvali. ekseku- 
torji Francovega fašizma - falan- 
Sa, vojska in policija. Leta 1945 
so socialisti in anarhisti v Mehiki 
objavili podatke, iz katerih izhaja, 
da so fašistične oblasti po vojni 
umorile 500 tisoč oseb. Socialdemo
krati govorijo o 300 tisoč mrtvih. 
Predsednik FRAP, stari protifaši
stični borec Julio Alvarez de Va- 
yo, ki je umrl pred nekaj meseci, 
Pa je prišel do neovrgljivih doka
zov, da je število usmrtitev dose
glo 400 tisoč ljudi. In to seveda sa
mo neposredno po zmagi falange, 
kot rezultat njene maščevalnosti 
nad borci in simpatizerji boja za 
demokratično republiko, kje pa so 
še vsi tisti, ki so padali v nasled
njih letih vse do poslednjih ustre
ljenih v Madridu, Burgosu in Bar
celoni? In kje so še vsi tisti, .ki 
ječijo po španskih zaporih?

Danes se o odporu proti franki- 
stičnemu režimu govori kot o raz
meroma novem pojavu, v resnici 
Pa se državljanska vojna v Špa
niji ni nikoli končala, čeprav je 
tudi res, da je odpor, ki je bil moč
no aktiven zlasti v letih 1939-1948, 
v naslednjih letih precej pojenjal 
kot posledica razočaranja v vrstah 
španskih protifašistbv spričo podpo'- 

ki jo je Franco začel uživati 
AH zahodnih «demokracijah» in 
tSasti pri vodilnih političnih krogih 
v ZDA, ki so Francovi Španiji po 
Vojaških spprazumjh z ZDA o od
stopu vojaških oporišč Američanom 
na ozemlju Španije in po novem 
sporazumu z Vatikanom, omogočile, 
ha je bila leta 1955 sprejeta v Or
ganizacijo združenih narodov. Do 
Ponovne oživitve protifašistične de- 
javnosti je prišlo šele po 1. 1963, ko 
Se je španska buržoazija, vedno ob 
Podpori zahodnega kapitala, skuša- 
ju po prejšnji 'izolaciji vključiti v 
Proces industrijskega in turistične
ga razvoja. Toda tudi ta «novi de
mokratični stil», kot so ga neka
teri velikodušno imenovali, je bil 
samo navidezen in izraz nuje re
žima, da se v- svetu pokaže druga
čen, kat v resnici je. Dejansko je 
notfanji policijski sistem ostal tak, 
kakršen je bil.

Nekako v tem času sta se v vr
stah protifrankistične opozicije o- 
blikovala dva tabora, ki sta se lo
čila v glavnem po izbiri stràtegi- 
j* l& boj proti Francu

Ena skupina je skušala doseči pa
dec režima s čedalje večjim pri
tiskom nanj, druga pa se je zavze
mala za odpravo razkolov iz dr
žavljanske vojne in za nacionalno 
pomiritev. Ta skupina si je skuša
la in si še skuša pridobiti naklo
njenost srednjih družbenih plasti. 
Toda njena prizadevanja so se hi
tro pokazala za jalova, ker ji ni 
uspelo mobilizirati množic'v takem 
obsegu, da bi lahko stresla temelje 
režima, niti ji ni uspelo povzročiti 
bistvenih premikov med samimi pri
staši frankizma. .

Skupina pa, v kateri so vse le
vičarske in napredne stranke in or
ganizacije zagovarja neizprosen boj 
proti Francu in proti vsemu, kar 
je fašistični diktator predstavljal 
in se je prav zato izoblikovala v 
edino resno protifrankistično alter
nativo. Njene meje pa so na ža
lost v veliki razčlenjenosti, kar pa 
skušajo predstavniki raznih proti- 
frankističnih skupin premostiti in 
prav dolga agonija diktatorja Fran
ca, je prispevala k sporazumu med 
dvema največjima demokratičnima 
skupinama za skupen politični na
stop.

Julija 1974 so ustanovili «demo
kratičen odbor», ki združuje vrsto 
strank in za katerega so dali po
budo španski komunisti pod vod
stvom, Santiaga Carrilìa. V njem 
so poleg KPš še ljudska socialistič
na stranka Raula Moroda in Tier- 
na Gaivana, liberalni monarhisti 
in nekatere druge manjše zmerne 
skupine. Druga velika enotna proti- 
frankistična skupina je «demokra
tična platforma», v kateri so so
cialistična delavska stranka, ki jo 
vodi Felipe Gonzales, krščanska 
demokracija pod vodstvom Ruiza 
Gimeneza, bivšega ministra za jav
no šolstvo, ki je stopil v vrste opo
zicije in je bil zadnje čase tudi v 
Čilu, kot odvetnik komunističnega 
voditelja Corvalana, ki so ga Pi
nochetovi fašistični vojaki zaprli, 

«Demokratični odbor» in «demo
kratična platforma» sta sklenila, 
da ne bosta priznala Juana Carlo
sa za kralja in državnega pogla
varja in da bosta zahtevala refe
rendum, s katerim se bo špansko 
ljudstvo moralo izreči za monarhijo 
ali za ponovno uvedbo republike.
O izidu tega referenduma, seveda 
če ga bodo sploh izvedli in če bo 

resnici svoboden in demokrati
čen, ne more biti najmanjšega dvo
ma, saj je špansko ljudstvo že na
veličano terorja, korupcije in krivic 
sedanjega režima. V primeru, da 
bi prišlo v Španiji do «omejene 
liberalizacije», kot temu pravijo, 
bi socialisti in demokristjani, ki 
sta najpomembnejši politični sili 
v okviru «demokratične platforme» 
zahtevali aktivno udeležbo komuni
stične partije. Predlog nove koali
cijske vlade, ki so ga dali komu
nisti in ki bi lahko združil vse o- 
pozicijske sile, doslej še ni naletel 
na pozitiven odmev, predvsem ne 

strani socialistične delavske 
stranke, medtem ko bi mu, kaže, 
bil bolj naklonjen vodja demokri- 
stjanske levice Ruiz Gimenez.

Trdnost opozicije bo morala v 
prihodnjih dneh in mesecih presta- 

hudo preizkušnjo, od nje pa je 
mnogočem odvisna bodočnost 

demokratične Španije in njenega 
ljudstva, ki vidi končno po dolgih 
desetletjih fašistične strahovlade in 
zlasti po diktatorjevi smrti stvar
no možnost, da se osčobodi izpod 
frankističnega jarma in stopi v 
zbor svobodnih evropskih narodov 
in neglede na očiten namen novo
pečenega' kralja Juana Carlosa, da 
nadaljuje po Francovi poti terorja.

Eno je danes gotovo: s Francovo 
smrtjo se zaključuje tragična 40- 
letna doba Španije in začenja no
va, v kateri bo špansko ljudstvo 
poleg lastne izbire in lastnega bo
ja kot doslej še potrebovalo vse
stransko politično podporo demo
kratičnega in svobodoljubnega sve
ta. Francova smrt avtomatično še 
ne pomeni tudi smrti frankizma kot 
fašistične ideologije. Boj proti fa
šizmu pa je danes ne le v Španiji, 
marveč povsod po svetu, imperativ 
časa. IVAN FISCHER

MADRID, 20. — španski, diktator 
general Francisco Franco je po bo
lezni, ki je trajala 40 dni, umrl 
danes zjutraj ob 4.40. Dejansko je 
bil španski diktator mrtev že nekaj 
časa, saj so mu zdravniki zagotovili 
osnovne življenjske funkcije s kom
pleksno aparaturo, ki je nadomesto- 
vala pljuča in ledvice, kri pa so 
mu zamenjali skoraj vsak dan. Tudi 
srčno dejavnost so podprli z elek
tronsko napravo. V zadnjih dneh pa 
je njegov organizem popolnoma od
povedal in zdravniki so sklenili, da 
je brezsmiselno nadaljevati s to 
farso.

Truplo španskega diktatorja so 
zjutraj odpeljali v palačo Pardo ter 
objavili nadroben spored pogrebnih 
svečanosti. Franca bodo pokopali v 
nedeljo v «Dolini padlih», na poko
pališču, ki ga je dal urediti sam 
«generalissimo» takoj po zaključku 
državljanske vojne. Dan prej bo 
Juan Carlos prisegel kot španski 
kralj ob prisotnosti članov parla
menta in sveta monarhije. Navzoči 
bodo tudi člani diplomatskega zbo
ra. Ob smrti generala Franca so 
proglasili 30-dnevno žalovanje, šole 
pa bodo ostale zaprte 7 dni.

Regentski svet, ki se je danes po 
diktatorjevi smrti sestal, je imeno
val princa Juana Carlosa za vrhov
nega poveljnika španskih oboroženih 
sil. Regentski svet bo prevzel naj
višjo oblast, dokler ne bodo Juana 
Carlosa uradno kronali za kralja. 
Sestavljajo ga trije člani: Alejandro 
Rodriguez De Valcarcel, predsednik 
parlamenta, Pedro Rodriguez Cua- 
draro, nadškof Saragozze in pa naj- 
starejši general, poveljnik letalstva 
Angel Salaz Larrazabal.

Vse verske obrede in druge sve
čanosti v zvezi s Francovim pogre
bom kot tudi prisego Juana Carlosa 
bodo oddajali po španski televiziji, 
govorijo celo o možni povezavi v 
okviru Evrovizije.

S Francovo smrtjo se zaključuje 
dolgo žalostno obdobje njegove dik
tature v Španiji. Njegova smrt pa 
še 'nikakor ne pomeni dokončnega 
razsula frankizma kot takega. Se
daj je bolj kot prej nujen skupen 
nastop demokratične opozicije, ki si 
mora zagotoviti prosto politično de
javnost in sestavo demokratične koa
licijske vlade. Po štiridesetih letih 
fašistične strahovlade se v španskem 
ljudstvu sedaj ponovno prebuja upa
nje v svobodo in v demokracijo.

Vest o dokončnem umiku starega 
španskega diktatorja s politične sce
ne je ugodno odjeknila v krogih 
španske opozicije tako v državi sa 
mi, kot v izgnanstvu. Protifašistič
ni borci so Francovo smrt dočaka 
li z veliko umerjenostjo in z dosto
janstvenostjo. Dolgoletni voditelj 
španske komunistične partije San
tiago Carrillo, ki že leta živi v iz 
gnanstvu v Parizu, je dal izjavo, v 
kateri pravi, da se je dolgo priča
kovanje španskih protifrankističnih 
borcev zaključilo. S Francovo smrt
jo se je sklenilo dolgo boleče ob
dobje v španski zgodovini. Opozi
cijske sile na levi, desni in sredin
ske si morajo sedaj prizadevati za 
sestavo začasne vlade in takega po 
litičnega programa, , ki bi lahko pri
speval k enotnosti vseh političnih 
sil. Demokratičen odbor in demo
kratična platforma ne smeta zapra
viti niti minute več, da bi prepre
čili nadaljevanje frankizma ter ne
varnost ponovne državljanske voj
ne. Vsaka zamuda bi pri tem u- 
tegnila imeti hude posledice za Špa
nijo in tudi za svetovno varnost. 
Pred časom je Carrillo dejal, da 
po njegovem mnenju Juan Carlos 
ne bo proglasil amnestije za politič
ne jetnike, saj je človek, ki ga je 
Franco določil za svojega nasled
nika, izraz najbolj nazadnjaških 
frankističnih krogov.

Dolores Ibarruri, znana protifa
šistična borka, ki živi že leta v So
vjetski zvezi, predsednica španske 
komunistične partije v izgnanstvu, 
je v izjavi tiskovni agenciji TASS 
dejàla, da je v Španiji po Francovi 
smrti potrebna skupna akcija ljud
skih množic, predvsem delavcev, 
ker spremembe in reforme ne bo
do prišle same od sebe. Najpo
membnejša naloga je trenutno bo
riti se proti frankizmu, ki je ostal 
živ tudi po Francovi smrti, čeprav 
slednji dogodek odpira nove možno
sti za demokratični, razvoj Španije. 
Močan delavski razred lahko priteg
ne k sebi tudi protifrankistično u- 
smerjene elemente v katoliški cer
kvi in v vojski, kar bi lahko pri
spevalo k ustvaritvi enotne fronte 
proti diktaturi.

Baskovske organizacije v izgnan
stvu so objavile dokument, v kate
rem pravijo, da Francova smrt še 
ne pomeni smrfi frankizma, siste
ma ki temelji na zatiranju in izko
riščanju. Vsaka vlada, ki bi jo se
stavili v Madridu brez predhodnega 
volilnega posvetovanja, bi pomenila 
nadaljevanje diktature. Baskovsko 
ljudstvo, ki je že dalo toliko mrt
vih, tpliko jetnikov in toliko izgnan
cev v boju proti frankizmu, ne more 

I sprejeti take farze, zaključuje iz- 
I jàva baskovskih organizacij.

Rumor in Gromiko sta podpisala petletni sporazum o gospo
darski kooperaciji - Leone ostane v Sovjetski zvezi še štiri dni

Bivši poveljnik republikanske voj
ske med državljansko vojno Valen
tin Gonzales «Campesino» je v Me- 
tzu v Belgiji dejal, da so špansko 
ljudstvo in španski begunci sprejeli 
vest o Francovi smrti z olajšanjem. 
Obenem je izrazil upanje, da bo po 
štiridesetih letih diktature špansko 
ljudstvo ponovno lahko živelo v dr
žavi, kjer bo veljala svoboda za 
vse politične stranke in za sindikal
ne organizacije in ki se ne bo opi
rala na bajonete. Eden najvršjih 
predstavnikov španske socialistične 
delavske stranke Rodolfo Lopis je 
s svoje-.strani poudaril, da je treba 
tudi -preprečiti, da bi se položaj v 
Španiji razvil v enako smer kot na 
Portugalskem, saj to, kot dokazu
jejo zadnji dogodki v Lizboni, ni
kamor ne pelje. J ' '

Predsednik KPI Luigi Longo, ki 
je bil med. državljansko vojno poli
tični komisar mednarodnih brigad; 
je v članku za časopis «La nuova 
Sardegna» napisal, da je Francov 
režim, ob materialni podpori Hitler- sami 
ja in Mussolinija, zagrešil vrsto stra-1 skih

hotnih zločinov, državljanska vojna 
pa je bila le poskusna miza za agre
sivne načrte, ' ki so se nekaj let 
kasneje uresriičili z izbruhom druge 
svetovne vojne, V Španiji se je o- 
digrala predigra borbe med mirov
nimi silami in zagovorniki vojne, 
■med demokracijo in med diktaturo. 
Špansko ljudstvo in vse demokra
tične šile Evrope in sveta imajo se
daj nalogo, da odpravijo posledice

MOSKVA, 20. — Tridnevni poli
tični pogovori predsednika republi
ke Leoneja in zunanjega ministra 
Humorja v Moskvi z najvišjimi so
vjetskimi državniki, so se danes za
ključili s podpisom skupne politič
ne izjave in novega petletnega spo
razuma o gospodarskem sodelova
nju. Predsednik Leone bo ostal > 
Sovjetski zvezi še štiri dni. Med tem 
časom bo obiskal Leningrad, Tbi
lisi in Kijev, od koder bo odpotoval 
v Italijo.

Skupno pobtično izjavo sta pod
pisala zunanja ministra Rumor in 
Gromiko.V njej Italija in Sovjetska 
zveza izražata prepričanje, da po
litika popuščanja napetosti in mir
nega sodelovanja v odnosih med dr
žavami z različno politično ureditvi
jo prispeva k utrditvi miru in var
nosti. Obe strani pozitivno ocenju 
jeta konferenco o varnosti in sode
lovanju v Evropi in izražata pre 
pričanje, da italijansko - sovjetsko 
sodelovanje ustreza interesom utr
ditve miru in varnosti v Evropi in 
v svetu, v skladu s statutom zdru
ženih narodov.

Zato obe strani izjavljata, da sta 
Italija in Sovjetska zveza prepriča
ni, da je konferenca o varnosti 
in sodelovanju v Evropi določila 
cilje zgodovinske važnosti za vse 
države, ki so se jih udeležile in 
nakazala poti za dosego teh ciljev. 
Zagotavljata, da bosta na vseh pod
ročjih svojega sodelovanja spošto
vali in uresničevali načela odno
sov med državami, ki jih je naka
zala konferenca, ter da bosta ures
ničili vsa priporočila, ki so bila 
nakazana ob zaključku helsinške 
konference.

Italija in Sovjetska zveza se ob
vezujeta, da bosta storili vse, da se 
bo v Evropi nadaljeval proces mir
nega sožitja ter prispevala k rešitvi 
vseh tistih vprašanj, ki lahko utrdi
jo mir in varnost narodov, mirni 
in neodvisni razvoj vsake države, 
da se preprečijo morebitne krize.

Skupna izjava nadalje pravi, da 
je zelo učinkovito sredstvo za zago
tovitev razvoja italijansko - sovjet
skega sodelovanja v občasnih se
stankih državnikov obeh držav, ki 
jih bodo še okrepili. Zato obe stra
ni poudarjata, da so zelo važni na
pori, da se zmanjša nevarnost vo
jaškega spopada in da se dajo po
bude za razorožitev in za utrditev 
miru med evropskimi državami. Za
to obe strani dajeta veliko važnost 
pogajanjem na Dunaju o obojestran
skem zmanjšanju oboroženih sil in 
oborožitve.

Italija in Sovjetska zveza bosta v 
tem okviru dali svoj prispevek v

svetovnega gospodarskega napred
ka, da uživajo sadove tega napred
ka ter podčrtujeta, da bi bilo treba 
dati pobude za čim širše mednarod
no gospodarsko sodelovanje na ena
kopravni ravni.

Potem ko obe strani izražata za
skrbljenost za obstoječi položaj na 
Bližnjem vzhodu in na Cipru, ugo
tavljata z zadovoljstvom, da se ita
lijansko - sovjetski gospodarski in tr
govinski odnosi vedno bolj utrjujejo. 
Poudarjata važnost, da se je trgo- 
vinska izmenjava med državama po
dvojila in da je prvič v okviru ita
lijansko - sovjetske zgodovine prese
gla tisoč milijard lir letno.

še posebno važnost dajeta obe stra
ni sporazumu o gospodarskem sode
lovanju, ki je bil podpisan ob seda
njem obisku Leoneja za obdobje 
1975-1979. Ta sporazum bo še bolj 
razvil medsebojne odnose in bo de
jansko uresničen dolgoročni program 
gospodarske in industrijske koopera 
cije med Italijo in Sovjetsko zvezo 
ki je bil nedavno podpisan v Rimu, 
kakor tudi nedavni sporazum o ita
lijanskem dolgoročnem bančnem kre
ditu Sovjetski zvezi. i

Obe strani v zaključni izjavi iz
ražata zadovoljstvo za ugoden izid 
dvostranskega sodelovanja na kultur
nem, znanstvenem in umetniškem pod
ročju ter za znanstveno in tehnično 
kooperacijo. Poleg tega se obe stra
ni v izjavi obvezujeta, da sta pri
pravljeni proučiti vprašanje pospeše
vanja srečanj med mladino obeh dr
žav. Ob zaključku obe strani meni
ta, da bo obisk predsednika Leoneja 
v Sovjetski zvezi, v skladu s strem
ljenji narodov obeh držav, prispeval 
k razvoju italijansko - sovjetskih pri
jateljskih odnosov in sodelovanju dveh 
držav pri utrditvi miru in varnosti 
v Evropi in v svetu.

Sporazum o gospodarski koopera
ciji, ki je bil danes podpisan v 
Moskvi, ima devet točk in se nanaša 
predvsem na uresničitev velikih obo
jestranskih načrtov, na odobritev kre
ditov na področju strojnih dobav in 
industrijskih naprav, na sodelovanje 
v proizvodnji in izmenjavi surovin ter 
energetskih virov in na ustanovitev 
v Italiji mešanih sovjetsko - italijan
skih družb ter na odprtje v Sovjet
ski zvezi predstavništev italijanskih 
družb.

40-letne diktature m.da ponovno okviru konference in odbora
vzpostavijo demokracijo. Treba je 
upoštevati, da imajo reakcionarne 
sile v Španiji še vedno veliko moč 
in je zato nujno potreben enoten 
nastop.

S Francovo smrtjo je izginil zad
nji fašistični diktator v Evropi. tre: 
ba pa bo rešiti še vedno odprto 
vprašanje odprave krvave diktatu
re, ki je prišla na oblast pred 40 
leti ob podpori Hitlerja in Mussoli
nija. To je izjavil generalni tajnik 
KP Francije Georges Marchais. 
Svobodna Španija bo lahko nastala 
samo iz skupnega nastopa delav- 

in demokratičnih sil.

zorožitev, da se uresniči splošna in 
popolna razorožitev, vključno jedr
skega orožja. Zato obe strani po
udarjata, da bi bilo potrebno čim 
prej sklicati svetovno konferenco o 
razorožitvi s sodelovanjem vseh je
drskih sil.

V izjavi Italija in Sovjetska zve
za poudarjata potrebo po okrepitvi 
vloge in učinkovitosti združenih na 
rodov, ki so velike važnosti za ohra
nitev miru in mednarodne varnosti.

Obe strani soglašata tudi, da je 
treba preurediti mednarodne gospo
darske odnose, upoštevajoč pravice 
držav v razvoju, da se udeležijo
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DESNIČARSKI PRITISK NA PORTUGALSKEGA PREDSEDNIKA

De Azevedo prekinil 
vladno dejavnost: 

množični protest levice
Komunisti so se pridružili manifestaciji pred palačo 
Belem, socialisti pa podpirajo vladnega predsednika

LIZBONA, 20. — Šesta portugal
ska vlada, ki ji predseduje admi
ral De Azevedo je uradno izjavila, 
da bo začasno prekinila svojo de 
javnost vse dokler ji ne bodo za
jamčeni potrebni pogoji za izvaja
nje oblasti.

S to izjavo politična kriza na Por
tugalskem dosega svoj vrhunec. 
Smisel De Azevedove odločitve je 
v tem: vlada ne odstopa, temveč 
le začasno prekinja svojo dejavnost 
ter zahteva od predsednika repub
like gen. Coste Gomesa, da uvelja
vi svojo avtoriteto v svojstvu po
glavarja države ter poveljnika obo 
roženih sil.

Takoj po izjavi vlade, oziroma 
admirala De Azeveda, je postalo 
jasno, da se Portugalska približu
je kritični točki, ki jo utegne po 
peljati naprej v smeri korenite po
litične in družbene preosnove, ah 
pa jo pahniti nazaj v objem vojaške 
desničarske diktature.

Da bi preprečilo to zadnjo mož 
nost je začasno tajništvo delav
skih komisij lizbonskega industrij
skega obroča priredilo množično ma
nifestacijo pred palačo Belem, kjer 
je sedež predsednika republike in 
vojaškega revolucionarnega sveta.
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NENADNA IN UČINKOVITA NAPISNA AKCIJA M VSEM PODROČJU DVOJEZIČNE KOROŠKE

Zahteva po čimprejšnjem izvajanju državne pogodbe
Odločno odklanjanje preštevanja ali ugotavljanja manjšine - Oblasti presenečene

(Od našega dopisnika)
CELOVEC, 20. — V noči od torka 

na sredo je prišlo v številnih kra
jih in skoraj na celotnem ozemlju 
dvojezične Koroške hkrati do veli
ke protestne akcije proti zavlače
vanju izpolnitve avstrijske državne 
pogodbe in proti nameravanemu u- 
gotavljanju manjšine. Neugotovljeni 
storilci so številne občinske zgrad
be, sodišča, kolodvore in druga jav
na poslopja premazali z napisi in 
parolami v obeh jezikih s kateri
mi se zahteva izpolnitev manjšin
skih določil člena sedem avstrijske 
državne pogodbe in odločno odkla
nja vsako preštevanje ali ugotav
ljanje manjšine. Hkrati pa so pre
mazali tudi številne samo nemške 
krajevne napise in smerokaze, o- 
krog 30 krajevnih oznak samo v 
nemškem jeziku pa so odstranili. 
Značilno za akcijo je, da je bila iz- 
ved na hkrati na izredno obširnem 
območju, koncentrirala pa se je 
predvsem na občine Št. Jakov v 
Rožu, Bilčovs, Škocjan, Velikovec, 
Pliberk in Železne Kaplo.

Ta akcija, za katero so si na 
Koroškem edini v ugotovitvi, da | 
je bila doslej ena največjih in za I

ker prebivalstvo ni- pripravljeno so
delovati in ne dajati kakih j»dat- 
kov, je zbudila na Koroškem in tu
di v Avstriji velik odmev. Avstrij
ski časopisi, radio in televizija, ki 
o akciji obširno poročajo, ne more
jo skriti svojega presenečenja nad 
njeno obsežnostjo, še posebno ne
prijetna pa je tistim krogom, ki bi 
pred nameravanim ugotavljanjem 
manjšine hoteli prikazati, kako da 
se Avstrija trudi, da bi končno re
šila manjšinsko vprašanje in kako 
je zaradi tega prišlo na Koroškem 
že do pomiritve.

Predsednika obeh osrednjih orga
nizacij koroških Slovencev sta v pr
vih komentarjih izjavila, da Zveza 
slovenskih organizacij in Narodni 
svet koroških Slovencev z akcijo ni
mata opraviti, predsednik Zveze slo
venskih organizacij dr. Franci Zwit- 
ter pa je tudi poudaril, da jo je 
razumeti kot spontani izraz upravi
čene neučakanosti ljudstva, ker Av
strija že tako dolgo odlaša in za
vlačuje izpolnitev svojih mednarod
nih obveznosti, ki jih je prevzela 
v državni pogodbi glede zaščite 
manjšin.

O akciji so zavzeli stališče tudi
katero menijo varnostni organi, da j ij0r0§kj giavar Wagner, prav
^ „ U41« !-------^1-------in rvr» l__ir .. n _ /i m rr___“i__

drugim dejal, da mazalne in napis
ne akcije, ki se na Koroškem ponav
ljajo, spominjajo na tako imenova
no sistemsko obdobje neposredno 
pred priključitvijo Avstrije k Hitler
jevi Nemčiji, pri čemer pa se ni 
izjasnil, ali je mislil s tem tudi ne
zakonite akcije proti dvojezičnim 
krajevnim napisom in pogrome pro-

je bila izvedena organizirano in po 
v naprej pripravljenem načrtu, hkra
ti pa tudi ooudarjajo, da bo storil
ce zelo težko izslediti posebno še,

tako pa tudi predsednik Koroške 
ljudske stranke Bacher in predsed
nik Koroške svobodnjaške stranke 
dr. Bruno Ferrari. Wagner je med

Od danes dalje 
bencin po 315 lir
RIM, 20. — Medministrski od

bor za cene je nocoj sklenil 
podražiti bencin super za 15 lir 
liter, navadni bencin pa za 13 
lir liter. Nove cene stopijo v 
veljavo z jutrišnjim dnem. Ben
cin super bo torej od jutri da
lje stal 315 liter, navadni bencin 
pa 300 lir liter.

Medministrski odbor za cene 
je sklenil podražiti tudi plinsko 
olje za pogon motornih vozil od 
141 na 148 lir liter in plinsko 
olje za ogrevanje od 80 na 85 
lir liter.

Od leta 1964 do danes, se pra 
vi v enajstih letih, se je cena 
bencina super povišala od 120 
na 315 lir liter.

ti manjšini leta 1972, ali samo na 
sedanjo in podobne akcije, ki so 
brez dvoma izraz upravičene zah
teve, da Avstrija že končno izpolni 
državno pogodbo in v okviru ka
tere so bili odstranjeni samo nem
ški napisi, ki so po državni pogod
bi in po še vedno veljavnem zakonu 
o dvojezičnih krajevnih napisih ne
zakoniti.

Tudi predsednik Koroške ljudske 
stranke Bacher in predsednik svo
bodnjaške stranke dr. Ferrari sta 
akcijo obsodila, pri čemer je Bacher 
ponovno poudaril zahtevo po ljud
skem štetju posebne vrste, ki da bi

Že okoli 15. ure popoldne so ma
nifestanti začeli prihajati na trg. 
Kmalu potem jih je bilo že na 
desettisoče. Manifestacijo je pod
prla tudi Komunistična partija Por
tugalske. ki je izjavila, da De A- 
zevedova izjava o začasni preki
nitvi dejavnosti vlade predstavlja 
v bistvu desničarski poskus, da bi 
se konservativni krogi spet doko
pali do oblasti.

Kakšno je bilo politično vzdušje 
na manifestaciji pred palačo Belem 
pričajo gesla, ki jih je množica 
vztrajno ponavljala: «Vasco se bo 
vrnil». «Otelo tu, takoj», «Takoj 
pomesti v vladi z vsemi reakcio
narji», «Pinheiro de Azevedo zgini, 
ker ta dom ni tvoj», «Prekinitev 
je istovetna z odstopom» in «Ljud
stvo odklanja fašiste na oblasti».

Še pozno zvečer ni prišlo do in
cidentov, če izvzamemo krajši spo
pad med nekaterimi povratniki iz 
Angole ter skupino delavcev, ki so 
prihajali z druge strani reke Taga. 
Vmes je posegla vojaška policija, 
ki je uporabila soizilne pline.

Glede zgoraj omenjenih gesel, naj 
povemo, da so demonstranti zahte
vali, naj se vrne na oblast gen. Va
sco Goncalveš, vzkliki «Otelu» pa so 
veljali za gen. Oteia Saraiva de Car- 
valha, ki je poveljnik enote COPCON 
in je v prejšnjih dneh odstopil v 
določeni meri od stališč De Azeve
dove vlade.

V trenutku, ko je bila v teku ma
nifestacija, gen. Costa Comes ni bil 
v palači Belem. Malo prej je odšel 
v trdnjavo Sao Juliao da Barra, 
kjer se je sestal s člani vojaškega 
revolucionarnega sveta. Na seji, ki 
je trajala več ur, so obravnavali po
litično in vojaško krizo, ki se je 
zaostrila zaradi sklepa De Azevedo
ve vlade.

Množica na trgu pred palačo Be
lem pa je vztrajno zahtevala, naj 
pridejo na manifestacijo predstavniki 
revolucionarnega sveta ter pojasnijo 
stališče najvišjega organa glede se
danjega položaja v državi.

Kot smo dejali, je KPP podprla 
današnjo manifestacijo pred palačo 
Belem, čisto drugačno stališče pa 
so zavzeli Soaresovi socialisti, ki 
odobravajo v celoti De Azevedov 
sklep. V tej zvezi je socialistična 
stranka objavila sporočilo v katerem

mora še nadalje upravljati državo, 
ker je v tem smislu prejela man
dat od skupnosti. Svojo dolžnost pa 
bo lahko opravljala le, če bodo obo
rožene sile storile svojo dolžnost.» 
Portugalska socialistična stranka 
zahteva zato, naj predsednik republi
ke sprejme ustrezne ukrepe.

naj «omogočilo popolno izpolnitev i le med drugim rečeno: «šesta vlada
obveznosti iz državne pogodbe», dr. ----- '
Ferrari pa je omenil možnost po
vračilnih akcij «prav tako ekstre
mističnih krogov večinskega na
roda».

Samo komunistična Volkswille je 
v zvezi z akcijo ugotovila, da je 
treba iskati glavni vzrok za tako 
izražene proteste v nestrpnosti pre
bivalstva kajti od koroških Sloven
cev se že desetletja zahteva samo 
potrpežljivost. Edino, o čemer so se 
doslej sporazumele tri stranke, pra
vi dalje Volkswille, je to, da je 
treba koroške Slovence prešteti kot 
ovce, čeprav jim državna pogodba 
zagotavlja zaščitne pravice ne glede 
na njihovo število.

ZVONE ZORKO

KINŠASA, 20. - V Librevillu so 
se zbrali zunanji ministri Zaira, 
Konga, Gabona, Sao Tomeja — 
Principe, Kameruna, Srednjeafriške 
republike in Čada, da bi obravnava
li in sklepali glede vprašanja u- 
stanovitve enotne angolske vlade, ki 
naj bi zagotovila enotnost in nede
ljivost celotnega angolskega o- 
zemlja.
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OBISK PREDSEDNIKA CRTOLUA V MAŠI DEŽEL!

V nedeljo dopoldne polet s helikopterjem 
nad bodočo carinsko prosto cono na Krasu

Med dvodnevnim obiskom predvideni razgovori o vlogi Furlanije- 
Julijske krajine ob stičišču med ECS in «tretjimi» deželami

Predsednik Komisije evropskih 
skupnosti Francois Xavier Ortoli, ki 
bo jutri in v nedeljo na uradnem 
obisku v naši deželi, bo dopotoval 
nocoj ob 21.55 na ronsko letališče, 
kjer ga bo pričakal predsednik de
želnega odbora odv. Comelli z od 
borniki in predstavniki oblasti iz 
Furlanije - Julijske krajine.

Za obisk najvišjega predstavnika 
Evropske gospodarske skupnosti, ki 
ga bo spremljal podpredsednik ko
misije posl. Scarascia Mugnozza, 
vlada v naši deželi veliko zanimanje. 
Dejansko gre za obisk, ki bi lahko 
pomenil pomemben korak naprej v 
perspektivnem gospodarskem in 
družbenem razvoju našega področja 
zlasti v luči novih možnosti, ki jih 
za Evropsko gospodarsko skupnost 
in za deželo Furlanijo - Julijsko kra
jino odpira napovedana uresničitev 
proste carinske cone na tržaškem 
Krasu. Med svojim dvodnevnim bi
vanjem v naših krajih, se bo pred
sednik Ortoli lahko osebno seznanil 

trgovinskimi in industrijskimi 
-gljivostmi naše dežele. Nadalje 

- /isoki predstavnik EGS na sreča
njih z najvišjimi predstavniki vo
dilnih deželnih organov nedvomno 
poglobil tudi vprašanje mejne vlo
ge, ki jo lahko Furlanija - Julijska 
krajina igra kot mejna dežela Ev
ropske gospodarske skupnosti, zla
sti kar zadeva nove odnose med čla
nicami deveterice in «tretjimi» de
želami.

Uradni del obiska predstavnikov 
EGS v naši deželi se bo začel v 
soboto dopoldne ob 9.30, ko se bo
sta predsednik Ortoli in podpredsed
nik Scarascia Mugnozza sestala na 
sedežu deželne vlade s predsedni
kom Comelli jem in s člani deželne
ga odbora. Pozneje, ob 11.15, si bo 
predsednik Ortoli v spremstvu dr. 
Comellija ogledal tržaško luko, kjer 
ju bosta sprejela predsednik luške 
ustanove Tonutti in glavni ravna
telj Colautti.

Popoldne bo predsednik Ortoli o- 
biskal generalnega vladnega komi
sarja dr. Di Lorenza (ob 16.00), tr
žaškega župana Spaccinija (ob 
16.30) in predsednika deželnega sve
ta Pittonija (ob 17.30). Sledila bo 
tiskovna konferenca, ki bo na sede
žu deželnega sveta ob 18.30. Prvi 
dan obiska se bo zaključil s slav
nostno večerjo na Gradu sv. Justa, 
katere se bodo udeležili člani de
želnega odbora in najvišji predstav
niki tržaških oblasti.

V nedeljo dopoldne si bo predsed
nik Ortoli v spremstvu dr. Comel
lija ogledal iz helikopterja nekatera 
industrijska področja in glavne pro
metne zveze v naši deželi. Posebej 
je predviden ogled področja pri Fer
netičih, kjer bo nastala italijansko- 
jugoslovanska prosta carinska cona 
in kjer že nastaja tovorno postaja
lišče za mednarodni promet. Sledil 
bo ogled tržaške luke in industrij
ske cone v žavljah, industrijske co
ne v Tržiču, Gradeža, industrijske 
cone Ausa - Corno, Lignana in Vid
ma. Ob 11.15 se bo predsednik Or
toli v videmskem gradu sestal z 
županom Candolinijem.

Uradni obisk predstavnika EGS 
se bo zaključil s slavnostnim kosi
lom v vili Manin pri Passarianu, 
katerega se bodo udeležili najvišji 
predstavniki deželne uprave in za
stopniki oblasti iz videmske pokra
jine.

obratovala od 1. aprila do 31. ok
tobra.

tudi progo Trst - Dunaj, ki bo1 nem papirju, na rektorja univerze. 
„i * i- -j i Prošnje se bodo sprejemale do 11.

ure dne 31. decembra letos, žirija 
bo upoštevala zaključno oceno, o- 
ceno iz fizične kemije in poprečno 
oceno posameznih izpitov.Tovorno postajališče 

bo stalo 19 milijard
V ponedeljek se bo v Trstu sestal 

vodilni odbor Konzorcija za grad
njo in upravljanje tovornega po
stajališča pri Fernetičih. Odborni
ki bodo vzeli na znanje umik od
stopa predsednika Zanettija (po 
njegovi oprostitvi pred prizivnim 
sodiščem), nakar se bo razvila raz
prava o nekaterih problemih v 
zvezi z nadaljnjo gradnjo postajali
šča. Tako bodo razpravljali o sko
rajšnji izstavitvi gradbenega dovolje
nja s strani repentabrske občine, o 
prosti coni na meji med Italijo in 
Jugoslavijo in o možnosti morebitne 
poznejše integracije med cono in 
tovornim postajališčem. Medtem 
se je izvedelo, da so strokovnjaki 
pregledali proračun za gradnjo av- 
toporta in ugotovili, da bo struktura 
po novih cenah stala okrog 19 mi
lijard in ne 13,9 milijarde lir, ka
kor je bilo prvotno predvideno.

• Drevi ob 21. uri bo rajonska kon- 
zulta za Novo mesto in Novo mitni
co v Ul. Battisti 14 razpravljala o 
preureditvi stavbe Grand hotel et de 
la Ville.

V torek seja deželne skupščine

Na dnevnem redu 
izvolitev novega 
deželnega odbora

V torek se bo ponovno sestal de
želni svet. Zadnja seja skupščine je 
bila 7. novembra, ko so svetovalci 
vzeli na znanje odstop predsednika 
Comellija in celotnega deželnega 
odbora. Dnevni red torkove seje 
predvideva na prvem mestu glaso
vanje za izvolitev novega predsed
nika deželnega odbora, desetih e- 
fektivnih in štirih nadomestnih od
bornikov. Na dnevnem redu je še 
razprava o zakonskem predlogu, po 
katerem naj bi skupščina poverila 
odboru nalogo, da s 1. januarjem 
prihodnjega leta preide na začasno 
proračunsko poslovanje. Zaradi se

danje krize je namreč nemogoče, 
da bi deželni svet odobril proračun 
deželne uprave za poslovno leto 1976 
do 31. decembra letos, kakor dolo
ča statut.
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Rossinijev «Seviljski brivec» 
z močno neizenačenimi solisti
Mnogo obetajoči in glasovno krepak Figaro, odlični basov
ski vlogi, sprejemljiva Rosina in šibak Almaviva - Tra
dicionalna režija in zanesljiv orkester z dirigentom Zeddo

Muzikalno, vokalno in interpreta- 
cijsko izredno zahtevnemu «Othellu» 
je sinoči, kot druga premiera le
tošnje Verdijeve operne sezone, sle
dil lahkotni, komični Rossinijev «Se
viljski brivec». Možna pa je tudi 
drugačna primerjava: odlično poda
nemu «Othellu» je sledil komaj spre
jemljivi «Brivec» predvsem zato, ker 
so bili nosilci glavnih vlog vokalno 
preveč neizenačeni, da bi lahko o- 
pera kot celota učinkovala dopad
ljivo, kot bi lahko glede na razigra
no in inventivno Rossinijevo glasbo.
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Delegacija stavkajočih delavcev 
podjetja «Zanussi» v deželnem svetu

Izreden uspeh razstave 
«Zgodovina železnic»

Izreden uspeh doživlja te dni v 
prostorih sugestivne železniške po
staje pri Sv. Andreju razstava na 
temo «zgodovina železnic» ki sta 
jo pripravili odsek «ljubiteljev pre
voznih sredstev» pokrajinskega vod
stva železnic in ustanova za turi
zem. Več tisoč ljudi si je že ogleda
lo to svojevrstno razstavo, ki bo od
prta do nedelje, 23. novembra. Za
radi izrednega zanimanja ie urnik 
obiska za jutri in nedeljo podalj
šan: od 9. do 13. in od 15. do 
20. ure.

Studijska nagrada 
tržaške univerze

Tržaška univerza razpisuje nate
čaj za podelitev študijske nagrade, 
s katero želi počastiti spomin nek
danjega docenta fizične kemije na 
vseučilišču prof. Guida, Aricha. Gre 
za zlato kolajno, ki jo bo univerza 
podeljevala vsako drugo leto. Za 
podelitev letošnje nagrade pridejo 
v poštev diplomiranci v kemičnem 
inženirstvu, ki so opravili doktorsko 
disertacijo na tržaški univerzi v a- 
kademskih letih 1972/73 in 1973/74. 
Ustrezne prošnje z dokazilnimi li
stinami je treba nasloviti, na navad-

Žal tudi režija (Ruggero Rimini) ni 
pokazala nekih prebliskov in se je 
držala dokaj standardnih shem, za
to pa je bila toliko lepša scena (Tito 
Varisco) zlasti v zadnjem dejanju.

Sam začetek je bil zelo obetaven, 
saj je orkester pod vodstvom diri
genta Alberta Zedde zaigral uver
turo z veliko natančnostjo in bri- 
Ijantnostjo zlasti godalnih skupin in 
posebej še violin. Sicer je bilo Zed- 
dovo orkestralno in celotno uprizo
ritveno vodstvo tudi v nadaljevanju 
zanesljivo in ustrezno značaju par
titure, le da je na trenutke orke
ster preglaševal soliste.

Naslovno vlogo Figura je pel mla
di baritonist Domenico Trimarchi. 
Glasovno razsežen in zlasti v sred 
njih in nižjih legah tudi solidno za
stavljen, se bo nedvomno razvil v 
pevca velikega formata. Za «briv
ca» brez pripomb mu je manjkalo 
nekoliko več glasovne in tudi igral
ske uglajenosti, vendar je bil v ce
loti vzeto njegov nastop zadovoljiv. 
Žal tega ni mogoče, z vso dobro 
voljo, reči za tenorista Ernesta Pa- 
lacia — grofa Almavivo, predvsem 
zaradi šibkega glasu in tehnično vse
kakor še nedodelanega petja. Tudi 
Rosina sopranistke Biancamarije Ca
soni ni povsem prepričala, zlasti v 
koloraturnih prehodih, bila pa je 
dovolj dopadljiva kot pojava. Na
sprotno pa sta bili imenitno podani 
obe basovski vlogi: Bartolo in Ba
silio, ki sta ju interpretirala Al
fredo Mariotti in Paolo Washington, 
prvi z lepo glasovno barvitostjo, dru
gi s prodornostjo svojega glasu in 
igralsko suverenostjo.

Nastopili so še Eno Mocchiutti, 
Gianna J eneo in Mario Gaggia. Zbor 
je uvežbal Gaetano Riccitelli.

Včeraj je prispela v Trst števil
na delegacija delavcev podjetja 
«Zanussi» iz Pordenona, ki so ob
razložili predstavnikom deželnega 
sveta izredno kritični položaj pod
jetja. Na sedežu deželnega sveta so 
delavce sprejeli Persello za KD, 
Zorzenon za KPI, Manzon za PSI 
in Puppini za Furlansko gibanje. 
Deželnim svetovalcem je obrazložil 
kritični položaj podjetja sindikalist 
Moro iz Pordenona, ki je podčrtal, 
da delavci zahtevajo, podporo dežel
ne uprave in deželnega sveta. Sin: 
dikalni boj se v podjetju zaostruje 
že od leta 1971 dalje, vodstvo pod
jetja pa na upravičene zahteve od
govarja s suspendiranjem in s po-
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USPELA STAVKA OSEBJA ACECAT

Finančna pomoč 
za krajevne uprave 
in izseljenska društva

Deželni odbor je na predlog fi
nančnega Odbornika Colonija nakazal 
krajevnim upravam, ki so svoj čas 
najele bančna posojila za uresničitev 
raznih javnih del, dodatna sredstva 
za kritje višjih stroškov, nastalih za
radi podražitev ali povečanega davč
nega bremena. Med drugimi bodo 
prejele občinska uprava v Krminu 31 
milijonov, občinska uprava špetra Slo- 
venov 7 milijonov, občina Tolmeč 
34 milijonov in občinska podporna 
ustanova v Čedadu 431 milijonov iir 
(za gradnjo novega zavetišča za pri
letne občane). Omenjene vsote bo 
deželna uprava izplačala v dvajsetih 
letnih obrokih.

Deželni odbor je nadalje nakazal 
vsoto 28 milijonov lir šestim izseljen
skim organizacijam iz Furlanije - Ju
lijske krajine. Gre za Organizacije 
«Ente Friuli nel mondo», Alef, «As
sociazione Giuliani nel mondo», Dru
štvo slovenskih izseljencev, Eraple in 
«Pai Friul».

Prvi uspehi mobilizacije 
delavcev gradbene stroke
Sindikalno zborovanje stavkajočih zidarjev pri Domju

Gospodarska konzulta 
za gradnjo avtoceste 
Amaro-avstrijska meja

Te dni so se sestali člani promet
nega odseka v okviru pokrajinske 
gospodarske konzulte Na seji so se 
odločno zavzeli za gradnjo avto ces
te Videm - Trbiž na odseku med 
Amarom in italijansko - avstrijsko 
mejo. Gre za odsek, ki meri v 
dolžino 50 km in ki bo zahteval na
ložbo okrog 150 milijard lir. Pro
metni odsek konzulte meni, da je 
avto cesta toliko bolj potrebna po 
podpisu italijansko - jugoslovanske
ga sporazuma, ki predvideva tudi 
občutno okrepitev medsebojnega go
spodarskega sodelovanja.

Člani odseka so nadalje sklenili, 
da bo trgovinska zbornica nastopila 
na ministrstvu za javna dela v 
Rimu z zahtevo, naj se kolikor mo
goče pospeši gradnja krožne želez 
niške proge v predoru pod mestom. 
Končno so vzeli z zadovoljstvom na 
znanje novico, da je družba Alitalia 
vnesla v red letenja za leto 1976

Trst je bil včeraj dopoldne brez 
avtobusov ker je osebje stavkalo 
dve uri v znak protesta zaradi ne
marnosti vlade pri uresničevanju 
programa okrepitve javnih prevoz
nih storitev s finansiranjem «načrta 
30 tisoč avtobusov».

Prav tako je vsako delo zamrlo 
na gradbiščih, v cementarni in kam
nolomih, kjer so ves dan stavkali 
delavci gradbene stroke. Stavko je 
oklicalo vsedržavno vodstvo sindi
kata, ki se zaveda, da bo boj za 
novo delovno pogodbo in s tem po
vezanim vprašanjem zaposlitvene 
ravni v gradbeni stroki zapleten in 
težak, predvsem pa dolg. To, se
veda, terja največjo organiziranost 
in mobilizacijo gradbincev.

Na te in druge probleme so opozo
rili stavkajoče sindikalisti, ki so 
spregovorili na zborovanju v dvo
rani sindikalnega doma pri Domju. 
Uvodno poročilo je imel Bruno De- 
grassi v imenu zveze sindikatov 
gradbene stroke FLC, zatem pa se 
je razvnela diskusija, ki je trajala 
skoraj štiri ure. V razpravo so po
segli tudi drugi sindikalisti, kot 
Mauri, Parladori itd.

Najprej so delavcem sporočili, da 
je vsedržavna stavka obrodila pr
vi rezultat. Na odločen pritisk so 
namreč delodajalske organizacije 
sprejele začetek pogajanj o delov
ni pogodbi, kar so zavračale do 
pred nekaj dnevi. Prvi so klonili 
industrijci cementa, zatem mala in 
srednja podjetja, končno pa še or
ganizacija velikih gradbenih indu- 
strijcev in podjetnikov ANCE. Po
gajanja z njimi se bodo pričela da
nes v Rimu.

Kdaj bodo zahtevali sindikalisti za 
mizo pogajanj je delavcem zelo jas
no: predvsem jamstva za zaposlitev 
in torej jamstvo dela, nato pa še 
prilagoditev osebnih dohodkov in
flaciji, kar pomeni povišek mesečne 
mezde za 30 tisoč lir, vsem enako.

Na zborovanju so se dogovorili 
tudi za enotno demonstracijo de
želnega značaja, ki bo sredi de
cembra.

lišče in zveza trgovcev v Trstu. 
Gre namreč za nekakšno tekmo
vanje, katera trgovina bo na naj
lepši način uredila svoje izložbe. 
Letošnjega tekmovanja se je udele
žila cela vrsta tržaških trgovin, ki 
jih je nato obiskala posebna oce
njevalna komisija. Njena odločitev 
je bila naslednja: prvo mesto je 
pripadlo izložbi trgovine igrač Or- 
visi, drugo mesto izložbi trgovine 
oblačil «Juventus», tretje mesto 
Kmetijski zadrugi, četrto mesto 
trgovini oblačil «Mica», peto mesto 
«La Serici», šesto Konfekciji Livia 
De Rosa, sedmo moda Amica, osmo 
trgovini obutev Re David, deveto 
trgovini kožuhovine V. S. in dese
to Godini.

Nagrajevanje vetrinistov in lastni
kov izbranih trgovin bo 4. decembra 
v gledališču Avditorij ob premieri 
gledališkega dela «Sigfrid v Stalin
gradu», ki ga bo uprizorilo gleda
lišče Orazero iz Padove, številne 
nagrade so dale na razpolago razne 
ustanove in organizacije.

stepnim zmanjševanjem proizvod
nje.

Zaradi tega zahtevajo drugačno 
investicijsko politiko, ki bo v skla
du s potrebami notranjega tržišča 
zagotovila raven proizvodnje, zapo
slitve in realnih dohodkov zaposle
nih. V bistvu za perspektivo tega 
podjetja, ki je tesno povezano z 
gospodarskim stanjem celotne de
žele Furlanije • Julijske krajine. 
Sprejem teh zahtev pa je pogoj za 
pričetek pogajanj in za rešitev sin
dikalnega spora.

Socialistični deželni svetovalec 
Manzon je ugotovil, da so taki stiki 
koristni, da se osredotoči pozornost 
deželnega sveta na tako važno vpra
šanje. Rešitev vprašanj podjetja 
«Zanussi» pa spada v okvir reše
vanja modela razvoja in gre torej 
za vprašanje, ki je v resnici vse
državnega značaja. Komunist Zor
zenon je prav tako povezal razvoj 
podjetja s splošnim vsedržavnim 
gospodarskim položajem in dejal, 
da se bo moral novi deželni odbor 
ukvarjati s tem problemom in da bo 
moral program odbora upoštevati 
upravičene zahteve delavcev. Konč
no je demokristjan Persello govoril 
o že sprejetih obveznostih političnih 
predstavnikov in o nujnosti konkret
nih rešitev.

25. Peljal se je proti Trstu, ko je 
nepričakovano trčila v njegovo ma
lo vozilo simca, ki jo je upravljal 
19-letni Renato Kramestetter iz 
Milj.

Kljub nemudnemu posegu reše
valnega osebja Rdečega križa, ni 
bilo za ranjenca nobene pomoči. 
Njegove poškodbe — pri padcu si je 
namreč udaril v glavo ter si prebil 
lobanjo, obenem pa si je zlprpil le
vo lopatico in obe nogi — so bije 
prehude, da bi mu zdravniki mogli 
rešiti življenje. Sprejeli so ga na 
oddelku za oživljanje s pridržano 
prognozo, žal pa je kmalu zatem 
umrl.

Na univerzi in v krožku «Guevara»

Danes predavanja 
o Nerudi in Čilu

Danes, ob 18.30, bo v avli «Giaco
mo Venezian» na tržaški univerzi 
konferenca prof. Ignazia Deloguja z 
univerze v Bariju na temo «Fabio 
Neruda, pesnik svobode». Predava
telja bo predstavil predstavnik fa
kultete za tujo književnost na tr
žaški univerzi prof. Aldo Ruffinatto.

Prof. Ignazio Delogu, ki je tudi 
predsednik združenja «Italia - Cile», 
bo danes, ob 20. uri, predaval tudi 
v krožku za družbeno-politične razi
skave «Che Guevara» v Ul. Ma
donnina 19. Tema predavanja bo 
«Čile danes».

GLASBENA MATICA 
TRST

Sezona 1975-76
Tretji abonmajski koncert

v sredo, 26. t.m., ob 20.30 
v Kulturnem domu v Trstu

TRIO LORENZ
Rezervacija in prodaja vstopnic 
v pisarni Glasbene matice (tel. 
418-605) in eno uro pred pričet
kom koncerta pri blagajni Kul
turnega doma.

Včeraj-danes
Danes, PETEK, 21. novembra 

MARIJA
Sonce vzide ob 7.12 in zatone ob 

16.30 — Dolžina dneva 9.18 — Lu
na vzide ob 18.45 in zatone ob 9.20.

Jutri, SOBOTA, 22. novembra 
CECILIJA

VREME včeraj: Naj višja dnevna 
temperatura 11,1 stopinje, najnižja 
9,3, ob 19. uri 9,8 stopinje, vlaga 
84-odstotna, zračni tlak 1005,9 rahlo 
pada, brez vetra, nebo oblačno, mo
rje mimo, temperatura morja 12,9 
stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 20. novembra 1975 so se v 

Trstu rodili 4 otroci, umrlo pa je 
12 oseb.

UMRLI SO: 9 dni stara Raffaella 
Vidotto, 93-letna Livia Berquier vd. 
Eerquier, 77-letni Giovanni Segulin, 
73-letni Carlo Hreščak, 78-letna Eu
genia Mesghez, 84-letna Eufemia Be- 
nussi, 76-letni Francesco Pressi, 66- 
letni Ernesto Lorenzini, 71-letna Do
menica Cozzi vd. Rasmini, 51-letni 
Giuseppe Affatati, 64-letni Paolo Ča
pom 94-letna Maria Anna Trost vd. 
Santini.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Al Lloyd, Ul. Orologio 6; Alla 
Salute, Ul. Giulia 1: Picciola, Ul. 
Oriani 2; Ali’ Annunziata, Trg Val- 
maura 11.

Gledališča
Stalno slovensko gledališče gostuje 

danes, 21. novembra, ob 20. uri .v 
Ajdovščini z dramo A. Leskovca: 
«Dva bregova».

POLITEAMA ROSSETTI
Teatro Stabile — Danes ob 20.30: 

«Jaz, Bertolt Brecht štev. 2». «Pic
colo Teatro» iz Milana. Režiser Streh- 
ler. Vstopnina: sedeži A 4.000, B
3.500. prva galerija 2.500, druga ga
lerija 1.500 lir. Abonenti: (dvajset 
odstotkov popusta) sedeži A 2.800 
lir, B 2.450, prva galerija 1.750, 
druga galerija 1.050 lir. Dijaki 1.200 
lir. Rezervacije in prodaja vstopnic 
pri osrednji blagajni v Pasaži Pret
ti (tel. 36-372 in 38-547).

Teatro Stabile — Od torka, 25. no
vembra, dalje H. abonmajska pred
stava: «Il fu Mattia Pascal», T. Ke- 
zicba po Pirandellu v izvedbi ge
novskega Teatra Stabile z Giorgiorn 
Albertazzijem, Omerom Antonuttijem, 
Camillom Millijem in Lino Volonghi. 
Režija Luigi Squarzina. Sprejemajo 
rezervacije za ponovitve do 29. tm. 
Predstavo reda «L torek» so prene
sli na 2. december.

AVDITORIJ
Teatro Stabile — Danes ob 20.30 

«Sior Todero Brontolon» C. Goldoni
ja. Rezervacije pri osrednji blagajni 
v Pasaži Protti (tel. 36-372 in 38-547).

VERDI
Drevi ob 20. uri IV. ponovitev «O- 

thella». Jutri ob 18. uri druga po
novitev' «Seviljskega brivca». V ne
deljo, 23. t.m., ob 16. uri V. pono
vitev «Othella».

PD KRAŠKI DOM 
Z REPENTABRA

vabi starše na sestanek, ki bo 
v sredo, 26. t.m., ob 20. uri v 
občinski kopalnici v Repnu. Raz
pravljalo se bo o morebitni usta
novitvi otroško-mladinskega pev
skega zbora.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Alla Basilica, Ul. S. Giusto T; 
Croce Verde, Ul. Settefontane 39; 
Alla Giustizia, Trg Libertà 6; Alla 
Testa d’Oro, Ul. Mazzini 43.

9 V okviru združenja , industrijcev 
iz tržaške pokrajine,, so i tei dni usta
novili posebno združenje podjetnikov, 
ki se ukvarjajo s popravljalnimi deli 
na ladjah in s sorodnimi dejavnost
mi. Predsednik novega združenja je 
industrijec A. Fabiani.

Pred 31 leti je na včerajšnji dan 
v koncentracijskem taborišču Da
chau v starosti 55 let umrl Gabriele 
Foschiatti, eden od voditeljev od
porništva v našem mestu. Ob tej 
priložnosti je občinski odbornik O- 
liviero Fragiacomo včeraj dopoldne 
položil venec k obeležju v Spomin
skem parku.
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POMEMBNA SVEČANOST VČERAJ V BARKOVJJAH

Zavod za slepca Rittmeyer 
ima nove športne naprave

Ob otvoritvi igrišča na prostem so počastili spo
min izumitelja pisave za slepce Louisa Brailleja

NOVI zastopnik

RENAULT
vam no razpolago

F.ZAGARIA
Trst. Trg Sarisovino 6 
tel. 725-390
SERVIS IN REZERVNI DELE
Ul Lazzaretto Vecchio 24 
tel. 62853 -4

Prispevki

Smrtne posledice 
prometne nesreče

Pri Žavljah, na ostrem ovinku 
pred gostilno Belvedere, se je vče
raj popoldne pripetila huda promet
na nesreča, ki je zahtevala smrtno 
žrtev. Okrog 16. ure je avtomobil, 
ki je vozil proti Čamporam podrl 
vespista, ki je kasneje v bolnišnici 
podlegel hudim notranjim poškodbam.

Žrtev nesreče je 56-letni Emilio 
Fontano! iz Milj, Ul. S. Bartolomeo

Uspeh natečaja 
«Gledališče - izložbe»

Dve sveži gomili

S precejšnjim uspehom se je v 
teh dneh zaključil natečaj «Gleda
lišče —• izložbe 1975», ki ga v so- _ 
delovanju prirejata Stalno gleda- ’ ga razvoja Slovencev v Ttalijj ter

Včeraj dopoldne so številni pri
jatelji. znanci, stanovski tovariši 
in predstavniki naprednih politič
nih strank ter slovenskih organiza
cij pospremili na zadnji poti pre
zgodaj preminulega slovenskega od
vetnika dr. Igorja Grudna. Tako so 
šli v sprevodu od splošne bolnišni
ce razni vidni predstavniki in med 
njimi predsednik deželnega sveta 
Arnaldo Pittoni, deželni svetovalec 
Drago Štoka, pokrajinski svetovalec 
Lucijan Volk, člani izvršnega odbo
ra SKGZ, člani društva Pravnik ter 
drugih organizacij. Še zlasti številni 
so prišli njegovi šolski kolegi, do
mačini od Sv. Ivana in od drugod.

Pred odprtim grobom na barkov- 
Ijanskem pokopališču so se od po
kojnika poslovili v imenu tržaške 
federacije PSI in ANPI Dušan Košu
ta, v imenu SKGZ Bogo Samsa in 
v imenu društva Pravnik odv. E- 
gon Floridan. Govorniki so orisali 
veliko prizadevnost pokojnega v 
stanovskem delu, njegove napore 
v korist političnega in narodnostne-

njegovo požrtvovalnost, skromnost 
in pripravljenost vsakemu poma
gati. Užaloščeni vdovi, sinovoma in 
materi pa so izrekli iskreno sožalje.

Velika množica ljudi se je včeraj 
poslovila tudi od Fani Kerševan. 
Na zadnji poti so jo pospremili šte
vilni ljudje predvsem iz šentjakob
skega okraja, kjer je Fani toliko 
let zavzeto in nesebično delala v 
krajevnem društvu, ter od Sv. I- 
vana, kamor se je Fani pred dvema 
letoma preselila s sestro, da oi v 
miru uživala življenje, s katerim ji 
mladost ni bila radodarna in ki ji 
ga je sedaj kruta in zahrbtna bo
lezen preprečila. V množici je bilo 
tudi veliko tržaških aktivistov, čla
nov VZPI - ANPI in številnih dru
gih, ki so Fani poznali in cenili 
kot zavedno Slovenko, prosvetno de
lavko, dobro pevko in kot žensko, 
ki je bila vedno pripravljena, da 
pomaga pri vseh naših prireditvah, 
kjerkoli so bile. Marsikomu so se 
pred odprtim grobom orosile oči 
in v vseh je vzklila obveza, da jo 
ohranijo v trajnem spominu.

Tržaški zavod za slepce «Ritt
meyer» je med najsodobneje o- 
premijenimi v Italiji in, na nekate
rih področjih, prednjači celo v ev
ropskem merilu. K temu so pripo
mogli veliki napori vodstva ustanove 
in številni prispevki deželne uprave, 
vladnega komisariata in številnih 
združenj in ustanov, ki so omogoči
le včerajšnjo otvoritev novega šport
nega igrišča z najsodobnejšimi na
pravami. Otvoritev je bila združe
na s proslavo 150-letnice izuma 
pisave za slepce Francoza Louisa 
Brailleja.

Poleg številnih didaktičnih na 
prav in učnih pripomočkov, med 
katerimi so tudi «pisalni stroji» za 
slepce, razpolaga zavod Rittmeyer 
s telovadnico, ki jo uporabljajo tu
di za priložnostne prireditve, saj 
je opremljena z odrom; sedaj pa 
so uredili tudi novo igrišče na 
prostem, ki sicer še ni nopolnoma 
dokončano, saj ga bo treba tudi 
primemo opremiti. Zanimivo je, da 
je igrišče opremljeno s sodobnimi 
napravami za košarko, ki z zvočni
mi signali omogočajo slepim igral
cem, da ugotovijo, kje je žoga in 
kje je koš. Gre za redek primer 
takih naprav, ki ga šele izpopol
njujejo, saj vodstvo tržaškega za
voda dela na ' lastno pobudo in po 
lastnih sposobnostih, ker v Italiji 
še ni v nobenem zavodu tako iz
popolnjenih naprav.

Včerajšnja slovesnost se je zače
la z nastopom zavodskega pevske
ga zbora, nato pa je spregovoril 
predsednik upravnega odbora Fer
dinando Scarazzato, ki je orisal na
pore, ki so bili potrebni, da je za
vod zbral potrebna sredstva za do
polnitev infrastruktur, še posebno 
se je zahvalil generalnemu vladne
mu komisarju Dl Lorenzu, ki je nu
dil zavodu vsestransko pomoč, Na
to je prof. Silvestro Bianchetti v 
dolgem in poglobljenem govoru o- 
risal lik izumitelja pisave za slep
ce in pomen, ki ga ima Braillejev 
izum še danes. Slovesnost se ' je 
zaključila s kratkim posegom pred
sednice združenja slepcev Furlani
je - Julijske krajine in predsednika 
združenja staršev ter z nagraditvijo 
nekaterih bivših članov upravnega 
odbora.

pristopu k pokrajinskemu zdravstve
nemu konzorciju in odobril statut, ki 
so ga že sprejele krajevne uprave 
tržaške pokrajine. «Burlo Garofolo» 
daje s tem konzorciju na razpolago 
svoje strukture in tehnično izkušnjo 
predvsem na področju medicine ma
tere in otrok, kar spada — med dru
gim — med prvenstvene naloge zdrav
stvenega konzorcija v prvem letu de
lovanja.

Tisoč lir plen 
roparske tatvine

Roparska tatvina, do katere je pri
šlo predsinočnjim v Scala santa, ni 
prinesla zlikovcema omembe vredne
ga plena. Malo po 23. uri se je 74- 
letna Stefania Sci-ignari iz Scala san
ta 156 vračala proti domu, ko sta 
privozila mimo mladeniča na motor
nem kolesu. Eden izmed njiju je 
ženski iztrgal torbico, sunek pa je 
bil tako močan, da je Scrignarijeva 
padla in se bo morala zaradi udar
ca v koleno zdraviti 5 dni. V tor
bici pa je ženska imela poleg klju
čev in nekaterih osebnih predmetov 
le 1.000 lir.

Namesto' cvetja Ha grob Fani Ker
ševan daruje Franc Brus 3.000 lir 
za SPDT. i

Ob 19. obletnici smrti nepozabnega 
Silvestra Pregarca daruje družina 
5.000 lir za Dijaško matico.

V spomin Fani Kerševan daruje 
Draga Pahor 2.500 lir za PD Škam
perle in 2.500 lir za TFS «Stu ledi».

V počastitev spomina dr. Igorja 
Grudna daruje Savina Bisca 5.000 lir 
za SPD Trst.

Namesto cvetja na grob pok. Fani 
Kerševan daruje družina Bisca 5.000 
lir za SPDT Trst.

Namesto cvetja na grob Fani Ker
ševan daruje družina Tomšič 2.500 
lir za PD L Cankar.

V počastitev spomina Fani Kerše
van darujeta Alma in Marica 4.000 
lir za PD I. Cankar.

V spomin na pok. Fani Kerševan 
daruje Grozdana 2.000 lir za PD I. 
Cankar.

V spomin na Fani Kerševan daru
je S. M. 5.000 lir za Dijaško matico.

Namesto cvetja na grob pok. Fani 
Kerševan darujeta Milja in Mičel 
Štok 3.000 lir za Dijaško matico.

Namesto cvetja na grob Fani Ker
ševan vd. Niketič daruje Olga La
kovič 2.000 lir za Dijaško matico.

V počastitev spomina gospe Fani 
Kerševan vd. Niketič darujejo odbor
niki SPDT 10.000 lir za Glasbeno 
matico.

V počastitev spomina Fani Kerše
van daruje Silvana' Malalan 3.000 lir 
za SPDT.

V počastitev spomina pokojne Fani 
Kerševan darujeta Mariola in Stan
ko 5.000 lir za SPDT in 5.00Ò lir 
za ŠZ Bor.

V spomin dr. Igorja Grudna da
rujeta Ani in Giordano Gruden 5000 
lir za Glasbeno matico.

V spomin pok. Fanice Kerševan 
daruje Lojze Hrovatin 5.000 lir za 
Dijaško matico.

Kino
La Cappella Underground 19.00—21.30 

«Ogni uomo dovrebbe averne due». 
Barvni film, v katerem igra Mar
tin Feldman.

Ariston 17.00 «Fotografia». Madžar
ski film, ki ga je režiral Pai Zol- 
nai.

Grattacielo 16.00 «Per le antiche sca
le». Barvni film. Igrajo M. Ma- 
stroiatmi, B. Bouchet, F. Fabian, 
L. Bosè in A. Asti. Prepovedan 
mladini pod 14. letom.

Fenice 16.00 «Due uomini e una do
te». Barvni film, v katerem igrata 
Warren Beatty in Jack Nicholson. 

Excelsior 16.00 «Amore e guerra». 
Barvni film, v glavnih vlogah igra
ta Woody Alien in Diane Keaton. 

Nazionale 16.00 «Dog Savage, l’uomo 
di bronzo». Barvni film. V glavni 
vlogi igra . Rom Ely.

Eden 15.30 «Amici miei». Ugo To- 
gnazzi, Gastone Moschin. Philippe 
Noiret. Barvni film.

Ritz 16.00 «Il temerario». Barvni 
film, v glavni vlogi igra Robert 
Redford.

Aurora 16.30 «Prigioniero della secon
da strada». Barvni film. V glavni 
vlogi igra Jack Lemmon.

Capitol 15.30, 17.40, 19.50, 22.00 «L’as
sassino su Eiger». Barvni film. 

Cristallo 15.00, 18.10, 21.30 «Padrino- 
Parte II», Al Pacino. Prepovedan 
mladini pod 14. letom.

Moderno 16.30 «Mandingo». Barvni 
film. Igrata James Mason in Susan 
George. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

Filodrammatico 16.30 «H vizio di fa
miglia». Barvni film. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Ideale 16.00 «La rivoluzione sessua
le». Barvni film. V glavni vlogi 
igra Laura Antonelli. Prepovedan 
ndadini pod 18. letom.

Impero 16.30 «Funny Lady». Barvni 
film, v katerem igra Barbra Strei- 
sand.

Vittorio Veneto 16.30 «Gruppo di fa
miglia in un interno». Barrai film. 
Igrajo: Buri Lancaster, Silvana
Mangano in Helmut Berger.

Abbazia 16.00 «Wu-Kung, la mano del
ia vendetta». Barvni film. Igra Lo 
lieh. Prepovedan mladini pod 14. 
letom.

Radio Zaprto zaradi počitka.
Astra 16.30—21.45 «L'inferno di cri

stallo». Barvni film. Igrata Paul 
Newman in Steve McQueen.

Volta - Milje 17.00 «La battaglia hi 
Pori Arthur». Barvni film o vojni.
V glavni vlogi igra Toshiro Mifune-

Karel šiškovič izreka svoje globo
ko sožalje družini preminulega pri
jatelja dr. Igorja Grudna.

Mladoletna tatiča 
prij'avljena sodišču

Agenti letečega oddelka tržaške kve
sture so včeraj prijavili sodišču dva 
mlada tatiča. Prvega, 16-letnega Fer
raccia G. iz Milj so zasačili v Ul. 
Battisti, kjer se je s kolesom vozil 
proti mestnemu središču. Ko je za
gledal policijo, je začel voziti zelo 
hitro in to se je agentom zdelo sum
ljivo. Zato so mladeniča prijeli in 
ta je priznal, da je ukradel kolo na 
avtobusni postaji v Miljah.

Zaradi tatvine mopeda pa se bo 
morala zagovarjati na sodišču 17- 
letna Graziella C. iz Trsta. 5. t.m. 
jo je zasačila obhodnica mestnih re
darjev v mestnem središču, ko je 
samo s pedali upravljala motorno 
kolo. Redarji so jo ustavili in dekle 
je priznalo, da je ukradlo moped 
prejšnjega večera v Ul. Bolto zato, 
ker so dan prej neznanci ukradli 
njen moped iste znamke.

ZAHVALA

žena, otroka, mama in svakinja se zahvaljujejo vsem posame
znikom in ustanovam, ki so jim stali ob strani ob bridki izgubi

odv. IGORJA GRUDNA
govornikom, darovalcem cvetja in v dobrodelne namene, prijate
ljem in stanovskim kolegom.

Posebna zahvala č. g. Alojzu Zupančiču, družinam Cam Kafol 
in Volk.

Trst, 21. novembra 1975

9 Upravni svet otroške bolnišnice 
«Burlo Garofolo» je sprejel sklep olteL 213-137; Milje; teL 271-124.

LEKARNE V OKOLICI 
Boljunec: tel. 228 124: Bazovica:

tel. 226-165: Opčine: tel. 211-001;
Prosek: teL 225-141; Božje polje — 
Zgonik: tel. 225-596; Nabrežina: tel. 
200-121; Sesljam tel. 209-197: Zavije:

Ob tretji obletnici smrti naše drage 
žene, mame, sestre in none

ALBINE GRGIČ
se je spominjajo mož Pepi, brat Vik
tor z družino, sinova Zoro in Luciano, 
snaha Miranda, vnuki Franco, Pavla 

in Martina ter drugi sorodniki

Padriče, 21. novembra 1975
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ENERGETSKI VIRI V NAŠI DEŽELI NA SIMPOZIJU O MEDNARODNIH PREHODIH IN AVTOPORTIH !

ENEL namerava podvojiti zmogljivost podpora GViOpsIie OOSPOiOFSte SltUPPOSlI 
elektrarn v Furlaniji-Julijski krajini prizadevanjem pade dett 20 SDdelOVOPie S SOSedi

Predvideni štirje novi obrati na Tilmentu in Livenzi ■ Povečanje 
termoelektrarne v Tržiču - V perspektivi tudi jedrska elektrarna

Župan De Simone in odbornik Cocianni poudarila važ
nost italijansko - jugoslovanskega sporazuma v Osimu

Predstavniki državne družbe za ne gradnje prizanesle. Ob tem geslu
se je med drugim lotila dela rajon
ska konzulta za Kolon jo in Škorkljo. 
Njen glavni namen je, da bi za
ščitila obsežni park vile Giulie, ki 
se razteza na področju Škorklje, 
med tržaško univerzo in traso o- 
penskega tramvaja in ki je doslej 
služil za sprehode občanom tega 
predela. Konzulta je na zadnji seji 
v ta namen uradno ustanovila raz
širjeno komisijo, ki naj bi proučila 
vsa vprašanja v zvezi z ohranitvijo 
in zaščito parka. K sodelovanju bo
do pozvali predstavnike raznih or
ganizacij, ki se ukvarjajo z zaščito 
narave ter razne strokovnjake. Iz 
te komisije bi morale vzkliti raz
ne pobude in predlogi za nadaljnje 
ukrepanje in načrtovanje za ohrani
tev tega čudovitega parka.

električno energijo ENEL so v so
boto v Trstu, kakor smo v nedeljo 
omenili, orisali zastopnikom dežel
ne uprave in sindikalnih organiza
cij načrte, ki jih namerava ENEL 
uresničiti na ozemlju Furlanije-Ju- 
lijske krajine, v prihodnjih letih, 
med temi tudi načrt za postavitev 
jedrske centrale. Sestanka so se u- 
deležili odbornik za industrijo in tr
govino Stopper z nekaterimi sode
lavci, tajnik deželne sindikalne zve
ze Calabria ter sindikalisti Meli in 
Carraro za CGIL, Mannello, Piaz
zetta, Bizzaro in Brancati za CISL 
ter Trebbi in Pistori za UIL, vod
stvo ENEL pa so zastopali podrav- 
natelj družbe za Benečije ing. Bit
ter, referent za Furlanijo-Julijsko 
krajino ing. Robolotti in nekateri 
Strokovnjaki. Do srečanja je prišlo 
na željo sindikalnih organizacij, ka
terim se je pozneje pridružil tudi de
želni odbor.

Predstavniki ENEL so v glavnem 
obravnavali tri vprašanja, in sicer 
hidroelektrične zmogljivosti v na
ši deželi, termoelektrarno v Tržiču 
in jedrsko centralo. ENEL ima na
men povečati zmogljivosti za pri
dobivanje električne energije na na
šem področju, tako da se bo pro
izvodnja dvignila na 900 milijonov 
kilovatnih ur na leto, to je skoraj 
na dvakratno višino sedanje proiz
vodnje. Predvideni so štirje novi o- 
brati za pridobivanje električne e- 
nergije, in sicer trije na reki Til- 
mentu (Amaro, Arduins in Scmpla- 
go) in eden na reki Livenza. Nova 
elektrarna v Amaru bo zahtevala 
štiri leta dela in naložbo 7 milijard 
kr, proizvajala pa bo 320 gigavat- 
nih ur električne energije na leto; 
centrala pri Arduinsu bo stala 9 mi
lijard in bo prizvajala po 350 giga- 
vatnih ur na leto, centrala pri Som- 
plagu pa bo razpolagala z zmoglji
vostjo 97 MW in bo stala okrog 16 
milijard lir. Obrat na Lovenzi ozi- 
coma na njegovem pritoku Cellini 
Pa bo razdeljen na sedem manjših 
Postaj.

Termoelektrično centralo v Tržiču i slušalcev, so svetovalci repentabr- 
namerava ENEL povečati z dvema ] ske občine obravnavali ostale točke

Delen popis kmetij 
za potrebe EGS

Tržaška trgovinska zbornica ob
vešča kmetovalce in živinorejce, da 
se v tem času v vseh državah Ev
ropske gospodarske skupnosti vodi

statistična anketa, ki ima namen 
ugotoviti poprečne razsežnosti kme
tijskih posestev in njihovo struktu
ro. Anketa se vodi tudi v Italiji, in 
sicer v času od 16. do 30. novem
bra. Ustrezno nalogo je prevzel O- 
srednji zavod za statistiko, ki se v 
Tržaški pokrajini oslanja na stati
stični urad trgovinske zbornice, ta 
pa s svoje strani na posamezne ob
činske uprave. Anketa se vodi ta
ko, da obiskujejo občinski uradniki 
posamezne kmetije in si beležijo po
datke na osnovi izjav lastnikov, oz. 
upraviteljev.

Po pravilu, ki velja za vseh de
vet držav članic Evropske skupno
sti, obiskujejo popisovalci vse kme
tije z več kot 30 ha obdelovalne 
zemlje in le določen odstotek manj
ših kmetij in takih kmetijskih go
spodarstev, ki nimajo prave obde
lovalne zemlje, temveč ki razpola
gajo samo s pašniki ali gozdovi.

Trgovinska zbornice vabi kmeto
valce in živinorejce z našega pod
ročja, da sodelujejo s popisovalci, 
hkrati s tem pa jim zagotavlja, da 
bodo zbrani podatki služili le v na
mene, ki jih zasleduje Evropska go
spodarska skupnost pri svoji sploš
ni kmetijski politiki.
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Se o torkovi seji repentabrskega občinskega sveta

Kritične pripombe k statutu 
zdravstvenega konzorcija
Slabo stanje v otroških vrtcih ONA IRC ■ Potr
jeni načrti za prizidava dveh novih učilnic

Po obširni razpravi o tovornem tev, da se je stvar vendarle pre- 
postajališču pri Fernetičih, ki je iz- maknila z mrtve^ točke. Zatem je ob- 
zvalo veliko zanimanje predvsem ne- s 1 1 1 J
posredno zainteresiranega prebival- 

. stva, tako da je delu občinskega 
| sveta pozorno sledilo vse polno po-

novima agregatoma na gorilno olje 
ali na metan. Prvi agregat naj bi 
pognali leta 1980. drugega pa pol 
leta kasneje. ENEL računa, da bo
do ustrezne naložbe znašale 100 do 
110 milijard lir. V razširjenem o- 
kratu bo našlo začasno zaposlitev 
yeč sto delavcev, ob konicah celo 
1-200. Pred začetkom del se morajo 
Pozitivno izreči občinske uprave v 
Tržiču, Ronkah in štaranegnu t,er 
ministrstvo za zdravstvo, ENEL pa 
s svoje strani jamči, da bo centra
la opremljena z najsodobnejšimi 
napravami za preprečitev onesnaže
nja zraka.

Kar zadeva jedrsko centralo, ni
ma ENEL še izdelanih ustreznih 
dokončnih načrtov. Furlanija-Julij- 
ska krajina mora predlagati vodstvu 
družbe dve možni lokaciji na dežel
nem ozemlju. V tej zvezi je odbornik 
Stopper dejal, da je deželna upra
va načelno za postavitev jedrske 
centrale na ozemlju Furlanije-Julij- 
ske krajine, vendar pod pogojem, 
la bo zaiamčena varnost prebival

ca in okolja. V ta namen je bila 
Pri deželni upravi ustanovljena 
medodborniška skupina strokovnja
kov, ki je že navezala stike z vod
stvom ENEL in CNEN (Vsedržavni 
odbor za jedrsko energijo) in ki bo 
Pripravila do konca aprila prihod- 
(■jfiga leta ustrezno ekološko študi
jo in postavila dva konkretna pred
loga za lokacijo jedrske elektrarne 
oa deželnem ozemlju. Predstavniki 
ENEL so v tej zvezi omenili, da bi 
trajala gradnja jedrske centrale 6 
do 7 let, v obratu pa bi sčasoma 
našlo zaposlitev do 2.000 ljudi.

dnevnega reda. V zvezi z občinskim
gradbenim pravilnikom, ki ga bo
sta v kratkem skupaj dopolnili in 
prilagodili enakim naravnim pogo
jem zgoniška in repentabrska obči
na, je svet soglasno sprejel dve 
spremembi: gradbena komisija bo 
odslej štela enega izvedenca več, 
se pravi, da bo ta komisija 10-član- 
ska.

Statut pokrajinskega zdravstvene
ga konzorcija je razčlenila in kri
tično ocenila odbornica za zdrav
stvo Sonja Baissova, ki je naglasi
la, da zdravstvena reforma teži k 
temeljiti spremembi, humanizira- 
nju odnosa pacient-bolnišnica. Ven
dar osnutek statuta sploh tega ne 
jamči, nasprotno obstaja bojazen, da 
se predvsem za okoliško prebival
stvo stanje ne bo izboljšalo, ker o- 
koliške krajevne avtonomije razpo
lagajo s prenizkim številom glasov 
v skupščini in bodo torej problemi 
kraškega življa prepuščeni na mi
lost in nemilost raznih ustanov. Vse 
okoliške krajevne uprave so v do
sedanji fazi lahko izrazile svojo po
litično voljo šele tedaj, ko je bil 
statut že izdelan, v bodeče pa bo
do slej ko prej odigravale postran
sko vlogo, saj imajo n.pr. bolnišni
ce večje število glasov kot vse o- 
koliške občine skupaj. Edina pozi
tivna plat je določba statuta, da 
mora skupščina v roku enega leta 
izglasoval pravilnik z dvetretjin 
sko večino. Kar se tiče člena 6 o 
rabi slovenščine, pa je odbornica 
izjavila, da nikakor ne zadovoljuje 
slovenskega prebivalstva in že prve 
izkušnje so negativne, saj tržaška 
občina ni držala svoje obveze in 
še ni poslala slovenskega prevoda 
statuta. Na koncu svojega posega je 
Baissova potrdila nujnost, da si ob
čina že predhodno zagotovi nekate
re zdravstvene usluge. Tudi župan 
Colja je obžaloval dejstvo, da ni 
bil dostavljen slovenski prevod sta
tuta, edina pozitivna pa je ugotovi-

Poluida za zaščito 
parka vile Giulie

Ohraniti in zaščititi je treba ze
lene površine, kolikor jih je še o- 
stalo in so jim večkrat nekontrolira-
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POBUDA POSLANCEV ŠKERKfl, LIZZERÀ IN MENICHlNfl

Za namestitev repetitorjev 
slovenske TV v Benečiji

Podobne repetitorje je Italija namestila na Južnem Tirolskem 
in Dolini Aosti za prenos oddaj francoske in avstrijske TV

činski svet soglasno sprejel pred
loženi osnutek zdravstvenega kon
zorcija.

V naslednji točki je podžupan S. 
Baissova orisala čedalje slabše 
stanje v otroških vrtcih, ki jih u- 
pravlja ONAIRC (pouk traja kve
čjemu 4 mesece letno), občina pa 
ima precejšnje stroške z urejeva
njem prostorov, kuhinjo in segre
vanjem prostorov. Zato je občinski 
svet soglasno sprejel sklep, da u- 
prava vloži prošnjo za ustanovitev 
državnega otroškega vrtca, ki bi 
poleg neprimerno boljših uslug (10 
mesecev letno, pouk tudi ob sobo
tah, kar bi bilo dobrodošlo predvsem 
za matere-delavke) celo razbreme
nil občinski proračun. V isti namen 
bo občinska uprava vložila prošnjo 
za finansiranje razširitve prostorov 
otroškega vrtca, ki je pretesen za 
sedanje potrebe.

Po zgledu zgoniške občine je tu
di repentabrski občinski svet po
oblastil odbor, da po svoji uvidev
nosti za zaščito interesov krajevne
ga prebivalstva in okolja primerno 
pravno postopa proti osmim kršite
ljem urbanističnega zakona.

Občinski svet je nadalje prejel in
formacijo, da so načrti za prizida- 
vo dveh novih učilnic na šoli na
predovali, in sicer v smislu, da je 
ustrezna dokumentacija že prešla 
faze na ravni tehničnega odbora, 
skrbništva za javna dela in račun
skega dvora: slednji je prav v torek 
sporočil občinski upravi, da prista
ja na ustrezni strošek. Občina bo 
po vsem tem v razmeroma kratkem 
času lahko razpisala licitacijo za 
potrebna dela. Vse to opravičuje u- 
panje, da se bodo učenci lahko vse
lili v novi učilnici že v začetku 
šolskega leta 1976-1977.

Svet je končno izglasoval dva po
pravka občinskega regulacijskega 
načrta, ki omogočata, da je v trgov
ski coni ali v bližini državne meje 
ograja nekoliko višja in da trgovsko- 
turistične objekte lahko zgradijo z 
ravno streho namesto v kraškem 
slogu.

Na koncu zasedanja je župan P. 
Colja ostro obsodil neutemeljene go
vorice, ki so v teh zadnjih dneh 
krožile po občini, češ da je upra
va odgovorna za premestitev ene
ga šolarja iz repentabrske občine 
v osnovno šolo v Zgonik. Tu gre 
za zasebno, svobodno odločitev star
šev, žaljiv in podel pa je poskus 
blatenja napredne levičarske uprave.

—bs—

Ni treba posebej poudarjati, da 
je v duhu helsinške konference, 
predvsem pa prijateljstva med so
sednimi državami tudi «tok informa
cij», bodisi tiskanih, kot radijskih in 
televizijskih. Temu duhu se je pri
lagodila tudi Italija, ki je pred ne
davnim uredila repetitorje za avstrij
sko in francosko televizijo za južno- 
tirolske Nemce, oziroma za Franco
ze v Dolini Aosta. Ni treba niti 
Posebej poudarjati, da so to bila de
janja dobre volje in naklonjenosti do 
narodnostnih manjšin, posebno še, 
če pomislimo na kolikšne tehnične 
težave so slednji naleteli pri spreje
manju oddaj televizij matičnih na
rodov, ki živijo onkraj alpskega loka.

Teh tehničnih težav na našem 
področju ni, vsaj ne v tolikšni meri, 
in vendar je znano, da dobršen del 
Slovencev v Benečiji (predvsem pa 
v Nadiških dolinah) ne sprejema 
oddaj ljubljanske TV.

Zato so poslanci Albin Škerk, Ma
rio Lizzerò in Lorenzo Menichino 
(KPI) poslali ministru za prevoze in 
telekomunikacije Orlandu vpraša
nje, v katerem ga opozarjajo na 
dejstvo, da prebivalci Beneške Slo
venije ne sprejemajo oddaj ljubljan

ske TV, medtem ko te oddaje redno 
spremljajo njihovi rojaki na Trža
škem in Goriškem.

Podpisani poslanci so zato vpra
šali ministra, ali se mu ne zdi u- 
mestno, da bi — tudi v duhu nedav
nega italijansko - jugoslovanskega 
sporazuma — namestili repetitorje 
za Benečijo. Po mnenju poslancev 
KPI je to «nujno neobhodno».

Natečaj za podelitev 
6 študijskih podpor

Tržaška občina je razpisala nate
čaj za 6 študijskih podpor (v višini 
250 tisoč lir) za študente filozofske, 
oziroma ekonomske fakultete na tr
žaški univerzi. Natečaja se lahko 
udeležijo vsi študenti omenjenih 
dveh fakultet, ki so vpisani za aka
demsko leto 1975/76 in ki so itali
janski državljani. Prošnje sprejema 
občinski urad (soba 32) na Trgu 
Unità 4, in sicer do 30. decembra. 
Vsekakor pa se za podrobnejše in
formacije zainteresirani lahko obr
nejo na urad št. 97 občinske palače.

Vdno hujši promet 
pri Rdeči hiši

Težave za promet s tovornjaki na 
prehodu pri Rdeči hiši, o katerem 
smo že včeraj poročali, so se vče
raj popoldne še povečale. V bližini 
mejnega prehoda se je nabralo kar 
280 tovornjakov in šele na prego
varjanje šoferjev so cariniki v po
znih večernih urah odpravili čez 
mejo 65 tovornjakov. Avtoprevozniki 
so se pozno sinoči zbrali na sedežu 
Zveze goriških obrtnikov, da bi se 
domenili o nadaljnji akciji do obla
sti za rešitev tega nevzdržnega vpra
šanja.

Danes podpis pogodbe 
o dobavi vode GoriciPosl. Carlo Scavasela - Mugnozza

Dvorana v palači Attems je bila 
včeraj ob otvoritvi simpozija o ob
mejnih prehodih in avtoportih polna 
strokovnjakov in političnih mož, ki 
so prišli na to mednarodno sreča
nje, da bi soočali svoja mnenja jn 
izkustva o vprašanjih, ki zanimajo 
vse obmejne kraje, posebno pa še 
naše, kjer je v zadnjem času veli
ko govora o obmejnih povezavah, 
avtoportih in gospodarski izmenjavi.

Tako goriški župan Pasquale De 
Simone kot deželni odbornik za pre
voze Gino Cocianni, ki sta pozdra
vila prisotne v imenu občinske in 
deželne uprave, sta poudarila važno 
dejstvo, da se ta simpozij vrši, sko- 
ro nepričakovano, v dneh, ki sledijo 
zgodovinskemu podpisu pogodbe med 
Italijo in Jugoslavijo v Osimu. Za
radi tega se moramo še bolj priza
devati, da bi se vsakovrstno sodelo
vanje med sosednima državama še 
bolj razširilo. Oba govornika sta tu
di podčrtala vseskozi prijateljske od
nose na naši meji in župan je ome
nil tehnične stike med Gorico in 
Novo Gorico, ki so na vrsti prav v 
teh dneh. Cocianni pa je s svoje 
strani podčrtal podporo, ki jo naša 
dežela v teh svojih prizadevanjih 
dobiva od evropske gospodarske 
skupnosti.

Podpredsednik Komisije evropskih 
skupnosti in referent za prevoze v 
teh skupnostih posl. Carlo Scarascia- 
Mugnozza, ki je spregovoril takoj 
za Cociannijem, je dejal, da polaga 
evropska gospodarska skupnost ve
liko važnost prizadevanjem obmejnih 
pokrajin, ki stremijo-a gospodarskim 
in drugačnim sodelovanjem z drža
vami, ki so izven te skupnosti. Zato 
se tudi vsa ta prizadevanja podpi
rajo in zato je tudi Evropska go
spodarska skupnost odobrila italijan
sko - jugoslovanski sporazum o me
jah in sodelovanju ter odobrila tudi 
ustanovitev mešane jugoslovansko - 
italijanske proste cone na tržaškem 
Krasu. Prav zato podpira Evrop
ska gospodarska skupnost tudi se
danja prizadevanja dežele Furlanije- 
Julijske krajine za razširitev stikov 
s Slovenijo in Hrvatsko ter Avstri
jo, posebno še kar se tiče stikov 
na področju prevozov. Prav tako je 
treba podčrtati tudi važnost jutriš
njega obiska predsednika Evropske 
gospodarske skupnosti Ortolija v 
Trstu.

Za njim je imel uvodno strokov
no poročilo inž. Matteo Maternini s 
tržaške univerze. Govoril je o raz
nih vprašanjih, ki zanimajo realnost 
mednarodnih prehodov in avtopor- 
tov. Debata se je pričela že včeraj 
in se bo nadaljevala tudi danes, 
predpoldne in popoldne. Prijavljenih 
je več diskutantov.

Med prisotnimi na otvoritveni sve
čanosti so bili tudi predsednik de
želne vlade odv. Comelli, jugoslo
vanski generalni konzul v Trstu Ivan 
Renko, deželni odbornik Tripani, 
predsednik EPT Del Ben, razni stro
kovnjaki iz Ljubljane in iz Nove Go
rice ter iz Celovca, predsednik po
krajine Agati in še veliko drugih.

ODPRTA BO DO KONCA MESECA

Ivo Murko za Jugoslavijo podpisala 
pogodbo za dobavo pitne vode z 
Mrzleka Gorici. Ob 12. uri pa bo 
goriški župan De Simone sprejel 
obe delegaciji na goriškem župan
stvu.

V nedeljo volitve 
na ljudskih šolah

V nedeljo bodo na vseh sloven
skih osnovnih šolah na Goriškem, 
tako v goriškem kot v doberdob- 
skem okolišu, volitve v razredne 
svete. Volišča bodo na vseh šolah 
odprta od 8. do 14. ure. Seveda so 
vsi starši vabljeni, da pridejo pol
noštevilno na volišča, da tako izbe
rejo v vsakem razredu predstavni
ka, ki jih bo zastopal v medrazred- 
nem svetu. V prejšnjih tednih so i- 
meli na vseh šolah starši sestanke 
in so se pogovorili o dosedanjem 
delu, o delu v prihodnosti in o kan
didatih. V obeh okoliških šolskih 
svetih so člani svetov preučili o- 
pravljeno delo od letošnje pomladi.

SEJA OBČINSKEGA SVETA V STEVERJANU

IMENOVANA CELA VRSTA 
OBČINSKIH KOMISIJ

Dobrodošlica župana Klanjščka in Ivana Humarja 
novemu občinskemu tajniku dr. Vladimiru Sturmu

Danes ob 11. uri bosta v Novi 
Gorici goriški prefekt dr. Vincenzo
Molinari za Italijo in svetovalec . a v,jv.,,,, «wu ^ ,
izvršnega sveta skupščine Slovenije | ko so bili sveti ustanovljeni.
.................... ...................................................... ..........................................................

Na začetku seje občinskega sve
ta v Števerjanu, ki je bila v sredo 
zvečer je župan Stanislav Klanj
šček pozdravil novega občinskega 
tajnika dr. Vladimira Šturma ter 
mu zaželel veliko uspeha pri nje
govem delu v korist števerjanske 
skupnosti. Enake želje mu je v ime
nu svetovalcev manjšine izrekel 
tudi Ivan Humar. Dr. Vladimir 
Šturm se je zahvalil za prisrčne po
zdravne besede ter dejal, da je pri
šel na novo službeno mesto z naj
boljšo voljo, da pomaga pri reše
vanju nerešenih vprašanj tega 
kraja.

Uvodni del seje so posvetili se
stavi večjega števila komisij. V po
rotno komisijo so imenovali Hadri
jana Koršiča in Rudija Koršiča, v 
posvetovalni odbor za celodnevno 
šolo župana Stanislava Klanjščka, 
zdravnika dr. Karla Rutarja, župni
ka Antona Prinčiča, učiteljico Ado 
Černič, zastopnika občinske podpor
ne ustanove Alojza Maraža, zastop
nika staršev Marjana Terpina in 
Remigija Cigliča ter svetovalca 
prof. Heleno Knez in Rudija Kor
šiča. Odbor občinske podporne u- 
stanove sestavljajo Anton Klanjšček 
(Jazbine), Mirko Mužič (Dvor). A- 
lojz Maraž (ščedno), Marjan Ter- 
pin (Klanec) in Mario Maraž (Kri
žišče). V volilni komisiji so štirje

V RISALNICI UČITELJIŠČA

V Gorici je bil redni občni zbor 
Sindikata slovenskih šolnikov

Poročila predsednika Sirka, tajnika Bednarika in 
blagajničarke Dornikove - Izvolili so nov odbor

Udeleženci občnega zbora Sindikata slovenskih šolnikov v Gorici

predstavniki večine in sicer Aleš 
Pintar, Boris Hladnik, Jožef Prirv- 
čič in Emil Terpin ter zastopnika 
manjšine Franc Komic ter Ivan Hu
mar. V šolskem podpornem dru
štvu (patronatu) zastopa občino 
Drago Komjanc z Bukovja. V usta
novo OMNI so izvolili prof. Heleno 
Knez, Simona Komjanca, Mirjam 
Hlede, Nevenko Uršič in Rudija 
Koršiča. V odboru za razdeljeva
nje deželnih podpor dijakom so žu
pan Klanjšček, Boris Hladnik, pred
stavnika zavodnih svetov Ciril Ter
pin in prof. Helena Knez ter Ivan 
Humar. V konzorciju za četrto pro
metno cono bo občino zastopal Ciril 
Terpin. Za preglednike računov so 
imenovali Emila Terpina, Borisa 
Hladnika in Ivana Humarja. V gor
ski skupnosti bodo za občino šte- 
verjan naslednji zastopniki: župan 
Stanislav Klanjšček, Hadrijan Kor
šič, Simon Komjanc in Franc Ko 
mie, v davčni komisiji (ILOE) pa 
Marjan Terpin in Roman Juretič.

Svetovalci so nato odobrili oba 
sklepa občinskega odbora. Le-ta je 
namreč naslovil na deželo prošnjo 
za dodelitev podpore za nakup šol
skega avtobusa z 48 sedeži, ki bo 
veljal 28,5 milijona lir. Potrebo
vali ga bodo za prevoz dijakov v 
nižjo srednjo šolo v Gorici. To bo 
že drugi šolski avtobus, ki ga ku
puje občinska uprava. Prvega, ki 
je manjši, uporabljajo za prevoz 
otrok v vrtec in celodnevno šolo.

Prav tako so svetovalci odobrili 
odborovo prošnjo za dodelitev de
želne podpore, s katero bodo raz
širili otroški vrtec, napeljali cen
tralno kurjavo ter kupili notranjo 
opremo. Po izračunih geometra 
Grusovina bi to delo pred dvema 
letoma veljalo sedem milijonov lir. 
Dežela bi s sedemodstotnim pri
spevkom krila večji del stroškov, 
potrebnih pa bo še nekaj milijo
nov, ki jih bo občinska uprava po
iskala drugje.

Občinski tajnik dr. Šturm je na
to obrazložil postopek za najem no
vega posojila v znesku 48 milijo
nov lir za popravilo šolske stav
be. Ker se je postopek za najem 
posojila spremenil, so morali proš
njo ponovno vložiti.

Jožef Komjanc je za simbolično 
vrednost odstopil 200 kvadratnih 
metrov zemlje ob cesti na Valeri- 
šču, da bo pokrajinska uprava lah
ko odstranila zemeljski usad. O ob
činskem proračunu za leto 1976, ki 
je bil na dnevnem redu, bodo raz
pravljali prihodnjič.

Pred sklenitvijo seje je svetova
lec Rudi Koršič opozoril občinski 
svet na zanemarjeno stanje «vinske 
ceste» po Brdih, kjer nastajajo, za
radi neurejene kanalizacije, zemelj
ski usadi. Nastajala bo še hujša 
škoda, če ceste ne bodo zaščitili.

Sindikat slovenskih šolnikov, taj
ništvo Gorica, je imel svoj redni ob
čni zbor, na katerem so bila poda
na poročila o opravljenem delu, ter 
izvoljen novi odbor, ki je takole se
stavljen: Bednarik, Bratuž, Buzzi, 
Jussa, Doktorič, Dornik, Paulin, Ru- 
stja, Humar, Sirk, Korošec, Mari
nič in Vončina.

Uvodno poročilo je imel predsed
nik, ravnatelj Albin Sirk, ki je v 
obračunu delovanja zadnjih dveh 
let omenil vztrajno in požrtvovalno 
delo sindikata, ki je priredil dva 
seminarja šolnikov ter več uspelih 
stavk, zlasti ko je šlo za obstoj 
slovenske šole. Pri tem je omenil 
stavko v zvezi s stanovskimi vpra
šanji šolnikov, zlasti zaposlitve, na
padom na slovensko šolo v Trstu, 
ukinitvijo dopolnilnega tečaja na 
strokovni šoli, oklevanja pri izdaji 
dovoljenja za letošnji seminar itd. 
Sirk je nato govoril o akciji za raz
širitev organika na ljudskih šolah 
v Pevmi in v Ul. Randaccio in 
akciji za dosego doklade za zna
nje drugega jezika, ki je imela svoj 
odmev tudi na ministrstvu. Omenil 
je nadalje okrepitev sindikalne or
ganizacije proti razdiralnim silam, 
ki bi hotele razbiti njegovo enotnost, 
ter budno spremljanje vsega doga
janja na slovenski šoli. S svojimi 
posegi na najvišji ravni je dosegel

Poleg 168 stanovanj IACP 
potrebuje Naselje 
sv. Sergija tudi storitve

Da je ustanova za ljudska stano
vanja sklenila zgraditi na področ
ju za ekonomična stanovanja (po 
zakonu št. 167) 168 novih stanovanj 
pri Naselju sv. Sergija, je brez 
dvoma pozitivno. Vendar širjenje 
te mestne četrti terja tudi dokonč
no ureditev javnih storitev, brez ka
terih bi se naselje spremenilo \ 
«prenočišče», za usluge pa bi še na
prej težilo na sosedna področja

S tem v zvezi je rajonska kon
zulta za Valmauro in Naselje sv. 
Sergija dalo za gradnjo novih sta
novanj IACP povoljno mnenje, obe
nem pa opozorila župana in tržaški 
občinski odbor, da bo moral v roku 
predvidenem za dograditev teh sta
novanj, zgraditi v naselju eno sred
njo šolo, otroške jasli, razširiti o- 
troški vrtec in osnovno šolo. Prav 
tako bo občina morala urediti ljud
ski vrt in igrišča za otroke.

Konzulta je ugotovila tudi, da se 
problem javnih storitev v tem kon
cu mesta zaostruje, odkar so pod 
Skednjem naselili novih 450 družin. 
Da bi razpravljali o tem, kaj mora 
občina narediti, se bosta drevi 
zbrali ha skupnem sestanku obe 
zainteresirani konzulti.

Knjige in risbe o Gorici 
v državni knjižnici

Razstavljenih je tudi nekaj slovenskih knjig

V goriški državni knjižnici v Ulici 
Mameli so te dni odprli razstavo slik 
in knjig o Gorici in njenem podeže
lju, ki jih hranijo v tej knjižnici. 
Razstava sama na sebi ni nekaj iz
rednega, saj so jo priredili v majh
nem stranskem prostoru, je pa za
nimiva za obiskovalce biblioteke kot 
tudi za občasne obiskovalce in tudi 
za dijaško mladino. Ko smo bili na 
obisku razstave, je bU v njej cel 
razred srednješolk, ki so včasih tu
di z začudenjem gledale stare gori- 
ške podobe, o katerih niso imele 
ne duha ne sluha.

Na razstavi smo lahko videli 
številne stare zemljevide in ročno 
izdelane karte, vrsto jotograjij in 
risb o Gorici in o drugih krajih iz 
starih in modernih publikacij, nekaj 
slovenskih knjig in revij, ki predo- 
čujejo Gorico z našega stališča in 
tudi več umetniških slik. Naj ome
nimo, da je tu moč videti original
no sliko nekdanjega pevmskega 
mosta, fotograjije nekdanjih hiš v 
Rubijah, risbe in slike iz stare 
Gorice.

Razstava bo odprta do konca me
seca vsak dan ob urah, ko je od
prta državna knjižnica.

Prijava letošnjega 
grozdja in vina

Vinogradniki morajo do 29. no
vembra prijaviti letošnji pridelek 
grozdja in vina. Da bi jim olajšali 
delo, so pri konzorciju za zaščito 
briških vin sklenili prirediti v pe
tek ob 10. uri v lokalu «Leon Bian
co» srečanje z vinogradniki, na 
katerem bo prisoten ravnatelj dr. 
Claudio Fabbro, za izpopolnjevanje 
obrazcev. Takšna srečanja je kon
zorcij priredil z vinogradniki po 
številnih krajih ter je s tem na
menom podaljšal delovni čas v o- 
srednjem uradu v Gorici, ki je 
odprt tudi ob sobotah.

Ob tej priložnosti so uredili re
gistre o prodaji ustekleničenega 
vina, ki so jih vinogradniki dolžni 
voditi. Obenem analizirajo vina ter 
obiskujejo kleti, kadar so povab
ljeni. Poprečno analizirajo po 40 
vin na dan, kar dokazuje, da vinski 
proizvajalci zaupajo samo strokovni 
analizi.

takšno priznanje, da ga lahko šte
jemo za najmočnejšo organizacijo 
in za silo na šolskem področju, ki 
jo morajo oblasti nujno upoštevati.

«Prihodnji šolski odbor čakajo te
žavne naloge,» je zaključil Albin 
Sirk. «Do kraja mora izvesti zahte
vo po dokladi za poznavanje dru
gega jezika, odločati pri prihodnjih 
volitvah v okrajne svete ter še bolj 
razširiti organizacijo s pritegnitvi
jo novih članov in njihovim nava
janjem k prevzemanju odgovornosti 
v njej.»

Tajnik sindikata prof. Marjan Bed
narik je najprej omenil izid zad
njih volitev na občnem zboru ter 
prvo sejo novega odbora, na kateri 
so si odborniki razdelili odgovorno
sti. Od 16. novembra 1973 pa do 
zadnjega občnega zbora je imel od
bor sindikata 25 rednih sej, 3 iz
redne, en sestanek s slovenskimi 
šolniki zavoljo pooblaščenih odlo- 
ov, dva člana sindikata pa sta 

predstavljala organizacijo na sejah 
komisije za slovensko šolstvo in šol
skega odbora. Na sestankih odbora 
se niso omejevali samo na pretre
sanje problemov, ampak je bilo o- 
pravljenega s strani odbornikov tu
di izredno veliko stvarnega dela, od 
sestavljanja skromnih vabil do se
stankov za pripravo seminarjev, po
sredovanj pri šolskih in političnih 
oblasteh v Gorici, Trstu in Rimu 
ter v Ljubljani na sekretariatu za 
kulturo in prosveto. Nadalje so se 
šolniki udeleževali jesenskih semi
narjev v Sloveniji, sindikat pa je v 
tej dobi sestavil 40 vlog. Danes se 
je ugled sindikata tako povečal, da 
ga šolske oblasti obvestijo o vsa
ki šolski zadevi. Potem ko je go
voril o delovanju sindikata, je o- 
menil zadtiji dosežek, odprtje 4. 
razreda na strokovni šoli, za kate
rega so se potegovale tudi ostale 
družbene sile.

Blagajničarka Adrijana Dornik 
je prikazala finančno stanje organi
zacije ter pozvala člane, naj po
ravnajo svoje obveznosti.

V nadaljevanju občnega zbora so 
za predsednika volilne komisije iz
volili profesorja Andreja Makuca. 
Predložena je bila samo ena lista, 
ki jo je sestavil prejšnji odbor, za 
katero so se izrekli vsi udeleženci 
občnega zbora. V njej je zastopa
nih sedem članov izvršnega odbora 
ter po trije člani nadzornega od 
bora in razsodišča.

S kombijem v tank: 
34-letni Tržačan 
izgubil življenje

Sinoči, okoli 20.30, se je na cesti, 
ki z mirenskega mejnega prehoda, 
pelje proti Rupi pripetila srhljiva 
prometna nesreča, pri kateri je iz
gubil življenje 34-letni Tržačan. Gre 
za uradnika Antonia Zarattina iz 
Ulice Milino, 61, ki je bil zaposlen 
pri goriškem podjetju «Consorzio 
Officine Meccaniche» v Ulici Ve
lodromo, 2.

Zarattini se je s kombijem Volks
wagen GO 85441 vračal proti domu, 
ko je na ravni cesti pri mirenskem 
bloku prehitel fiat 127 v trenutku, 
ko je z nasprotne strani privozila 
kolona vojaških tankov in oklopnih 
vozil. Tržačan ni utegnil pravočas
no zavoziti na desno, tako da je bi
lo čelno trčenje neizbežno. Zaradi 
silovitega udarca je bil šofer kom
bija pri priči mrtev. Tank v kate
rega se je zaletel Zarattini je u- 
pravljal vojak Alessandro Bonora.

Na kraj nesreče so takoj prihiteli 
goriški gasilci, karabinjerji ter dr
žavni pravdnik. Kljub vsem prizade
vanjem niso gasilci uspeli potegniti 
iz skrotovičenega kombija truplo 
ponesrečenca, dokler niso odstranili 
avtomobilske pločevine.

• Jutri zjutraj bo v motelu AGIP 
v Vidmu pokrajinski kongres furlan
ske zveze zadrug.

• Goriški zavod za ljudske hiše je 
razpisal javni natečaj za osem tro- 
sobnih stanovanj v Gradežu. Naje
mnina bo znašala 30.000 lir mesečno.

V Soči utonila 
neznana ženska

Goriški gasilci so včeraj zjutraj 
iz Soče potegnili truplo okoli 60 
let stare ženske, ki je utonila pri 
pevmskem mostu. Njenih podatkov 
nam niso posredovali, saj niso pri 
utopljenki našli nobenih osebnih do
kumentov. Vse kaže, da se je žen
ska namenoma vrgla v vodo.

Sestanek PSI 
o ladjedelnici

V torek zvečer se je v Tržiču 
sestalo mestno tajništvo sociali
stične stranke, ki ga je vodil novi 
tajnik Sergio Bozzi. Ker je bila 
torkova seja v veliki meri posve
čena vprašanju tržiške ladjedelnice, 
so bili prisotni tudi socialistični 
predstavniki delavskega sveta 

Tajnik Sergio Bozzi je v svojem 
poročilu ocenil sedanje kritično 
stanje v ladjedelnici, še posebno 
po zadnjih vesteh, da namerava 
vodstvo obrata vpisati v dopol
nilno blagajno določeno število 
uslužbencev.

MLADINSKI KROŽEK 
GORICA

priredi drevi ob 20.30 v prosto
rih Slovenske kultumo-gospodar- 
ske zveze v Ul. Malta 2 celo
večerni koncert harfistke

PAVLE URŠIČ

Vabljeni!

Gorica
\ LRDI 17.15—22.00 «Leny». D. Hof

mann. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

CORSO 17.15—22.00 «Stringi i denti e 
vai». G. Achman, C. Dergen. Barv
ni film.

MODERNISSIMO 17.00—22.00 «Estasi 
di un delitto». M. Štern, E. Allon- 
so. Barvni film. Prepovedan mladi
ni ped 14. letom.

CENTRALE 16.30—21.30 «Mezzogiorno 
e mezzo di fuoco». C. Little, G. 
Wilder. Barvni film.

VITTORIA 17.00—22.00 «La novizia». 
G. Guida. G. Milli. Barvni film. 
Prepovedan mladini pod 18. letom.

Tržič
EXCELSIGR 17.00—22.00 «Prima pa

gina».
PRINCIPE 14.00—22.00 «Quo vadiš».

N g-a Gorica
SOČA «želo», ameriški barvni film 

ob 18.00 in 20.00.
SVOBODA «Zardoz», ameriški barvni 

film ob 18.00 in 20.00.
DESKLE «Nora - hiša lutk». Ameriški 

barvni film ob 19.30.

Včeraj-danes
Iz goriškega matičnega urada
ROJSTVA: Katja Ferletič, Andre 

Chiarvesio, Cristiana Tomasella, Mai 
co Peruzzo, Davide Fontanel. Fulva 
Tuzzi.

SMRTI: 85-Ietna upokojenka Mari 
Bressan vd. Visintin, 61-letna upokc 
jenka Ermenegilda Delpin por. Pec< 
rari, 86-letna upokojenka Angela Gn 
sovin, 75-letna upokojenka Cristin 
Zorzut vd. Terpin.

DEŽURNA LEKARNA V GORIC
Danes ves dan in ponoči je v ( 

rici dežurna lekarna Alesani, Ul. C 
ducei 38, tel. 22-68.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽICO
Danes ves dan in jutri ponoči 

dežurna lekarna Al Redentore, L 
Rosselli, tel. 72-340.

Prispevki
Uprava Slovenskega dijaškega do

ma v Gorici se zahvaljuje kmečkemu 
društvu v Štandrežu za zelenjavo, 
ko jo je darovalo ob zahvalni ne
delji.

N.N. iz Sovodenj daruje za Dijaški 
dom 10.000 lir.
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Poznojesens ki sad; kaki

VTISI IZ JUŽNE TIROLSKE ZA PRIMERJAVO Z NAŠIM KMETIJSTVOM

Velik pomen zavoda v Laimburgu 
za sadjarstvo in vinogradništvo

Avtonomijo južni Tirolci vse drugače pojmujejo, kot jo pojmujemo pri nas 
Uvajanje novih vrst trt - Zadružništvo - Zaščita domačega pridelka in sorte

Južna Tirolska žal ni preveč pri
sotna v naših povezovanjih z ne
slovenskim svetom kar gotovo ni 
ne pametno ne utemeljeno. Tam bi 
prej kot drugje spoznali, kakšno 
mero družbene odgovornosti, soli
darnosti in v vsakdanji resničnosti 
zaznavnega naprednega duha je 
treba razviti, če se hoče neka 
manjšinska skupnost ohraniti, pred
vsem pa razvijati. Vtisi s kratkega 
srečanja z njihovimi razmerami ob 
priliki študijskega izleta so samo 
potrdili tisto, kar sem z branjem 
njihovih strokovnih listov in publi
kacij že nekako vedel.

Na kmetijskem področju se obi
skovalec Južne Tirolske vsekakor 
znajde na drugem planetu. Že po
datek, da kmetijsko odborništvo do
loča za spremljevalce ob raznih o- 
biskih tujih kmetovalcev in delega
cij odlične strokovnjake, ki so tu
di še drugače informirani o svoji

domači in tuji resničnosti, daje ra
zumeti, kako resno in odgovorno se 
na Južnem Tirolskem lotijo vsake 
dejavnosti. Prav gotovo ni visoka 
stopnja odgovornosti v njihovi jav
ni upravi slučajna, niti je ne mo
remo razlagati samo z znano ure
jenostjo, ki je značilna za nemški 
kulturni prostor. Po mojem je stop
nja odgovornosti rezultat čuta po
vezanosti s skupnostjo in pravilne
ga razmerja posameznika do skup
nosti, v kateri in od katere živi. 
Bržkone je visoka stopnja odgovor
nosti javne uprava na Južnem Ti
rolskem tudi posledica samobitno
sti, ki jo uživajo južni Tirolci, ki 
zato hočejo svojo narodnostno sa
mobitnost pokazati na vsakem ko
raku. Svoje narodnostne samobit
nosti ne pojmujejo zgolj v bese
dah, kot pregosto beležimo pri nas, 
pač pa tam, kjer je to zelo važno, 
pri gospodarskih dejavnostih. Mi
slim, da podatek o 300 zadružnih
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RAZGOVOR Z OPENSKIM DIDAKTIČNIM RAVNATELJEM OSKARJEM BOLETOM

Združenja staršev morajo meti 
herso osnova za izvoljene organe

Primanjkuje prostorov - Iniciativnost staršev - Nobena šola nima svoje telovadnice
Sedem osnovnih šol s 385 učenci, 

prav toliko otroških vrtcev z 254 
učenci ter skupno 34 učnih moči 
in razredov — to so osnovni po
datki v bloku openskega didaktič
nega ravnateljstva, ki obsega pod
ročje od Bazovice do Križa z 
repentabrsko občino vred. Za to 
površno oznako tiči cela vrsta naj
različnejših problemov, ki gredo od 
vprašanja učno - vzgojnih metod in 
programov do perečega vprašanja 
pomanjkanja učnih prostorov in 
vprašanja odnosov z italijansko šo
lo na tem področju. Podrobnejšo 
sliko o sedanjem položaju v slo
venskih šolah openskega didaktič
nega ravnateljstva (to je v šo
lah v Bazovici, Gropadi, Trebčah, 
na Opčinah, Repentabru, Proseku in 
v Križu) nam je dal novi ravnatelj 
Oskar Bole, ki je z letošnjim šol
skim letom zamenjal Egidija Str
nada in ki poleg ravnateljske funk
cije opravlja še naprej funkcijo 
šolskega nadzornika, čeprav v ok
viru novih določb, ki precej ome
jujejo prejšnje pristojnosti šolske
ga nadzornika.

Predvsem je treba iz splošnega 
orisa, ki nam ga je posredoval 
ravnatelj Bole, izluščiti dve osnov
ni značilnosti Prva znač Inost je 
veliko pomanjkanje šolskih prosto
rov tako za osnovne šole kot za 
vrtce, druga značilnost pa je iz
redna aktivnost združenj staršev 
ter novih izvoljenih šolskih orga
nov. Okrog teh dveh dejstev se 
je tudi v glavnem odvijal razgovor.

V katerih krajih je vprašanje 
prostorov najbolj občuteno?

Če gremo kar po vrsti se to 
vprašanje že dolgo vleče predvsem
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Knjižnica; prostori za učila in vse 
ostalo je kar na hodniku. Pred
vsem pa ni primernih prostorov, 
kjer bi učitelji lahko sprejemali 
starše in se sedaj govorilne ure 
odvijajo kar na hodniku.

Vse to je naravnost škandaloz
no, če pomislimo, da so za potre
be italijanske šole, s katero si 
slovenska šola sedaj deli borne 
prostore, zgradili novo poslopje v 
Vili Carsii, kjer je kar 12 učnih 
prostorov in so doslej ital. učenci 
zasedli le pet prostorov. Če bi se 
še nekaj razredov ital. osnovne šo
le preselilo v novo poslopje, bi v 
starem poslopju ostalo dovolj pro
stora za slovensko šolo, ki bo v 
prihodnjem šolskem letu pridobila 
še en prvi razred.

Kakšna so v tem pogledu sta
lišča ital. šolnikov in staršev, ob
činskih oblasti in slovenskega 
združenja staršev? , , , ,.'PP

Osebno spremljam vso zadevo 
šele od začetka letošnjega šolskega 
leta, zato ne poznam vseh do
sedanjih akcij za rešitev proble
ma. Vsekakor pa moram reči, da 
se opensko slovensko združenje 
staršev odločno zavzema za reši
tev problema in se je v ta na
men razgovarjalo že z ital. starši, 
s konzulto ter občinskimi oblast
mi. Vsa zadeva pa je, žal, še 
vedno na mrtvem tiru in bo treba 
še veliko prizadevanj za ugodno 
rešitev.

Kakšen pa je položaj na ostalih 
šolah?

V Bazovici so morali en razred 
namestiti v pisarni. V padriško - 
gropajski šoli so morali uvesti po
poldansko izmeno ter obenem na

na Opčinah, kjer ima trenutno j mestiti en razred v pisarni. Tu je 
slovenska osnovna šola na razpo- | vprašanje prostorov še posebno 
lago šest učilnic za šest razredov, i pereče, ker gostuje šola še otroški 
Zato pa ni prostorov za pisarne. vrtec. Vprašanje bi delno rešili,

če bi premestili vrtec. Krajevno 
združenje staršev je svoj čas pred
lagalo, naj bi vrtec namestili v 
stavbi poleg bivšega begunskega 
taborišča v Padričah, kjer je ne
kakšna policijska postaja. Druga 
zasilna rešitev pa bi bila po mne
nju združenja staršev, da bi raz
delili večjo učilnico v prvem nad
stropju.

Na Repentabru manjkata dve 
učilnici, župan pa je zagotovil, da 
bodo že v marcu prihodnjega leta 
gradili nove prostore. Poleg vpra
šanja pomanjkanja prostorov je še 
vprašanje vzdrževanja obstoječih 
prostorov, kar pa je občina v pre
cejšnji meri že izpolnila, čeprav še 
vedno kaj manjka.

Poglavje zase so otroški vrtci. 
To vprašanje je občuteno, kot re
čeno, v Gropadi, posebno pa še 
v Bazovici, kjer je otroški vrtec 
zasilno nameščen v Slomškovem 
domu, tako da ima vsak otrok 
na razpolago le pol kvadratnega 
metra prostora. Položaj je zaskrb
ljujoč tudi na Opčinah, kjer so 
morali letos zaradi pomanjkanja 
prostorov odkloniti kar petnajst 
otrok.

Poleg učilnic je v openskem di
daktičnem ravnateljstvu občutili 
tudi pomanjkanje ustreznih telo
vadnic. Kakšen je položaj v tem 
pogledu, predvsem v luči potreb 
korektivne telovadbe?

Na vsem področju ni ene same 
telovadnice za osnovne šole in si 
morajo zato učitelji pomagati kot 
vedo in znajo. Telovadijo v naj
boljšem primeru na hodniku. Za 
učence, ki potrebujejo korektivno 
telovadbo, in teh je veliko, pa 
največkrat ukrepajo neposredno 
združenja staršev sama, ki naja
mejo telovadnico in usposobljene
ga učitelja. Poudariti je. treba, 
da ne gre pri tem le za pomanj
kanje primernih telovadnic, tem
več tudi usposobljenega osebja.
V prejšnjem šolskem letu smo 
uvedli .pripravljalni tečaj za ko
rektivno telovadbo. Odziv ni bil 
najboljši. Upam, da bo v bodoče 
bolje.

Kje so po vašem ovire za re
ševanje teh problemov?

Večkrat je osnovna ovira po
manjkanje denarja. Vendar bi

Ex tempore 
zlati kapljici

Preteklo nedeljo se ie zaklju
čil za našo dobo nenavaden sli
karski ekstempore, o katerem smo 
že nekaj pisali. V mislih imamo 
slikarsko tekmovanje na temo 
«Peteš». torej na temn žgan>a, 
ali če hočemo vinske kapljice. Tek
movanja se je udeležilo nad W0 
tržaških likovnikov in tudi nagrad 
je organizator tekmovanja imel ve
liko. Kupe, kolajne in plakete so 
prispevale dežela, pokrajina, obči
na. znani tržaški galeriji «Torban- 
dena» in «Tribbio», pa tudi razne 
ustanove in podjetja ki so dala 
na razpolago veliko steklenic iz
branih žlahtnih vin. tako da je 
prav vsak tekmovalec dobil ka
ko priznanje ali vsaj tolažilno 
nagrado.

Prvo nagrado je žirija, kot smo 
že zapisali, prisodila znani tržaški 
slikarki Tiziani Fantinijevi za rea
listično, hkrati pa lirično olje. v 
katerem prikazuje moškega z na
ročajem jesenskega ruja Moški 
na sliki bi lahko bil pokojni itali
janski pesnik in pisatelj Pier Pao
lo Pasolini, ki je pred nedavnim 
tragično končal na periferiji Rima. 
Druga in tretja nagrada sta ostali 
tako rekoč doma, kajti sl-akarski 
ekstempore, o katerem je govor, 
ima svoje središče v gostilni v Uli
ci Roncheto 16, torej tik pod Sked
njem, na strani Ulice Baiamonti. 
Drugo in tretjo nagrado sta nam
reč prejela škedenjska umetnika, 
kipar Mariane Černe, ki je predlo
žil olje. ki prikazuje alkoholičarko, 
in Marjan Kravos, ki je predložil 
sliko z njemu lastno tematiko, in 
sicer ovito krpo, ki objema ste
klenico vina. . .

Sledili so še med nagrajenci 
Demetrij Cej, Vranich. ki postaja 
vedno bolj mistično zamotan in tež
ko umljiv, ter kipar Hirst

Ostale enakovredne nagrade v 
obliki kup ali konfekcijskih zabojev 
buteljk žlahtne kapljice so dobili 
It številni umetniki.

večkrat marsikateri problem re
šili tudi z dobro voljo. Mislim, da 
manjka predvsem dobre volje u- 
praviteljev in drugih pristojnih 
organov.

Kakšno voljo pa kažejo zdru
ženja staršev in izvoljeni šolski 
organi?

Nobenega dvoma ni, da tako 
eni kot drugi zavzeto in marljivo 
delajo. Poleg konkretnega dela 
pri reševanju raznih perečih pro
blemov, ki smo jih že omenili, 
se oba dejavnika uveljavljata kot 
nepogrešljiva pospeševalca odpi
ranja šolskega življenja splošni 
družbeni stvarnosti, ki jo okroža, 
živim problemom širšega okolja, 
v kateri deluje.

Nekateri menijo, da združenja 
staršev nimajo več razloga za 
svoj obstoj ob ustanovitvi šolskih 
zbornih organov. Kakšno je vaše 
mnenje o tem?

Združenja staršev morajo živeti 
in se razvijati naprej, ker so 
pravzaprav prav ta združenja o- 
snova za izvoljene organe. Iz njih 
črpajo svoje predstavnike in iz 
njih lahko črpajo načrte in pred
loge. Prav je, da čim več star
šev sodeluje s šolo, da se čimveč 
ljudi aktivizira okrog določenih 
problemov, ki nastajajo na šol
skem področju. Združenja so naj
zgovornejši odraz množičnosti, 
medtem ko so šolski sveti ome
jeni v tem pogledu.

Večkrat se očita novim šolskim 
in medrazrednim svetom, da skr
bijo le za vprašanja prostorov, 
prevozov, zdravstvenega in social
nega skrbstva in podobne stvari 
in da zanemarjajo vprašanje uč
nih programov ali vprašanje od
nosov med šolo in širšo stvar
nostjo, kar je tudi pogoj za de
jansko demokratizacijo šolskega

sistema.
Ločiti je treba učno — vzgojno 

programiranje od drugih dejavno
sti na šoli. Za prvo so pristojni 
izključno učiteljski zbori, za ure
janje zunanje organizacije pouka, 
izlete, rekreacijsko dejavnost, knji
žnice, nakupe učil itd., pa so 
pristojni zborni organi. Kar zade
va sodelovanje z vsemi kompo
nentami zunanjega življenja, pa 
govorijo določbe pooblaščenih od
lokov dovolj zgovorno. To sode
lovanje je . treba iskati in podpi
rati. Ne le starši do šole, tudi 
šolniki bi se morali bolj odpreti 
do izvenšolske stvarnosti, se vklju
čevati v kulturne in druge organi
zacije. Prepričan sem, da bo do 
tega prišlo. Veliko se da v tem 
okviru narediti, kar bo v korist 
slovenske šole in naših slovenskih 
organizacij.

Kako je v vašem ravnateljstvu 
s poimenovanjem šol po naših za
služnih možeh?

Mislim, da smo glede tega na 
prvem mestu. Vse naše šole so 
poimenovane ali pa so v teku po
imenovanja. Med te spadajo open
ska šola, ki jo hočejo poimeno
vati po Bevku, a so zaenkrat te
žave, ker mora za poimenovanje 
poteči deset let od pisateljeve 
smrti; trebenska šola, za katero 
so zaprosili, da bi jo poimenovali 
po narodnem heroju Pinku Toma
žiču, in proseška šola, kjer pa 
se še niso zmenili za ime.

Veliko se je govorilo o uvajanju 
celodnevnega pouka v nekatere 
šole. Pri tem ste naleteli na te
žave objektivnega in subjektivne
ga značaja. Kaj menite o tem?

V openskem didaktičnem rav
nateljstvu nima nobena šola ce-

(Nadaljevanje na 6. strani)

organizacijah na raznih gospodar
skih področjih prejšnjo trditev po
vsem utemeljuje.

DVE KMETIJSKI ŠOLI
DVA SVETOVA

Že ko so bili južni Tirolci s tri
dentinsko pokrajino pod isto upra
vno streho in ko so s Tridentinci de
lili kmetijsko šolo v S. Michele 
d’Adige, so stalno mislili na usta
novitev lastnega raziskovalnega in
štituta in kmetijske šole. Idejo so 
uresničili pred nekaj leti in sicer v 
Laimburgu, v kraju, ki leži v dolini 
med Salurnom in Bocnom, v sredi
šču južnotirolskega sadjarstva in 
vinogradništva. Južnim Tirolcem ni 
šlo toliko za to, da bi bili ločeni od 
večinske inštitucije in tako imeli 
svojo iz nekakih prestižnih razlo
gov, kolikor za to, ker so o vlogi 
raziskovalnih inštitutov imeli neko
liko drugačne pojme. V sadjarstvu 
in vinogradništvu, ki sta usmerje
ni v izvoz in ki se na tujih trgih 
morata kosati s hudo konkurenco, 
in ki sta za južne Tirolce pomem
ben vir dohodkov, si ne morejo pri
voščiti polovičarstva. Kmetijski in
štitut v Laimburgu (kjer deluje tu
di kmetijska šola) je povsem vklju
čen v svoje kmetijsko zaledje. Ker 
rešuje pereče probleme sadjarjev in 
vinogradnikov, zato dosega tudi v 
znanstvenem oziru pomembne u- 
spehe. Povezava znanosti in prak
se je tam optimalna.

Vse drugače je v S. Michele d’A
dige, ki je znanstveno - šolska u- 
stanova, ki živi nekako zase, brez 
tistih zvez s svojim zaledjem, ki je 
tako značilna za južnotirolski Laim- 
burg. Toliko, da naveden primer, 
se zdi, da so v S. Michele d’Adige 
kar zadovoljni s tridentinskim lat- 
nikom, nasprotno pa v Laimburgu, 
kjer niso razmišljali dosti in so za
čeli takoj misliti na uvajanje novih 
vzgojnih oblik trte. Problem po
manjkanja delovne sile je tudi na 
Južnem Tirolskem pereč problem in 
zato je tudi v raziskovalnem in
štitutu deležen vse pozornosti. Pre
izkusili so vzgojni sistem Casarsa 
in ugotovili, da zahteva v primerja
vi z domačim latnikom 50 odst. 
manj delovnega časa. Južni Tirolci, 
vsaj na tem področju, niso tako u- 
jeti v zanke napačno razumljene 
tradicije, kot se tu pa tam bere.

V tesni zvezi s problemom po
manjkanja delovne sile je tudi ra
ziskava o učinku zmanjšane kon
centracije in zmanjšani količini vo
de pri škropljenju proti zajedal- 
cem. V ospredju raziskovalnega in
štituta v Laimburgu je tudi pro
blem nadomeščanja-.Jilevskega gno
ja, pa problem kakovosti vina — 
poskusi z redčenjem grozdov.

Vseskozi dejavnost usmerjena v 
reševanje konkretnih problemov 
domačega kmetijstva.

ZAŠČITA
JUŽNOTIROLSKIH VIN

Južni Tirolci so zelo daleč z za
ščito porekla svojih vin, v čemer 
vidijo dobro obrambno sredstvo 
pred špekulacijami raznih trgovcev 
z vinom, kar počenja v zadnjem 
času tudi mednarodni kapital, ki 
je zavohal, da se da na račun dobre
ga ugleda južnotirolskih vin v Švi
ci in Zahodni Nemčiji imenitno za
služiti — seveda z vse prej kot 
pristnim južnotirolskim vinom. Za
ščita porekla vin ne nudi sicer po
polnega jamstva pred poneverba
mi, saj je znano, da ni tako tež
ko ponarediti nalepke najslavnejših 
vin, vendar so južni Tirolci znali 
učinkovito reklamizirati svoje za

družne kleti, tako da so potrošni
ki v prej omenjenih državah, zla
sti v Zahodni Nemčiji, dobro in
formirani, kdo prideluje in proda
ja pristna južnotirolska vina. Mi
mogrede naj povem, da bo komaj 
uvedba poimenovanja vin po legi 
vinogradov posameznih znamenitih 
vin, kot se zanjo zavzema v Ita
liji med drugimi tudi znani Luigi 
Veronelli, prinesla nekoliko več re
da v to področje. Poimenovanje 
vin po legi je v strokovnih krogih 
znano kot vprašanje «crusa». Dolo
čen breg in določen teren namreč 
bistveno vplivata na gradacijo, na 
buket, na skladnost in na staranje 
vina. V Franciji ne boste nikoli do
bili znamenitega vina, ki bi se i- 
menoval enostavno burgundec, tem
več ga boste dobili pod imenom 
Le Chambertin, Le Glos, Bonnes 
Mares itd., ki spadajo v katego
rijo «crus hors», takoj za njimi 
pridejo «grand c. us» z nič manj 
znano verigo imenitnih burgundcev, 
končno «crus ordinaire». Vsak 
«crus», vsako vrhunsko vino ima se
znam pridelovalcev s točno zabele
ženo pridelovalno površino.

Najbolj znano južnotirolsko vino 
je Kalterer See, ki ga pridelujejo 
okoli jezera Kaltern (Caldaro). 0- 
koli tega vina so se razvnele hu
de vinske bitke s pokrajino Tren
to, ki je hotela razširiti vinorodni 
okoliš tega vina tudi na nekatera 
svoja področja. Tu velja omeniti, 
da «schiava», ki je glavna trta za 
to vino, izvira iz naših krajev. Ta
ko si ime razlagajo južni Tirolci;

Drugo znamenito južnotirolsko vi
no je traminec, pa terlai.er, lagrein, 
pa še beli in črni pinot in druga. 
Najbolj znan traminec je Gewiirz- 
traminer vinogradnika Elzenbauma 
iz Tramina, blizu grada Reifenstein. 
Klet je iz leta 1460. Ko bi v Ita 
liji poimenovali vina s prej ome
njenim «crusom», bi se omenjeni 
traminec verjetno imenoval po le
gi vinograda in sicer Blasbichl. Ta
ko bi se gotovo vidneje razlikoval 
od vseh drugih.

Južnotirolsko vinogradništvo se je 
lahko branilo pred potvorbami in 
si zagotavljalo svoj položaj na tujih 
tržiščih, le ker je reševalo svoje 
probleme na široki podlagi. Tako 
podlago in organizacijsko strukturo 
jim je pomagalo dati zadružni
štvo. Sedaj imajo vrsto uspešnih za
družnih kleti, ki pridelajo vsaka 
približno 35.000 - 50.000 hi vina, 
kar je količina, pri kateri je mogo
če misliti na uspešno delovanje tu
di na tržišču.

Visok položaj južnotirolskega vi- 
ittojjfradništva je itìtìfee;j49oHti z 
vztrajnim prizadevanjem odgovor
nih kmetijskih organov in strokov
nih ustanov, ki stalno sledijo stanju 
na tržišču in razvoju te kmetijske 
panoge. V kmetijskem tedniku in v 
drugih strokovnih glasilih posveča
jo informiranju kmetovalcev veli
ko pozornost z obširnimi in nazor
nimi članki, z nasveti in predlogi 
za čim večjo kakovost, naj nave
dem samo problem redčenja gro
zdov, borbo proti plevelu, obrezo
vanje trt, protizajedalska sredstva, 
namakanje, zadnje čase tudi način 
plačevanja grozdja zadružnikom na 
osnovi kakovosti itd. Seveda to ne 
pade tako rekoč z neba, ampak je 
sad zavzetosti raziskovalcev ter 
strokovnjakov posameznih kmetij
skih panog in, ne nazadnje, sad 
povezanosti le-teh s kmetovalci na 
terenu.

VLADIMIR VREMEC
(Nadaljevanje sledi)

.................................................... .

Pogovori o davkih
Na gradu Rambouillet v bližini 

Pariza se je sestalo šest voditeljev 
industrijsko najrazvitejših kapita
lističnih dežel sveta. Kot je dnevni 
tisk obširno poročal, je bil glavni 
predmet razgovorov in sklepanj 
gospodarska recesija, ki je zajela 
zahodno Evropo in Japonsko, ka
kor tudi ZDA. Predsednik Moro 
je razvil pretežno pesimistično po
ročilo o italijanskem gospodar
skem stanju. Med drugim pa je 
poudaril upanje, da bodo v naši 
državi premostili notranjo krizo 
in pospešili gospodarski razvoj na 
račun odkrivanja davčnih utaje
valcev. Od tod interes naše ru
brike, da se pri zadevi nekoliko 
pomudimo tudi v vidiku zaenkrat 
še meglenih napovedi novih davč
nih preobrazb in morda celo uved
be novih davščin.

Nadvse zaskrbljujoče je defici
tarno stanje obračunov in prora
čunov države, poldržavnih usta
nov, predvsem pa skoraj nevdržni 
in često predfalimentarni finančni 
položaj krajevnih ustanov, pred
vsem v nad 8.000 občinah.

Državni proračun za leto 1076 
izkazuje nad 11.000 milijard lir 
primanjkljaja. Tudi če bi odkrili 
vse lanske in letošnje utaje (po 
ocenah 8 do 9 tisoč milijard lir), 
bi njihova zapoznela izterjatev 
ne krila omenjenega letnega pri
manjkljaja. Medtem se kopičijo 
nove obveze kot so: povišanje 
plač državnim uslužbencem, če
dalje večja dopolnila pokojninskim 
skladom, integracije poldržavnim 
industrijam, kot so ENEL, Alfa, 
pomorskim plovbam itd. Ogromne 
zneske pobira Blagajna za Jug Zdrav
stvene ustanove so v celoti nabra
le že za okoli 3.600 milijard lir 
dolgov. Klici na pomoč prihajajo 
s strani neštetih, v glavnem ne
potrebnih ustanov, ki jim je osta-

Novi davki na obzorju?
la skoraj edina skrb plačevanje 
upravnih organov in osebja.

Kar pa vzbuja največje skrbi, 
je, kot rečeno, finančna kriza, v 
katero so zabredle domala vse ob
činske uprave, zlasti večjih mest. 
Računajo, da znaša trenutna za
dolžitev italijanskih občin že nad 
25 tisoč milijard lir. Samo dolgovi 

.rimske občine so danes presegli 
vsoto 3.200 milijard lir. Nemajhen 
vzrok postopnega slabšanja na 
tem področju so silno deficitarne 
bilance občinskih prevoznih podje
tij. Naj mimogrede omenimo po
datek v ožjem krajevnem merilu: 
tržaško podjetje ACEGAT «roje
va» dan in noč vsako uro blizu 
2 milijona lir izgube, upoštevajoč 
razliko med izdatki in dohodki.

Zakladno ministrstvo je objavilo 
za 1974. leto naslednje podatke: 
občine so v celoti potrošile med 
letom 9.420 milijard lir; v isti 
dobi so njihovi dohodki znašali 
komaj 2.855 milijard lir. Od tod 
primanjkljaj leta 6.565 milijard 
lir! To pomeni, da so vsi dohodki 
komaj zadostni za odplačevanje 
obresti na najeta posojila. Kakšna 
je reakcija odgovornih na tako 
obupno stanje? Največkrat se ob
našajo kot noj v puščavi, ki ob 
grozeči nevarnosti zatika glavo 
v pesek. Izkušnja iz preteklosti 
sicer uči, da bo pomoč, če bo 
prišla, vedno v sorazmerju z za
dolžitvijo ali v drugih besedah 
povedano: nagrajen bo. kdor je 
več morda tudi po nepotrebnem 
zapravil, kaznovan pa, kdor je 
skušal biti skrbnejši upravitelj 
javnega denarja.

Naj ob temi, ki jo obravnavamo, 
navedemo sorodni primer mestne

občine New York, ki se je ne
nadoma znašla skorajda v pred- 
stečajni fazi zaradi neizpolnjeva
nja plačilnih rokov vračanja dol
gov, ki so presegli 12 milijard 
dolarjev (v naši valuti skoraj 
8.000 milijard lir). Predsednik 
Ford, ki so ga zbudili ob 5. uri 
zjutraj k telefonskemu pogovoru 
z newyorškim županom, je odklo
nil vsako pomoč. Položaj so upra
vitelji sedaj premostili z uvedbe 
izrednih hudih davščin za dobo 
2 let.

Kako razvozlati štreno dolgov, 
v katero so se pri nas zamotale 
malone vse večje občinske upra
ve? Odgovor je dokaj preprost: 
s poostritvijo davčnega bremena 
v izogib čezmerne inflacije.

Zaradi tega že proučujejo mož
nosti novih virov davčnih dohod
kov v korist krajevnih uprav. 
Občine so namreč izgubile doho
dek, ki so ga imele do konca 
1972 s trošarino, do konca 1973 
pa z družinskim davkom. Namesto 
trošarine so odmerili občinam del 
dohodka od pobiranja IVA, ven
dar na podlagi fiksnega zneska 
inkasirane trošanne v letu 1972. 
Istočasno so uvedli v delno ko
rist občin ILOR t.j. neposredni 
davek, ki ga pobirajo poleg dav
ka na dohodke fizičnih in juridič- 
nih oseb. Največje upe so polaga
li v davščino INVIM, ki gre v ce
loti v občinske blagajne. V prvem 
letu izterjevanja tega davka so 
računali na priliv najmanj 250 
milijard lir.

V resnici pa so realizirali ko
maj petino predvidenega dohod
ka med drugim tudi zaradi o- 
gromnega števila prizivov, ki gre

do že v stotisoče. Omenjeno 
davščino ureja po mnenju pozna
valcev najslabši zakon v ustroju 
davčne preosnove. Porodila se je 
tako misel, ki jo je zaenkrat iz
razil finančni minister v oseb
nem imenu, da naj bi to davščino 
ukinili in jo nadomestili z novim 
premoženjskim davkom, ki naj bi 
vsako leto zadel nepremičninsko 
lastnino, t.j. gradbena zemljišča 
in stanovanja.

V državi .je nad 16 milijonov 
stanovanjskih objektov. Računajoč 
na vsakoletno enoodstotno obdav
čitev te nepremičninske vrednosti, 
bi utegnili že tukaj nabrati vsaj 
desetkrat toliko, kolikor so prvot
no predvidevali za INVIM.

Zdi se torej, da bodo obnovili 
načrt za obdavčevanje stanovanj, 
ki so ga lani zgolj iz tehničnih 
razlogov opustili. Razlika je v 
bistvu le v tem, da bodo načrto
vano enkratno davščino «una tan
tum» spremenili v stalno obliko 
obdavčevanja. Vrnili se bomo 
skratka na davčno obremenjeva
nje nepremičninskega premoženja, 
ki ga ni moč skrivati in skriti, 
medtem ko je odkrivanje utaje
valcev v vrstah velikih in sred
njih dohodninarjev zelo verjetno 
pesem bodočnosti.

S. OBLAK
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12.30

20.00
20.40
21.45

ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL
Poljudna znanost: Razprava, ki je ni bilo nikoli

12.55 Potovanje na Islandijo
13.30 DNEVNIK in Danes v parlamentu
17.00 DNEVNIK
17.15 Program za najmlajše: Zgodilo se je ..,

Lilla in Michelino
17.45 Program za mladino
18.15 Portret avtorja: ANDREA ZANZOTTO

Z današnjo oddajo se zaključi ciklus oddaj, v katerih je Fran
co Simongini prikazal vrsto italijanskih pesnikov. Prišli so to
krat v poštev le pomembni živeči pesniki, med katerimi je tudi 
Andrea Zanzotto.
Andrea Zanzotto se je rodil v kraju Pieve di Soligo v pokraji
ni Treviso. Med doslej predstavljenimi sodobnimi italijanskimi 
pesniki je najmlajši, spada v vrsto tako imenovanih eksperimen
talnih pesnikov

18.45 Poljudna znanost: Motorji 
Ital. kronike, Danes v parlamentu in Vremenska slika 
DNEVNIK
TEDEN AKTUALNOSTI 
TOTALNA GLASBA: prvo nadaljevanje 
Program je pripravil Giorgio Gaslini. Oddaja se bo nadalje
vala v štirih delih in bo obravnavala vso novejšo glasbo, od 
jazza do opere, pa tudi filmsko, odrsko ter komorno in sim
fonično glasbo. Giorgio Gaslini je sam po poklicu glasbenik, in 
sicer skladatelj in hkrati poustvarjalec. Znan je namreč kot 
odličen pianist. Zato je tudi razumljivo, da si lahko privošči 
oddajo v gornjem smislu. Pri tem mu bo pomagala tudi u- 
metnica Simona Caucia, ki bo sleherno oddajo začela in za
ključila z recitacijami

22.45 DNEVNIK in Vremenska slika

DRUGI KANAL
16.30 Konjske dirke v Neaplju
18.45 športni dnevnik
19.00 Giovanna, Robertino in toliko drugih

Leta 1970 je londonska ustanova Inter - Nation Television Trust 
Limited dala pobudo z naslovom Children to Children in pova
bila k sodelovanju tuje televizijske mreže, da si izmenjajo fil
me o otrocih, ki pa bi bili namenjeni odraslemu občinstvu. 
Z enim filmwn je vsaka država pristala na angleško pobudo, 
hkrati pa je dobila tudi od drugih držav filme o otrocih. In ta 
ko se je v to pobudo strnilo kakih 25 držav, med katerimi je 
tudi Jugoslavija, ob njej so vse socialistične dežele, razen So
vjetske zveze. Italija je ponudila v to izmenjavo svoj filmček 
«Giovanna, Robertino in toliko drugih», ki ga je režiral Vir
gilio Saber za italijansko RAI

20.00 Ob 20. uri 1
20.30 DNEVNIK
21.00 MAJOR BARBARA

Delo je napisal Shaw, prevedla ga je Paola Orietti za TV prire 
dii pa Maurizio Scarparo. George Bernard Shaw je bil znan 
kot velik mojster pisane besede, hkrati pa tudi kot velik bo 
ree za mir, kajti že v mladih letih je spoznal, d je vojna zlo, 
enako zlo kot je beda. In proti tema dvema se je treba boriti, 
proti vojni in proti siromaštvu.
V Shawovem delu je Andrea lastnik tovarne orožja, njegova hčer
ka Barbara pa je major v organizaciji, ki e bori proti voj
ni, Cusins je njen zaročenec. Vsak izmed teh treh skuša varo
vati svoj svet.

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
8.10, 10.00 in 14.10 TV ŠOLA:

Računstvo, Od bombaža do tkanine, Razdalje, Obdelava lesa, 
' Angleščina itd. itd.

17.20 Pisani svet
17.50 Obzornik
18.05 PEVSKI TABOR, drugi del 
18.40 SVET, KI NAS OBDAJA

Svet, ki nas obdaja, je naslov oddaj belgijske proizvodnje, ki 
senbodo.,zvrstile šest petkov zapored in jih je pripravila izobra
ževalna redakcija TV. Mnoge neznanke nastanka sveta, vse ču- 
do,vite podrobnosti in značilnosti narave so že od zdavnaj vzbu- 

človeka k razmišljanju., Iskal je odgovore na vprašanja, 
kako, zakaj, kdaj itd. Najprej so na ta vprašanja odgovarjale 
le domneve, nato je prišlo do novih odkritij, ^o spoznanj, ki so 
domneve potrjevala, vendar je človek še vedno in pogosto pred 
številnimi, rekli bi celo vedno bolj številnimi vprašanji.

18.55 BIVALIŠČA RASTLIN IN ŽIVALI
Bazična ekologija je naslov šestih oddaj britanske proizvodnje, 
ki jih je pripravila izobraževalna redakcija. Oddaje niso le za
nimive in poučne, pač pa z izrednim občutkom za vse, kar ži
vi in se giblje okoli nas. Na izredno slikovit način so avtorji 
oddaj predstavili številne dejavnike, ki vplivajo na ekologijo ne
kega okolja. V seriji se bodo zvrstila področja gozdov, peščenih 
sipin, ribnikov in bazenov, živih mej itd.

19.10 Risanka
19.30 DNEVNIK
19.50 Tedenski notranjepolitični komentar
21.10 LEV POZIMI, ameriški barvni film 
22.35 DNEVNIK
22.50 Mednarodno prvenstvo v namiznem tenisu

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
18.25 Športni program
19.55 Otroški kotiček, risanke
20.15 DNEVNIK
20.30 CHAPPAQUA, celovečerni film
22.00 Mednarodno prvenstvo v namiznem tenisu

TRST A Poročila; 6.30 Jutranja glasoa;
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 8-30 Popevke, 9.00 Vi in jaz; 10.00

Poročila, 7.05 Jutranja glasba; Reportaža; 11.00 Plošče; 11.30 
11.40 Radijska šola; 12.00 Opoi- Drugi zvok, 12.00 Piccionijeva 
dne v zami: 13.30 Glasba po že- glasba; 13.20 Strnjena komedija; 
Ijah; 17.00 Program za mladino; 14-05 Glasba divjega zahoda; 14.45 
18.15 Umetnost in prireditve: 18 30 Znanstvena oddaja; 15.30 Plošče;
Radijska šola; 18.50 Flavtist Da- 
pretto in pianist Toffolo; 19.10 
Francesco Burdin: «žametni o- 
vratnik»; 19.20 Jazz; 20.00 Šport;

za mladino: 16.30 Program za
najmlajše; 17.05 Nadaljevanka; 
17.25 Komorna in operna glasba;
19.30 Sončnica; 20.20 Ponovno na

20.35 Gospodarstvo in delo; 20.50 sporedu; 21.15 Neapeljski koncert; 
Vokalno-instrumentalni koncert; 22.20 Orkestri.
21.30 Plesna glasba.

KOPER
6.30, 7.30,

SLOVENIJA
7.00, 8.00. 9.00, 13.00. 15.00,

12.30, 14.30, 17.30, 19.00 Poročila; 6.50 Rekreacija;
18.30, 20.30 Poročila; 6.15 Glasba 8.10 Glasbena matineja; 9.05 Ra
za dobro jutro; 7.40 Jutranja gla- dijska šola: Uspavanka; 10 15
sba; 8.35 Stara glasba; 9.00 Fol- Kdaj, kam, kako in p0 čem?- 
klorna. glasba; 10.00 Z nami je; 11.03 Po Talijinih poteh- 12 10 
10.35 Prisluhnimo jim; 11.45 Or- Revija orkestrov; 12.30 Kmetij- 
kester Baxter; 12.00 Glasba po ski nasveti; 12.40 šopek novih; 
željah; 14.00 Tretja stran; 14.10 13.30 Priporočajo vam...; 14.10
Vrstijo se plošče; 15.00 Polke in Mladina poje; 15.45 «Vrtiljak»; 
valčki; 15.45 Poskočne; 16.45 An- 16.50 človek in zdravje; 17.00 Ak- 
sambel Vadnal; 17.00 Kulturna pa- tualnosti; 17.20 Angažirana tema- 
norama: Industrijo oblikovanje; tika v slov. glasbi; 18.05 Ogledalo
17.10 Orkestralne melodije; 18,00 našega časa; 18.15 Zvočni signa- 
Tops-pops; 18.35 Naši pevski zbo- R- 19.40 Ansambel B. Kovačiča; 
ri; 19.00 Prenos RL; 19.30 Pisana 19.50 Lahko noč, otroci!, 20.00 
glasba, 20.00 Glasba in zvok; Tops-pops; 21.15 Oddaja o morju; 
21-35 Simf. koncert; 22.35 Jazz. 22.20 Besede in zvoki; 23.05 Lite-
NACIONALNI PROGRAM rami nokturno; 23.15 Jazz pred

7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 19.00 polnočjo.

............................................................................... .

Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Po

tovanje, ki se nanj pripravljate, 
odložite. Potrebni ste razvedrila.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Preveč 
dolgov ste si naprtili, zdaj bi 
jih morali poravnati. Razdrto sta
ro prijateljstvo.

DVOJČKA (od 21.5. db 21.6.) 
Do korektnih tekmecev se tudi 
sami vedite korektno. Prejeli bo
ste vest, ki vas bo vzradostila.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Prvi 
del programa niste težko izpolni
li, z drugim ne bo lahko. Z dra

go osebo boste doživeli srečo.
LEV (od 23.7. do 23.8..) Zaslu

ženo priznanje ne bo izostalo. Ne 
sodite preblago nekoga.

DEVICA (od 24.8. do 22.9.) 
Večni prepiri s sodelavcem vam 
vežejo roke. Ne tvegajte preveč 
v ljubezni.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
S premišljenim ukrepom boste 
zmedli svoje nasprotnike. Navdu
šen sprejem.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 22.11.) 
Finančne težkoče naj vam ne pre

prečijo izpolnitev obveznosti. Be
sedni spopad.

STRELEC (od 23.11. do 21.12.) 
Če ne boste oprezni, bi utegnili 
izgubiti, kar ste si pridobili. Red
ko zadoščenje.

KOZOROG (od 22.12. do 20.1.) 
Pripravljeni bodite na nepredvi
deno preizkušnjo. Pod plastjo pe
pela še vedno tli.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) 
Sklenili boste kupčijo, s katero 
si boste finančno opomogb. Ne 
precenjujte ljubezenskih izkušenj.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Vabljeni 
boste na sprejem, ki bo imel velik 
posloven pomen. Znatno boste pri
pomogli k sreči dveh src.
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NOGOMET JUTRI V RIMU

V nasprotju z včerajšnjimi vestmi 
Cruyff in Neeskens ne bosta igrala
Kljub Francovi smrti španskega prvenstva namreč ne bodo prekinili

RIM, 20. — Smrt španskega dik
tatorja Franca je vznemirila tudi 
italijanske reprezentante, ki v Ri
mu dokončujejo priprave za jutriš
nji nastop proti Nizozemski. Kaza
lo je namreč, da bo v nedeljo špan
sko nogometno prvenstvo zaradi ža
lovanja prekinjeno. V tem primeru 
bi bila Cruyff in Neeskens, ki i- 
grata za Barcelono, prosta in bi 
lahko v soboto igrala z Nizozem
sko proti Italiji. Italijanska «troj
ka» je bila, seveda, upravičeno 
vznemirjena. Cruyff in Neeskens 
sta namreč trenutno v izredni for
mi in bi spet bila za Italijane ne
rešljiva uganka.

V italijanskem taboril se je tako 
popoldan govorilo le o Cruyffu in 
Neeskensu. Bernardini in njegova 
sodelovca Bearzot in Vicini so že 
izdelali nov načrt za jutrišnjo tek
mo. Kazalo je, da bo Rocca kril 
Neeskensa, Bellugi pa Cruyffa.

Zvečer pa «odrešitev»: špansko 
Prvenstvo v nedeljo ne bo prekinje
no. Barcelona bo, seveda, igrala in 
2 njo tudi nizozemska asa Cruyff 
in Neeskens. «Trojka» se je oddah
nila, reprezentanti tudi. Spet je go
vor o zmagi in o lepi tekmi.

Italijani bodo jutri v Rimu igrali 
z že znano postavo, in sicer: Zoff, 
Gentile, Rocca, Benetti, Bellugi, 
Facchetti, Causio, Antognoni, Sa- 
voldi, Capello in Pulici.

Nizozemci dopotovali
Nizozemci so včeraj dopotovali v 

Rim. Takoj ob prihodu je trener 
Nizozemske Knoebel dejal, da ima
ta tako Italija kot Nizozemska mož
nost zmagati. Pristavil je, da je 
srečanje zelo odprto, le v eno stvar 
ne verjame, da bi njegovi fantje 
izgubili z 0:4.

Kot je znano, so Nizozemci trenut
no na prvem mestu lestvice, skupno 
s Poljsko, a Nizozemska ima bolj
ši količnik v golih. Le če bi jutri 
Nizozemska zgubila z razliko šti
rih golov, bi se v četrtfinale te 
skupine kvalificirali Poljaki.

Danes so Italijani odigrali prija
teljsko trening tekmo, in sicer na
padalci proti branilcem. Zmagali 
so napadalci s 3:0. Gole pa so da
li: Causio, Antognoni in Anastasi.

Italijanska reprezentanca «under 
23», ki bo v nedeljo igrala pokalno
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tekmo z vrstniki iz Nizozemske, je 
danes igrala prijateljsko trening 
tekmo z mladinsko ekipo Ascolija. 
Srečanje se je končalo pri neodlo
čenem izidu 1:1. Za reprezentanco 
je dal gol Guerini, za Ascoli pa Ca- 
sarsa.

* 44 «
Po zanesljivi zmagi jugoslovanske 

reprezentance v sredo v Beogradu 
proti Sev. Irski so si «plavi» zago
tovili vstop v četrtfinale. Jugoslavi
ja se torej pridružuje četrtfinali
stom, ki so SZ, Belgija in Španija.

V sredo pa je prišlo tudi do ne
katerih presenečenj.

SKUPINA 1
Angleži izločeni?

Anglija ni dosegla v Lizboni več 
kot neodločen izid 1:1. Portugalci 
so celo prvi prišli v vodstvo z Ro- 
driguesom, nakar je za Anglijo re
miziral Channon.

Po tem remiju bo skoraj gotovo 
napredovala v višje kolo ČSSR, ki 
se bo v nedeljo spoprijela s Ciprom, 
ki doslej ni osvojil nobene točke in 
tudi ni dosegel nobenega gola. 

LESTVICA SKUPINE 1

IZŽREBANE SKUPINE ZA SVETOVNO NOGOMETNO PRVENSTVO

Etaliji bo nevarna Anglija 
Jugoslaviji pa Španija

Obe sta bili med nosilkami skupin

Anglija 
ČSSR 
Portugalska 
Ciper

11 3
12 5 
4 7 
0 12

Jugoslavija v finalu 
proti LB Kitajski

Med finalisti bodo jutri igrale kar tri kitajske ekipe

Ljubljana, 20. — z ekipnimi
srečanji se je v Ljubljani danes 
2ačelo 21. mednarodno namiznote
niško prvenstvo Jugoslavije, katere- 
Sa se udeležujejo vsi najboljši ev
ropski igralci, poleg teh pa tudi po
polna moška in ženska kitajska dr
žavna reprezentanca, ki ima v svo
jih vrstah tudi več najboljših igral- 
cev na svetu.

Danes je bilo na sporedu ekipno 
tekmovanje, v katerem si je Jugo
slavija priborila velik uspeh, saj se 
Je Pri moških uvrstila v finale, kjer 

njen nasprotnik prva kitajska

Po zmagi s 3:0 nad ZDA in s 3:1 
nad Romunijo si je Jugoslavija' že 
Priborila pravico do nastopa v pol1 
finalu. Tam pa je naletela na dru
go moštvo Kitajske, katero je sicer 
Indi premagala s čistim izidom 3:0, 
vendar je bilo to srečanje mnogo 
holj uravnovešeno, kot to kaže izid.

Prva kitajska ekipa si je pravico 
00 nastopa v polfinalu priborila naj
prej z zmago nad Jugoslavijo II s 

v polfinalu pa je nato prema

gala še švedsko s 3:1. Edino zmago 
za Švede je osvojil Johanson.

V finalu tega tekmovanja se bo
sta torej jutri zvečer pomerili moš
tvi Jugoslavije in Kitajske.

V ženskem delu tekmovanja bo 
finale ves kitajski. V ta del tek
movanja sta se namreč uvrstili obe 
prijavljeni kitajski postavi. V pol
finalu je Kitajska II premagala Ju
goslavijo s 3:0, Kitajska I pa An
glijo s 3:0.

Jutri se bo mini SPENT nadalje
val v jutranjih in popoldanskih u- 
rah s tekmovanjem' posameznikov v 
moški in ženski konkurenci (jutranji 
spored se bo začel ob 8. Pri), zve- 
čer pa bof'kqt".strio',ié'-'ortièhili, na 
sporedu ekipni finale, za katerega 
vlada v Ljubljani izredno zanimanje.

Dosedanji del tega tekmovanja je 
torej potrdil izredno premoč kitaj
skega namiznega tenisa, saj so si 
Kitajci priborili skupno v finalnih 
srečanjih kar tri mesta. Edina, ki

OSTALI TEKMI
Ciper - ČSSR (23. 11.), Portugal

ska - Ciper (3. 12.).

SKUPINA 2
Elsnerju ni uspelo

Brane Elsner ni uspel spraviti Av
strije v četrtfinale. Kot je znano, 
je Elsner prevzel vodstvo avstrij
ske reprezentance pred približno 
mesecem dni, ko je bila Avstrija 
v izredno težkih vodah.

V sredo pa so v Wrexhamu Av
strijci zgubili odločilno tekmo z Wa- 
lesom z 0:1 in tako bo v četrtfinalu 
igral Wales.

LESTVICA SKUPINE 2
Wales
Madžarska
Avstrija
Luksemburg

4 10 
8 7 
7 7

7 18 0

GVATEMALA, 20. — Danes je FI 
FA v Gvatemali izžrebala ekipe za 
sestavo kvalifikacijskih skupin za 
svetovno nogometno prvenstvo. Med 
evropskimi moštvi sta bili Italija in 
Jugoslavija skupno z Bolgarijo, Ni
zozemsko, NDR, Škotsko, Poljsko, j 
Švedsko in SZ določeni za nosilki1 
skupin.

V drugo skupino moštev so dolo
čili Belgijo, ČSSR, Anglijo, Fran
cijo, Avstrijo, Portugalsko, Španijo, 
Švico in Madžarsko, v tretjo Dan
sko, Finsko, Grčijo, Irsko, Sev. Ir
sko, Norveško, Romunijo, Turčijo 
in Wales, v četrto pa Ciper, Island, 
Luksemburg in Malto.

Žrebanje j° dalo tak izid:
EVROPA

1. Poljska, Portugalska, Danska in 
Ciper

2. Italija, Anglija, Finska, Luk
semburg

3. NDR, Avstrija, Turčija, Malta
4. Nizozemska, Belgija, Sev. Irska, 

Islandija
5. Bolgarija, Francija, Irska
6. švedska, Švica, Norveška
7. Škotska, ČSSR, Wales
8. Jugoslavija, Španija, Romunija
9. SZ, Madžarska, Grčija

AZIJA
1. Hongkong, Indonezija, Malezija, 

Singapur, Srilanka, Tajska
2. Izrael, Japonska, Sev. Koreja, 

Juž. Koreja
3. Iran, Irak, Saudska Arabija in 

Sirija
4. Bahrein, Kuwait, Arabski emi

rati, Qatar

AFRIKA
1. Alžirija, Libija
2. Maroko, Tunizija
3. Gana, Gvineja
4. Senegal, Togo
5. Zaire, Srednjeafriška republika
6. Sierra Leone, Niger, Nigerija
7. Kongo, Kamerun
8. Mavretanija, Volta, Slonokošče

na obala
9. Egipt, Etiopija

10. Sudan, Kenija
11. Uganda,' Tanzanija
12. Zambija, Malawi

JUŽNA AMERIKA
L Brazilija, Paragvaj, Kolumbija
2. Urugvaj, Bolivija, Venezuela
3. Čile, Peru, Ekvador

OSTALA AMERIKA
1. Kanada, Mehika, ZDA
2. Gvatemala, Honduras, San Sal

vador, Kostarika, Panama
3. Antilje, Barbados, Kuba, Gvaja

na, Haiti

V PRIJATELJSKI TEKMI

Borovci zadovoljili
Bor — GMT 64:46 (30:19)

BOR: Kraus 14, Lisjak 22, Kralj 
14, Hrvatič 4, Kapič 4, Mazzucca 4, 
Guštin 2.

V okviru priprav za nadaljevanje 
promocijskega prvenstva je Bor v 
sredo odigral prijateljsko tekmo z 
ekipo Grandi Motori iz Trsta.

Zmagali so borovci, ki so tudi s 
prikazano igro povsem zadovoljili

Med posamezniki se je še posebno 
izkazal Henrik Lisjak, a tudi ostali 
so se požrtvovalno borili in zapu
stili povsem dober vtis, kar daje 
dobre upe za nedeljski nastop v pr
venstvu proti ekipi CUS.

V vrstah GMT igrajo nekateri iz
kušeni košarkarji kot D’Angeri, Ta- 
rabocchia, Cuccari in Zudettich, 
vseeno pa so borovci zmagali, pred
vsem zaradi hitrejšega tempa in 
boljše telesne priprave.

NOGOMET
TERNI, 20. — Ezio Galbiati ne 

bo več treniral italijanskega nogo
metnega drugoligaša Ternano. Po 
zadnjem neuspehu proti ekipi Spal 
je Galbiati dal ostavko, ki jo je od
bor Ternane tudi sprejel.

Trenersko mesto je tako prevzel 
Omero Andreani, ki je prej treniral 
mladinsko ekipo Ternane.

44 * *

BRNO, 20. — V tem mestu sta 
ČSSR in NDR igrali neodločeno 1:1 
v tekmi za predolimpijski nogomet
ni turnir. Mladi Krasovi odbojkarji med tekmo z rocolskim Libertasom B
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MOD. PETEROBOJ
Lednev (SZ)
svetovni prvak
CIUDAD MEXICO, 20. - Sovjet 

Pavel Lednev je osvojil naslov sve
tovnega prvaka v modernem petero
boju.

Lestvica posameznikov: 1. Lednev 
(SZ) 5.056, 2. Kancsar (Madžarska) 
5.025, 3. Fox (Vel. Britanija) 5.016.

Ekipno je največ točk dosegla 
Madžarska (14.703), pred ZDA (14 
tisoč 444) in SZ (14.299). Italija se 
je uvrstila na 10. mesto s 13.366 toč
kami.

ROKOMET .
V Ljubljani je sinoči v četrtfinalu 

tekmovanja za jugoslovanski roko
metni pokal Celje premagalo Slo
van s 26:24.
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NA GORIŠKEM V l AMATERSKI LIGI

Ekipa dober dobske Mladosti 
presenetila s svojo prvo zmago

Juventina ima že tri točke naskoka - Zadovoljni Sovodenjci

KOŠARKA Evropska pokalna prvenstva

Le Sinudyne Bologna 
je zanesljivo zmagal

Chinamartini in Jugoplastika visoko poražena

ODBOJKA

V ITALIJ*. IN JUGOSLAV«

je uspela razbiti ta njihov «monopol» kaj uspešni 
je bila Jugoslavija. I nikè, saj s

Peto kolo tretje amaterske nogo
metne lige na Goriškem je bilo do

lo za slovenske predstav- 
sta Juventina in Mladost

Borov trener Renato Štokelj daje med minuto odmora navodila svojim varovancem

slavili zmago, Sovodenjci pa so re
mizirali.

Ponovna zmaga štandreške Juven- 
tine (tokrat proti močnemu Verme- 
glianu) je povzročila, da so se «belo- 
rdeči» znatno oddaljili od Vermeglia- 
na in Poggia, ki imata tri točke zao
stanka. Štandrežci so tudi v nedelj
skem srečanju potrdili dobro kondi
cijsko pripravljenost ter učinkovi
tost v napadu. Tudi tokrat je bil Go- 
mišček uspešen, čeprav je treba po
udariti, da sta tudi Uras in Mon
tico imela nekaj dobrih priložnosti 
za gol. V nedeljo bo Juventina po
čivala.

Pravo presenečenje petega kola je 
pripravila doberdobska Mladost, ki 
je končno prišla do svoje prve zma
ge v letošnjem prvenstvu. Dober- 
dobci so s precejšnjo lahkoto od
pravili ekipo Borgo Fasulli. Brez 
dvoma bo nedeljska zmaga pozitiv
no vplivala na. vse igralce in upati 
je, da se bo ekipa povzpela na viš
ja mesta lestvice. V nedeljo, ob 14.30 
igrajo Doberdobci v Zdravščini proti 
Poggiu. Tudi Sovodenjci morajo biti 
zadovoljni z nedeljskim rezultatom, 
saj ob zaključku prvega polčasa nih
če ni upal, da bodo domačini lahko 
iztrgali remi Ederi. Sovodenjci bo
do v nedeljo gostovali ob 14.30 v 
Štarancanu.

IZIDI
Falco — Poggio 3:6
Mladost — Borgo Fasulli 4:2
Fossalon — Romana 1:1

0:1
4:4

Vermegliano — Juventina 
Sovodnje — Edera

LESTVICA
Juventina 10 točk, Vermegliano in 

Poggio 7 točk, Romana 6 točk, Fos
salon 5 točk, Sovodnje in Staranza- 
no 4 točke, Edera 3 točke, Mladost 
in Borgo Fasulli 2 točki, Falco 0.

PRIHODNJE KOLO 
Edera — Falco 
Poggio — Mladost 
Borgo Fasulli — Fossalon 
Romana — Vermegliano 
Staranzano — Sovodnje 
Počiva Juventina

P. R.

Breg — Sokol 58:23
Včeraj sta se v dolinski telovad- 

v prijateljski tekmi spoprijeliniči
ekipi dečkov Brega in Sokola. 
Žani so zmagali z 58:23.

OBVESTILA
SPDT priredi v nedeljo, 23. t. 

m., izlet za osnovnošolske otroke 
v tržaško okolico. Zbirališče ob 
9. uri pri openskem tramvaju (Trg 
Oberdan). Povratek v Trst pri
bližno ob 13. uri. Vodila bosta mla
dinska vodnika Zdenka Trampuž 
in Adrijan Pahor.

SPDT priredi v nedeljo, 23. t. 
m., izlet za otroke iz okolice. Zbi
rališče na Kržadi - Prosek, ob 10. 
uri. Vodila bo Alenka Starc.

Vse kaže, da bo letos italijanskim 
in jugoslovanskim ekipam, ki so za
poslene v raznih evropskih pokalnih 
prvenstvih, trda predla. Na stari 
celini se košarka naglo razvija in 
vse ekipe, tudi s pomočjo ameriških 
košarkarjev in trenerjev, so trši o- 
reh za nekdaj renomirane italijan
ske in jugoslovanske klube.

Pokal pokalnih prvakov
^ Nekdaj so italijanski klubi na 
Švedskem igrali le «formalne» tek
me. Tokrat pa je Cinzano povsem 
zasluženo izgubil proti švedskemu 
moštvu Solna iz Stockholma. Milan
čani so tudi v tem srečanju poka
zali, da trenutnty preživi ja ja''bndo 

, krizo. V vrstah Cinzana sta bila naj
uspešnejša oba Američana Robbins 
in Silvester, ki sta dhlh- po 22' pik-.

Jugoslovanski zastopnik v tem 
tekmovanju — Crvena zvezda — bo 
igral v nadaljnjih kolih.

IZIDI 2. KOLA
Solna Stockholm (Švedska) - CIN

ZANO MILAN (Italija) 71:65, Par
tizani (Alb.) - ASPO Tours (Fr.) 
83:80, Galatasaray (Turčija) - Sut- 
ton (Anglija) 91:77, Playboys Hel
sinki (Finska) - Estudiantes Madrid 
(Španija) 80:90, Olimpiakos (Grči
ja) - Soma (Avstrija) 77:49.

Povratna srečanja bodo 27. no
vembra.

Poka! Korač
Splitska Jugoplastika je brez po

škodovanih Jerkova in Grgina do
živela v Atenah nepričakovan visok 
poraz. V Splitu pa so prepričani, da 
bodo Jerkov in tovariši v povrat
nem srečanju s popolno postavo na
doknadili zamujeno in se kvalifici
rali v nadaljnje kolo.

Bolonjski Sinudyne je potrdil tre
nutno dobro prvenstveno formo in 
brez težav v gosteh odpravil ekipo 
Maximarkt iz Wellsa.'

Francosko moštvo Caen je zada
lo turinskemu Chinamartiniju pra
vo košarkarsko lekcijo in zmagalo 
s 25 točkami razlike.

IZIDI 2. KOLA (dopolnila)
Caen (Francija) - CHINAMARTI

NI TURIN (Italija) 79:54, Panelli- 
nios Atene (Grčija) - JUGOPLA
STIKA SPLIT (Jugoslavija) 78:63, 
Maximarkt Wells (Anglija) - SINU- 
DYNE BOLOGNA (Italija) 71:89, 
Le Mans (Francija) - Paok Solun 
(Grčija) 112:73.

Povratno kolo bo 25. novembra.

Pokal L. Ronchetti
V tem ženskem tekmovanju je 

Pagnossin iz Trevisa dosegel po
membno zmago v gosteh proti Re
alu iz Viga.

IZIDI 1. KOLA
Real Vigo (Španija) - PAGNOS

SIN TREVISO (It.) 34:44, Dussel
dorf (ZRN) - Alost (Belgija) 49:51, 
Vastgoed (Nizozemska) - Mataro 
(Španija)) 79:64, Lyon (Francija) - 
Creef Madrid (Šp.) 37:41, Mersch 
(Luksemburg) - Mont de Marson 
(Francija) 51:75.

Povratno kolo bo 26. novembra.

V' ;'nàtìàlSètàn5il ' sfoje ameriške 
turneje je jugoslovanska košarkar
ska reprezentanca premagala tek
saško univerzo s 65:fj2, zagrebška 
Lokomotiva pa je podlegla ekipi 
Brownswich University s 108:64.

HOKEJ NA KOTALKAH
NOVARA, 20. — V prvi tekmi za 

italijanski pokal v hokeju na kotal
kah je Novara, ki je tudi italijanski 
prvak, visoko izgubila z ekipo La- 
verda Breganze 2:5 (1:1).

Gola za domačine sta dosegla Olt- 
hoff in Battistella; za goste pa so 
bili uspešni: Girardelli 3, Rizzitelli 
in Maculan.

NOGOMET
Bolgarija četrtfinalist

HASKOVO, 20. — Bolgarija se je 
uvrstila v četrtfinale evropskega 
nogometnega prvenstva «under 23». 
Bolgari so namreč v odločilnem sre
čanju premagali Poljsko z 1:0. Gol 
za domačine je dal Jordanov v 89. 
minuti.

PRIJATELJSKI NOGOMET
Koper — Kras

V nedeljo, 23. t.m. bo športni kro
žek Kras gostoval v Kopru. Ob 12. 
uri bodo igrali naši naraščajniki 
proti pionirjem Kopra, člani pa bo
do igrali ob 13.30 proti prvemu mo
štvu Kopra, ki nastopa v slovenski 
conski ligi.

Prispevajte ga

DIJAŠKO MATKO

JUTRI START
LIGAŠKIH
TEKMOVANJ

V kratkem se bodo pričela razna 
državna prvenstva. Jutri bodo sto
pili v športno areno odbojkarji in 
odbojkarice italijanske prve in dru
ge lige. Ostale lige pa pridejo na 
vrsto kasneje. V Jugoslaviji pa bodo 
pričeli s prvenstvenim plesom za se
daj samo člani prve lige.

V Italiji branijo naslov pri članih 
odbojkarji Aricele iz Rima, ki so 
tudi letos veliki favoriti. Poleg njih 
ima enake možnosti še Panini iz 
Modene, ki je izgubil državnega re
prezentanta Nenninija toda pridobil 
je odličnega Poljaka Skoreka. Tret
ji veliki tekmec za državni naslov 
je nedvomno bivši CUS iz Turina, 
ki nosi sedaj novo ime Klippan. Za 
to šesterico že nekaj let igra izred
no uspešno Bolgar Karov, ki za se
daj še ni dopotoval iz Bolgarije. 
Ostale šesterke pa ne bi smele biti 
tako nevarne, da bi lahko prekrižale 
račune tem trem velikim tekmecem. 
Med te nedvomno spada tudi tržaška 
Novalinea, ki bo letos igrala pod 
tem imenom in v dokaj spremenjeni 
ter občutno pomlajeni postavi.

V ženski konkurenci je tudi le- 
ris velik favorit Valdagna Scar,dic
ci. Poleg številnih reprezentantk 
brani barve te sesterke tudi Ro
munka Popa. ki je daleč najboljša 
odbojkarica italijanskega prvenstva. 
Naša dežela je izgubila še ed nega 
zastopnika prve italijanske lige Ca
sagrande iz Sacila. Po petih letih 
igranja med najboljšimi italijanski
mi šestericami je lastnik istoimen
ske tovarne pohištva razpustil šes
terico zaradi pomanjkanja naraščaja 
in finančnih težav. To je še en do
kaz, da tudi odbojka nezadržno drvi 
na pot profesionalizma.

V Jugoslaviji je v polnem teku 
samo prvenstvo 2. zvezne lige in 
nekaterih nižjih. Prvoligaši v moški 
konkurenci se bodo prvič spoprijeli 
v novem prvenstvu jutri. Naslov 
brani Spartak iz Subotice, za kate
rega igra znani Gvozdenovič. Po 
vsej verjetnosti bo tej ekipi izredno 
težko ubraniti državni naslov. Naj
več možnosti ima beograjska Crve
na zvezda za katero igrajo kar štir
je jugoslovanski reprezentanti. Pod
cenjevati ne gre niti drugega beo
grajskega ligaša Partizana ter več
kratnega prvaka Mladost iz Za
greba.

G. F.

V tradicionalnem šahovskem dvo
boju v Odesi je SZ premagala Ju
goslavijo z 20:16.

| Maj v deželi Sovjetov
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Na sprejemu se je z gosti pogovarjal prvi sekretar 
^oilisijskega mestnega komiteja kompartije Gruzije P.G. 
Gilašvili.

Na pozdrave so odgovarjali voditelji ljubljanske de- 
Jegacije, namestnik sekretarja ljubljanskega mestnega ko
miteja zveze komunistov Slovenije Slavko Korbar, name- 
?Dtik predsednika (po naše podpredsednik) mestne skup- 
seine, predsednik zveze rezervnih oficirjev Slovenije (to 
111 bilo točno) Stane Vrhovec in novinar Dušan Željeznov.

Govorniki so poudarili, da je potrebno stike med me
stoma — pobratimoma v prihodnje še bolj okrepiti.

Sprejema so se udeležili tudi drugi sekretar tbilisij- 
^ega mestnega komiteja kompartije Gruzije T.N. Mente- 
sašvili, predsednik izvršnega komiteja tbilisijskega mestne
ga sveta odposlancev delovnih ljudi B.F. Lobžanidze, se
kretar tbilisijskega mestnega komiteja partije G.D. Gabu- 
mja, namestnik predsednika izvršnega komiteja tbilisij- 
skega mestnega sovjeta G.N. Gošadze in drugi.»

Kljub vsej svoji suhi protokolarnosti objavljena vest 
udi ni bila daleč od resnice. Sprejem je bil zares bolj 
ormalnega kot vsebinskega značaja, ob vsem smo imeli

priložnost samo pač obiskati sedež mestnega komiteja, 
ki je bil, kot vse pomembnejše ustanove povsod v Sov
jetski zvezi, lepo zastražen od miličnikov, ki nikakor niso 
v veži poslopja komiteja nič kaj skrivali svoje uniformi
rane navzočnosti. Zavoljo tega je bil obisk zares kratek, 
omenjeno je bilo samo dosedanje sodelovanje med Ljublja
no in Tbilisijem, ki je dotlej v glavnem potekalo samo v 
izmenjavi delegacij na najrazličnejših nivojih posameznih 
organizacij od mestnega sveta preko partije do mladinske 
organizacije. Konkretno smo se domenili samo to, da se 
bo prišel v Ljubljano poročit na tradicionalno «kmečko 
ohcet» gruzinski par iz Tbilisija, ki naj bi ga spremljala 
glasbeno-folklorna skupina študentov tbilisijskega inštitu
ta (to je visoke šole) za tuje jezike I. čavčavadzeja. Pa 
tudi iz tega, čisto konkretnega aranžmaja, ni bilo nič. Gru
zinskega para na kmečko ohcet v Ljubljano ni bilo, če
prav so nam gostitelji izročili vso potrebno dokumenta
cijo, študentska glasbeno-folklorna skupina pa je sicer 
zares prišla v Ljubljano, toda natanko teden dni kasneje 
po kmečki ohceti.

Po sprejemu smo spet sedli v avtomobile in se pod 
prijetnim in prijateljskim vodstvom našega dragega pod
župana, dobrega angela Gabrijela odpeljali po znameniti 
vojaškogruzinski cesti najprej spet proti stari prestolnici 
Gruzije Mcheti, oddaljeni dobrih petindvajset kilometrov 
od Tbilisija.

Med potjo sem se seveda spet začel zanimati za zgo
dovino Gruzije, in podžupan Gabrijel, po stroki zgodovinar, 
kot sem bil že omenil, mi je začel pripovedovati prva 
poglavja iz gruzinske zgodovine. Po spominu in zapiskih 
bom skušal tu posredovati bralcem poglavje o daljni pre
teklosti Gruzije.

Arheološke najdbe pričajo, da so na ozemlju sodobne

Gruzije živeli ljudje že ob zarji človeštva, v paleolitiku. 
Približno pred štirimi tisočletji so se gruzinska plemena že 
ukvarjala z obdelavo kovin, sprva z obdelavo bakra in 
brona, potem pa tudi železa. In ni slučaj, da so nekateri 
antični avtorji uporabo železa pripisovali Halibom, gruzin
skemu plemenu, ki je slovelo po svojih izkušenih meta
lurgih in kovačih.

Sredi drugega in v začetku prvega tisočletja pred 
našim štetjem so gruzinska plemena oblikovala dve veliki 
rodovni skupnosti — Diaohe in Kolhe, iz katerih sta v 
šestem stoletju pred našim štetjem nastali dve antični 
gruzinski državi — Kolhida (Zahodna Gruzija) in Iberija 
(Vzhodna Gruzija)., To sta bili veliki, dobro organizirani 
suženj skoposestniški državi, ki sta ležali takrat v orbiti 
helenističnega sveta. Tu so kovali srebrni denar «kolhidke» 
zato, da bi bilo trgovanje prikladnejše, gradili so ceste, 
tržnice, skladišča, hiše in vse to po natančnih pravilih 
arhitekture.

V prvem stoletju pred našim štetjem se je pričela 
rimska ekspanzija v Gruzijo. Odločno nasprotovanje, s 
katerim so se zoperstavili Iberci in Kolhi legijam Pom- 
peja, se je končalo s sklenitvijo kompromisne mirovne 
pogodbe, po kateri je bila Kolhida vključena v sestav 
rimske svetovne države, Iberija (Kartli) pa je ohranila 
svojo državnost. Rimljani so priznavali Iberijo kot svo
jega vojaškega zaveznika, njeni carji pa so se imenovali 
«prijatelji cesarja in Rimljanov». V času od prvega do 
tretjega stoletja po našem štetju je Iberija igrala opazno 
vlogo v zgodovini vzajemnih odnosov med Rimom in Vzho
dom. O politični avtoriteti gruzinske države je moč soditi 
po rimskih virih, v katerih je opisan slavnostni sprejem, 
ki ga je bil leta 138 pripravil imperator Antonius Pius 
gruzinskemu carju Farsmanu. Farsman se je udeležil vo

jaških iger in velike religiozne ceremonije — daroval i 
žrtev na kapitolskem svetišču. Počastili so ga tudi z na 
višjo častjo: njegov kip na konju je bil postavljen n 
Marsovem polju.

Velikanska sprememba političnega položaja Gruzii 
pa se pričenja v drugi četrtini tretjega stoletja. Na njeni 
mejah je nastalo mogočno in napadalno cesarstvo — sas 
mdski Iran. V borbi z njim so bili kartlijski carji pris 
Ijem iskati podporo v Bizantinskem (Vzhodnem rimskei 
imperiju, m ena izmed posledic te usmeritve je bilo spr, 
jetje krščanstva Leta 337 je kartlijski car Mirian prizm 
krščanstvo kot državno vero Gruzije.

Gruzinska cerkev je ena izmed najstarejših vej pr; 
voslavne cerkve. Sprva je bila pod vodstvom antiohijske? 
patriarha. S petim stoletjem pa je postala avtokefaln; 
to je samostojna Po pridružitvi Gruzije Rusiji je posl; 
var, fužinske cerkve — katolikos imenovan, postal el 
sarh in bil elan sinode. Leta 1917 je gruzinska pravoslavn 
cerkev spet postala samostojna, gele leta 1943 so bi 
navezani stiki med rusko in gruzinsko avtokefalno cerkvijc 

. Oslabljeni bizantinski imperij že ni več mogel nudi 
dejavne pomoa karthjskemu carstvu, ki je moralo vodi 
hud boj proti agresiji sasanidske države. V petem st< 
etju pridejo Kartli v vazalno odvisnost Irana. Konec p, 

tega m začetek sestega stoletja je v znamenju velike lju< 
ske vstaje, ki jo vodi kartlijski car Vahtang Gorgosal 
us anovitelj mesta Tbilisija, to je v drugi polovici peteg 
stoletja. Boj proti Perzijcem je potekal v pogojih razp;

anja suženjskoposestniškega reda in nastajanju fevd: 
hzma. Mlada gruzinska fevdalna aristokracija je nastc 
pila proti močni carski oblasti, kar je bil tudi eden izmei 
vzrokov vojaškega poraza carja Vahtanga.

(Nadaljevanje sledi
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POSVETOVANJE VLADE 0 SREDNJEROČNEM GOSPODARSKEM NAČRTU

Confindustria in mali industrije!
delno zadovoljni s predlogi vlade

Ivečer se je vlada sestala s predsedniki deželnih uprav - Donat Cattin 
polemičen do socialistov - Izjava ministra Morlina

RIM, 20. — Vlada je imela danes 
sestanek s Confindustrio, z zvezo 
male industrije in predsedniki dež. 
uprav o načrtih za sestavo srednje
ročnega gospodarskega programa. 
Dosedanja posvetovanja niso dala 
preveč pozitivnih rezultatov za vla
do. Sacialisti, Confindustria in ma
li industrijci zavračajo v bistvu 
vladno zamisel o «srednjeročnem 
gospodarskem načrtu» in pravijo, 
da so vladni predlogi samo ločeni 
ukrepi za izboljšanje položaja na 
nekaterih gospodarskih področjih, 
predvsem v industriji. Včeraj pa 
so socialisti ta načrt dejansko za
vrnili in zahtevali od vlade takojš
nje izvajanje ukrepov, ki so bili že 
sprejeti.

Sestanka s Confindustrio, ki se je 
začel v dopoldanskih urah, se je 
udeležil tudi predsednik vlade Mo
ro. Navzoči so bili še podpredsed
nik La Malfa, minister za industri
jo Donat Cattin in zakladni mini
ster Colombo. Delegacijo Confindu- 
strie je vodil predsednik Giovanni 
Agnelli. Po sestanku je minister za 
industrijo Donat Cattin izjavil čas
nikarjem, da ne razume stališča 
socialistov do srednjeročnega go
spodarskega načrta, ki se ga lahko 
opraviči samo z «zaskrbljenostjo 
PSI za prihodnje volitve». Obenem 
pa je sam Donat Cattin izjavil, da 
je osebno naklonjen sestavi in spre
jetju ukrepov na posameznih gospo
darskih področjih in ne sestavi pro
grama. Menil je, da za sestavo 
programa je treba imeti politično 
močno vlado. Sedanja vlada, je na
daljeval minister, živi predvsem «ob 
podpori in koristi opozicije». Ta iz
java dokazuje, da v sami vladi še 
nimajo jasnih pojmov, kaj narediti 
in se z vsako delegacijo posebej 
lovijo z vedno novimi predlogi in 
načrti.

Daljšo izjavo je dal po sestanku 
predsednik Confindustrio Agnelli, ki 
je označil srečanje in posvetovanja 
vlade za koristne. Agnelli se je po
polnoma strinjal z oceno vlade o 
gospodarskem položaju. Z zadovolj
stvom je sprejel tudi predlog, da se 
določi tri tisoč nvlijard lir za pre
ureditev industrijske proizvodnje in 
dejal, da bo ta denar služil za po
sodobljenje zastarele industrije. Me
nil pa je tudi, da to ni dovolj in da 
je treba zmanjšati «ceno denarja» 
ter spremeniti strukturo plač. Glede 
tega vprašanja je izjavil, da so pre
dlagali vladi, naj pomisli, kako bi 
sestavili ukrepe za delno fiskaliza- 
cijo plač z denarjem, ki naj bi ga 
dobili s spremembami nekaterih po
stavk IVA.

Popoldne so bili v palači Chigi 
predstavniki zveze male industrije. 
Po sestanku so izjavili, da so vlad
ni predlogi pomanjkljivi predvsem 
glede načrtov industrijske politike 
in predlogov za odpravo strukturnih 
pomanjkljivosti na industrijskem 
področju. Zavrnili so tako imenova
no «podoorno polit'ko za industrijo» 
in poudarili, da srednjeročni načrt 
se ne more omejiti izključno na fi
nančno podporo.

Zvečer je bil v palači Chigi se
stanek med vladno delegacijo, ki jo 
je vodil La Malfa in predsedniki ter 
odborniki deželnih uprav, s kateri
mi so razpravljali o srednjeročnem 
gospodarskem načrtu. Na sestanku 
so deželni predsedmki ugodno oce
nili namen vlade, da se posvetuje 
tudi z njimi. Predlagali so tudi, da 
se morajo vsi ukrepi izvajati spo
razumno z deželnimi upravam1, ki 
so neposredno prizadete in zaintere
sirane za izboljšanje gospodarskega 
položaja v državi. Zato so se do
govorili, da bodo priredili še druge 
sestanke med vlado in deželnimi u- 
pravami za izdelavo ukrepov, ki se 
nanašajo na vladne pobude za boj 
proti gospodarski krizi. Po tem se
stanku je minister za odnose z de
želnimi upravami Moriino popolno
ma drugače ocenil stališče sociali
stov do vladnih predlogov, kot mi
nister za industrijo Donat Cattin. 
Moriino je dejal, da so socialistične 
zahteve v okviru gospodarske poli
tike sorejemliive za vlado, ki jih 
bo tudi temeljito proučila.

V dopoldanskih urah so bili pred
sedniki deželnih uprav na sestanku 
pri ministru Morlinu, na katerem so 
dlje časa razpravljali-o vprašanjih, 
ki so jih pozneje predočili vladni 
delegacji v okviru razgovorov za 
sestavo srednjeročnega gospodarske
ga načrta.

da je dala zdravniško pomoč Nel
sonu Gutierrezu, pripadniku levičar
ske revolucionarne organizacije MIR, 
ki je bil ranjen v oboroženem spo
padu s policijo.

V Santiagu so danes uradno spo
ročili, da je bilo šest gverilcev MIR 
ubitih v sinočnjem spopadu s poli
cijo nedaleč od glavnega mesta. V 
spopadu sta bila ranjena tudi dva 
agenta.

Francoski zunanji 
minister v Pekingu

PEKING, 20. — Po šesturnih po
govorih s svojim kitajskim kolegom 
ciao Kuan-huom je imel francoski 
zunanji minister Sauvagnargues, ki 
se mudi na uradnem obisku v Pe
kingu, tiskovno konferenco, na ka
teri je poudaril, da imata Francija 
,in Kitajska podobne poglede o 
mnogih mednarodnih problemih. Pač

pa obstajajo razlike glede politike 
pomiritve, ki ji Peking odločno nas
protuje, medtem ko jo Francija 
podpira, pa čeprav — kot je dejal 
Sauvagnargues — «brez posebnih 
iluzij», šef francoske diplomacije je 
tudi dejal, da se Kitajska zelo 
odločno zavzema za združevalni pro
ces v Evropi in da podpira fran
coske pobude do držav v razvoju. 
Sauvagnargues se bo jutri sestal s 
podpredsednikom kitajske vlade Li 
Hsien-nienom, v soboto pa bo od
potoval na dvodnevni obisk v juž
ni Kitajski.

PARMA, 20. — Bernardo Leighton, 
čilski demokristjanski voditelj, ki je 
bil pred kratkim hudo ranjen v a- 
tentatu v Rimu, je danes zapustil 
nevrokirurški oddelek bolnišnice v 
Parmi, kjer so ga pred nekaj dnevi 
operirali. Leighton je z avtomobilom 
odšel v Ancono, kjer se bo zadržal 
nekaj dni na okrevanju skupaj z 
ženo.

TITO SPREJET PREDSEDNICO RUNDESTAGA
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VČERAJ SE JE SESTAL IZVRŠNI ODBOR

Ostre predkongresne 
polemike znotraj KB
«Veliki manevri» med strujami v pričakova
nju nedeljskega zasedanja vsedržavnega sveta

................ ... ................................................mir............mi,.................................................................................................................................................................. ..................................................................................

NA ROBU MED PREMIRJEM IN NADALJEVANJEM SPOPADOV

ZAOSTRITEV RAZMER V LIBANONU 
PLO: SPOR MED ZDA IN IZRAELOM
Posredovalno poslanstvo Couve De Murvilla - Amerikanci 
za pogojno priznanje PLO, Izraelci absolutno nasprotni
BEJRUT, 20. — Razmere v Liba

nonu so se spet poslabšale. Danes 
je v glavnem mestu in v njegovih 
predmestjih zgubilo življenje vsaj 
enajst ljudi, kar resno ogrpža ne
davno sklenjeno premirje. Največ 
mrtvih je bilo v vzhodnih četrtih 
mesta ter v bližnjih predmestjih.
Čeprav streljanje ni bilo tako moč
no kot v preteklosti, pa je vendarle 
prisililo prebivalce v središču me
sta, da se umaknejo iz ulic in s tr
gov. Nad mestom se' je' spet pojA; 
vila z vso silo grožnja ostrostrelcev, 
ki prežijo na mimoidoče v skoraj 
vseh ulicah.

Današnji spopadi so sledili noči, 
ko so zabeležili številne izstrelitve 
raket ter močan topniški ogenj. Po
ložaj se je še poslabšal, ko so sirene 
dvakrat alarmirale prebivalstvo za
radi poletov izraelskih vojaških re
aktivcev tik nad mestom.

Zakaj se vse to dogaja, ko se je

GRADNJA NAJVEČJEGA TURISTIČNEGA OBJEKTA V JUGOSLAVIJI

že zdelo, da se bo stanje pomirilo, 
se še ne ve. Libanonski list «An 
Nahar» paše, da je morda treba pri
pisati te ponovne spopade obisku 
bivšega francoskega ministrskega 
predsednika Couve De Murvilla, ki 
je prispel včeraj v Bejrut, da bi 
posredoval med obema strankama, 
se pravi med maronitskimi kristja
ni ter muslimansko levico. Kot je 
znano, je že pred nekaj dnevi obi
skal Libanon tudi poseben papežev 
poslanec.

Danes se je Couve De Murville 
srečal z ministrskim predsednikom 
Rašidom Karamejem ter s pred
sednikom parlamenta Kamelom - Al 
Asadom. Nekoliko pozneje je bil na 
kosilu pri predsedniku republike Su
lejmanu Frandjemu. Bivši franco
ski ministrski predsednik je izjavil, 
da se bo Francija zavzemala za 
mirno rešitev spora v Libanonu v 
skladu s politiko, ki jo je začela

Ai#ška zdravnica
v zaporu v Ciin

Obtožujejo jo, da je dala zdravniško 
pomoč nekemu pripadniku MIR

SANTIAGO DE CHILE, 20. - Bri
tansko veleposlaništvo v Sanitagu je 
sporočilo, da je angleška zdravnica 
Sheila Cassidy še vedno v zaporu, 
čeprav je vojaški prokurator že od
redil njeno osvoboditev. Zdravnico 
so aretirali še 1. novembra pod ob
tožbo, da je pomagala zdraviti ne
kega gverilca.

Vojaške oblasti so prepovedale no
vinarjem objavljanje vesti o civili
stih in duhovnikih, ki so jih v zad
njih tednih aretirali, češ da so po
magali «prevratnikom», ta prepoved 
pa je bila preklicana za primer an
gleške zdravnice, češ da gre za «di
plomatski» primer med Čilom in V. 
Britanijo. Zdravnico so agenti čilske 
varnostne službe aretirali v «domu 
počitka» kolumbijskih duhovnikov, 
kjer so sumili, da naj bi se skrivali 
gverilci. Sheilo Cassidy so obtožili,

Na Malem Lošinju 
kmalu «Sunčana obala»
Ustanovljen konzorcij za gradnjo hotelskih objektov s 1700 mesti

REKA, 20. — Na sedežu reške ob
lastne «Privredne komore» (trgovin
ska zbornica) so danes podpisali spo
razum za ustanovitev konzorcija s 
sedežem v Malem Lošinju, ki bo po
skrbel za dokončno izgradnjo turi
stičnega naselja «Sunčana obala». 
Ta turistični objekt bo zgrajen na 
omenjenem otoku ter bo predstav
ljal največjo turistično investicijo v 
Jugoslaviji.

K novemu konzorciju so pristopili 
občinska skupnost Cres-Lošinj, Tu
ristično in hotelsko podjetje «Kvar- 
ner-ekspres» iz Opatije, dve trgov
ski podjetji, brodarska družba «Lo- 
šinjska plovidba» z Malega Lošinja, 
«Riječka banka» ter «General ex
port» iz Beograda.

Načrt je začela izvajati 1. 1970 
ustanova «Kvarner - ekspres», ki 
pa je bila prisiljena, da ga odloži 
zaradi pomanjkanja finančnih sred
stev. S prihodnjim letom se bodo 
dela nadaljevala. Predvidevajo, da 
bodo zmogljivost novih hotelskih 
objektov znašale okoli 1700 mest. 
Do sedaj so že vložili 12 milijard 
dinarjev, toda skupne investicije bo
do znašale okoli 40 milijard dinar
jev. Del teh sredstev bo prispeval 
tudi «Republički fond Hrvatske», in 
sicer s skladi, ki jih je prejel iz 
inozemstva. Menijo, da bodo zgra
dili prvo skupino objektov za okoli 
850 mest že do julija prihodnjega le
ta. Izvajanje celotnega načrta naj 
bi se nadaljevalo spomladi 1. 1977.

E. KLARICH

LUCCA, 20. — Porotno sodišče v 
Lucci je obsodilo na dosmrtno ječo 
Massima Battinja in Giuseppa, Fe- 
derigija zaradi umora treh agentov 
javne varnosti, ki so padli v oboro
ženem spopadu v Querceti blizu Buc
ce Federigijeva mati Maria Luisa 
Tognarelli je bila obsojena na pet 
let zapora pod obtožbo, da je po
magala sinu in mu skrila orožje.

300 slavkajofili delavcev 
aretiranih v Argentini

BUENOS AIRES, 20. — V Argen 
tini so aretirali 300 delavcev pod

obtožbo «prevratniškega delovanja», 
«sindikalnega terorizma» in «sabo
taže». Delavci so bili zaposleni v 
neki železarni v Sierri Grande v 
pokrajini Rio Negro, 1.300 kilome
trov južno od Buenos Airesa, ter 
so že 42 dni stavkali, da bi dosegli 
spoštovanje zadnje delovne pogodbe. 
Argentinska vlada je bila mnenja, 
da je stavka «revolucionarnega zna
čaja», ter je poslala proti stavka
jočim vojaške oddelke. To je prvi 
poseg vojske v nekem sindikalnem 
sporu, odkar se je peronizem vrnil 
na oblast.

Združenja
staršev
(Nadaljevanje s 4. strani)

lodnevnega pouka, ker za to ni 
prostorov. Poleg učilnic mora ime
ti taka šola tudi dodatne prostore 
za druge dejavnosti. Svoj čas sem 
predlagal za Gropado in Bazovico, 
da bi uvedli skupne razrede. To bi 
lahko bil zametek uvajanja ce
lodnevnega pouka, a predloga ni
so sprejeli. Mislim, da je treba 
razloge za tako odklonitev iskati 
v nekakšnem nekoristnem lokal- 
patriotizmu po naših vaseh, ki 
še ni izumrl.

Kaj pa menite o strokovni pri
pravljenosti učiteljev?

Mislim, da je raven učiteljev, 
resnost in prizadevnost visoka. 
Predvsem pa stremljenje po iz
popolnjevanju. To je dokazal te
čaj za novo matematiko - insiemi- 
stiko, ki so jo letos sprejeli na 
vseh šolah. S to metodo skušajo 
doseči od učencev logično razmiš
ljanje, In učitelji so se v novo 
metodo poglobili.

Iv-k'ni so vaši najvažnejši na- 
čr ■ za naprej?

Želim predvsem to, in v tej 
smeri bom skušal največ delati, 
da bi Se šolski organi čim bolj 
uveljavili ter da bi se s tem šola 
dejansko demokratizirala in od
prla. Mislim, da je to glavna na
loga današnje šole in v tem vidim 
njen uspeh. ' . . ■

že pred tridesetimi leti, ko je pri
znala tej državi neodvisnost. Danes 
muslimanski krogi trdijo, da prav 
maronitski kristjani skušajo razce
piti Libanon na dve ločeni državni 
enoti.

Kot smo omenili zgoraj, šo izrael
ska letala danes preletela Bejrut, 
čeprav v veliki višini. Prvi alarm 
je bil okoli 10. ure zjutraj, drugi pa 
ob 14. uri. Kršitev libanonskega zrač
nega prostora ni imela drugih posle
dic, ker so se letala vrnila zelo hi
tro nazaj v Izrael.

Spričo ponovnih spopadov med ma
ronitskimi gverilci ter muslimansko 
levico je položaj v Libanonu zelo 
oster. Ne sme se prezreti dejstva, 
da se kljub premirju v Bejrutu in 
tudi drugih mestih vsako noč ponav
ljajo napadi in streljanje, že pred 
tremi dnevi so našteli 19 mrtvih za
radi nočnih spopadov. Ministrski pred
sednik Kararoe je včeraj izjavil, da 
bo vlada sprejela potrebne ukrepe, 
da bi preprečila nadaljnje spopade. 
Med drugim so ustanovili posebno 
enoto, ki bo zasledovala ostrostrel
ce, podirala barikade ter sploh upo
rabljala silo, kadar bo to primemo.

LibanonsKe dogodke je treba se
veda povezati s splošnim stanjem na 
Bližnjem vzhodu. V teh dneh bo pri
spel na obisk v štiri države Bliž
njega vzhoda generalni tajnik OZN 
Kurt Waldheim, ki bo skušal doseči 
podaljšanje mandata silam OZN na 
črti razmika med izraelskimi in sir-1 
skimi oboroženimi silami na Golanu. J 
Kot je znano, màndat zapade na kon- i 
cu tega meseca. Waldheim upa, da | 
bo Sirija sprejeli njegovo pOsredo- j 
vanje, toda splošno politično stanje 
na tem področju je še vedno zelo 
napeto, zaradi nepopustljivosti izrael
ske vlade, ki noče v nobeni meri 
popuščati glede vprašanja ■ sodelova- j1 
nja palestinske osvobodilne organiza- I 
cije PLO pri bodočih dogajanjih j

V tej zvezi pa moramo omeniti; 
da obstajajo- določene razlike tudi 
med ameriško vlado ter izraelskimi 
državhimf voditelji. Pred senatno 
kojnisijo za zunanje zadeve je da
nes poročal državni tajnik Kissin- 
ger, ki je izjavil da bodo ZDA 
prepovedale Egiptu, da bi se po- 
služil ameriške pomoči v znesku 750 
milijonov dolarjev za odplačilo svo
jih obveznosti do Sovjetske zveze.

ZDA- se • bodo nadalje zavzemale 
pri , drugih državah zahodne Ev
rope, da bi omejile, prodajanje o- 
rožja v-tuje, države. r

Kissingerjeve Ižjave pa so poseb
no zanimive glede odnosa ZDA , dò 
PLO.' Ameriški državnik je dejal, 
da njegova vlada ni spremenila svo
jega stališča do palestinske organi, 
zacije, kljub znanim izjavam njego
vega pomočnika Harolda Saundrsa, 
ki je pripravil poročilo, katerega je 
Kissinger označil za nekakšno aka
demsko razpravo. Državni tajnik pa 
je izjavil, kar je pomembno, da se 
bodo ZDA pogovarjale s PLO šele 
potem, ko bo ta organizacija priz
nala Izraelu pravico do obstoja in 
bo sprejela dve resoluciji organi
zacije Združenih narodov ter pred
vsem resolucijo štev. 242.

Čisto drugačnega mnenja pa so 
Izraelci, ki pravijo, da se s PLO 
sploh ne bodo pogajali v nobenem 
primeru, četudi bi ta organizacija 
priznala njihovi državi pravico do 
obstoja ter sprejela vse mednarod
ne obveznosti, ki izhajajo iz "eso- 
lucij OZN. To pomeni, da obstaja 
med stališči ZDA in Izraela še 
vedno globoka razpoka, ki je že 
v prejšnjih dneh povzročila hude 
polemike. Spričo tega je tudi ra
zumljivo, da skuša ameriška vlada 
pomirjevalno vplivati, glede Egipta

(Od našega dopisnika)
BEOGRÀD, 20. — Predsednik, re

publike Josip Broz Tito je sprejel 
popoldne parlamentarno delegacijo 
Zvezne republike Nemčije, - ki jo vodi 
predsednica Buhdestaga Anne Marie 
Renger. V daljšem prijateljskem po
govoru so, kot je sporočil Tanjug, 
razpravljali o nadaljnjem.razvoju so
delovanja med 'državami in tudi o 
nekaterih aktualnih mednarodnih 
vprašanjih.

Sicer pa so se v Beogradu danes 
končali pogovori med parlamentarni
ma delegacijama Jugoslavije in ZRN. 
Poudarili so, da je bil obisk zahod- 
nonenaških parlamentarcev v Jugosla
viji koristen, ter dà so pogovori po
trdili zanimanje obeh strani za na- 
daljni razvoj sodelovanja na vseh 
področjih. Največ pozornosti so na
menili razvoju stikov na dolgoročnih 
temeljih.

Delegacijo zahodnonemškega Bun- 
destaga je danes pred sklepnimi po
govori v jugoslovanski skupščini spre
jel tudi predsednik zveznega izvršne
ga sveta Džeffial Bijedič. Izmenjali 
so mnenja o dvostranskem sodelova
nju, posebno pozornost pa so, posve
tili delovanju jugoslovanskega socia
lističnega samoupravnega,sistema. Be
seda je tekla tudi o gospodarskem 
in družbenem razvoju Jugoslavije.

Zahodnonemška parlamentarna dele
gacija bo jutri obiskala Zagreb, kjer 
se bo pogovarjala s predstavniki 
hrvaške skupščine.

V. B.

(Na sliki: srečanje med Titom in 
predsednico Bundestaga Rengerjevo.)

RIM, 20. — Pod predsedstvom po
litičnega tajnika Zaccagninija se je 
danes sestal izvršni odbor KD, ki 
se je ukvarjal s pravilnikom skorajš
njega strankinega kongresa. Predlo
ge izvršnega odbora bo moral v ne
deljo odobriti vsedržavni svet. Kot 
se je zvedelo, je na današnji seji 
prevladalo mnenje, naj bi bil kon
gres na osnovi tez, ne pa resolucij. 
Kot je povedal namestnik tajnika 
Antoniozzi, bodo pripravili posebne 
dokumente o raznih argumentih, ki 
bodo služili za osnovo kongresne 
razprave.

O problemu strankinega kongresa 
sta razpravljali tudi parlamentarni 
skupini KD. Tudi v teh razpravah 
je prevladalo mnenje, da bi bil kon
gres na osnovi tez, medtem ko so 
se pojavila različna mnenja o tem, 
kdo naj bi sodeloval na kongresu. 
Fanfanijevci in dorotejci predlaga
jo, naj bi na kongres povabili tudi 
deželne, pokrajinske in občinske sve- 
tovàlce KD, kar bi seveda močno
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PO BERLINSKEM SESTANKU REDAKCIJSKE KOMISIJE

Grličkov o pripravah 
konference evropskih KP
Razprava o osnutku sklepnega dokumenta še ni zaključena

BEOGRAD, ■ 20. — Tajnik v izvrš
nem komiteju Zveže komunistov Ju
goslavije Àlèksander Grličkov se 
je vrnil nocoj iz Berlina, kjer je 
sodeloval v delu redakcijske komi
sije za pripravo konference komu
nističnih in delavskih partij Evrope.

Po vrnitvi v Beograd je Aleksan
der Grličkov izjavil, da je bil tudi 
ta sestanek redakcijske komisije na
daljnji napor v obravnavanju pri
pomb in sugestij komunističnih par
tij Evrope v zvezi s prvim osnutkom 
dokumenta, ki je {medmet razprave. 
Zlasti so prišle do izraza, je po
udaril Grličkov, razprave o načelnih 
vprašanjih, ki jih sprožajo posamez
ne partije in ki so predmet doku
menta, .oziroma vprašanja, ki so 
za posamezne partije temeljnega 
pomena v zvezi z njihovo politiko, 
interesi in pojmovanji. Kot je re
čeno tudi v sporočilu redakcije ko
misije, naj bi se sredi decembra 
sesia delovna skupina redakcijske 
komisije, ki bo nadaljevala isto de

lo, oziroma skušala najti skupne 
rešitve za vprašanja, ki so predmet 
dialoga. Sredi januarja pa naj bi 
se znova sesia redakcijska komisija 
v isti sestavi, koč zdaj v Berlinu. 
Grličkov je izrazil mnenje, da po
tek priprav, ki se je nekoliko po
daljšal, sam po sebi govori o lem, 
da gre za napore, da bi interesi, 
pojmovanja in politike vseh partij 
prišle do izraza, pravzaprav, da 
vprašanja, o katerih so različna 
mnenja in različna pojmovanja ne 
bi mogla biti predmet niti dokumen
ta, niti razprave. Nadaljevanje po
govorov v zvezi s pripravami na 
konferenco bo verjetno dalo prilož
nost, je tnehit Grličkov, tudi za 
razpravo o možnosti, kdaj naj bi 
konferenco sklicali. Jugoslovanski 
partijski funkcionar je opozoril na 
sklepe sestankov v Budimpešti in 
Varšavi, da konference ni mogoče 
sklicati, vse dokler ne bo dokument 
dokončno narejen.

VLADO BARABAŠ

Eno uro po objavi vesti o Francovi smrti so španski dnevniki že izšli z izrednimi izdajami, ki so jih 
očitno pripravili, ko je bil diktator še živ. Na sliki: madridski delavci pred odhodom na delo berejo časo

pise z ogromnimi naslovi čez celo stran o Francovi smrti.

okrepilo prisotnost teh dveh struj na 
kongresu. Leve struje pa naspro
tujejo temu predlogu ter se zavze
majo za to, da bi na kongresu imela 
besedo tudi strankina baza, poleg 
nje pa tiste katoliške sile, ki s® 
sicer izven KD, ki bi pa bile pri
pravljene z njo sodelovati, ko bi se 
stranka otresla «§tarih grehov» ter 
stopila na pot dejanske politične in 
kadrovske prenovitve.

Glasnik teh skupin, bivši predsed
nik dežele Lombardije Piero Basset
ti, je v intervjuju tedniku «Mondo» 
opozoril na nevarnost, ki jo pred
stavlja strategija Fanfanija in Pic- 
colija, ki bi želela paralizirati stran
ko in onemogočiti delo tajnika Zac
cagninija. Bassetti meni, da imata 
Piccoli ih Fanfani velike možnosti, 
da uresničita svoj načrt, da se pa 
kljub temu nekaj premika v na
sprotno smer. Predvsem gre za pre
mike v sami strankini levici ter v 
odnosih med njo in skupinami izven 
KD. Tudi med dorotejci se nekaj 
premika, kot kažeta primera Hu
morja in Gullottija, ki sta izstopila 
iz struje. Bassetti pa je tudi ugo
tovil, da poleg frontalne opozicije 
Fanfanija in Piccolija proti Zacca- 
gniniju obstaja še druga, «zahrbtna» 
opozicija, ki se «mimetizira» za For- 
lanijevo kandidaturo. Toda Forlani- 
jevo tajništvo bi odprlo nevarnost 
novih in že preizkušenih premikov 
na desno. Bassetti j: zaključil, da 
leve skupine izven KD brezpogojno 
podpirajo Zaccagninija in njegova 
prizadevanja za prenovitev stranke.

O potrebi po prenovitvi in o stran
kinem kongresu je v intervjuju rim
skemu dnevniku «Paese sera» govo
ril tudi minister De Mita, voditelj 
leve struje « base ». Po njegovem 
mnenju želijo tiste sile, ki se za
vzemajo za čimprejšnje sklicanje 
strankinega kongresa, ustaviti pre
novitvene procese, ki so v teku pred
vsem med strankino bazo. Še naj
bolje bi bilo, ko bi bil kongres KD 
marca, vendar Fanfani in Piccoli 
vztrajata na zahtevi, da bi bil pred 
kongresom PSI. To stališče ustreza 
stari in nevarni logiki, po kateri 
je KD hegemonična sila in drugim 
stranka» ne ostaja drugega, kot 
da se prilagodijo njenim sklepom. 
D^ngs P,a si je mogoče pridobiti he
gemonijo samo v konkurenci z dru
gimi, se pravi s tako politično linijo, 
ki bi lahko bila deležna najširše 
podpore.

De Mita je poudaril tudi bistveno 
važnost sodelovanja s socialisti, pri 
tem pa je treba poiskati globalno 
strategijo, ki naj vključuje tudi ko
muniste. Danes .sicer po njegovem 
mnenju še ni pogojev, da bi sesta
vili organično vlado s KPI, potreb
na pa je široka konvergenca sil 
za zajamčenje razvoja demokratič
nih institucij. Med te institucije — 
je dejal minister — spada tudi or
ganizacija oblasti v demokratični 
družbi.

Zelo zanimivo, pa čeprav «herme
tično» izjavo je dal posl. Cervone, 
član morotejske struje, ki je na se
stanku pripadnikov te struje govo
ril o Morovem položaju v stranki. 
Cervone je dejal, da «Morove po; 
litične vizije ne gre strumentalizirati 
v korist ene same strani». To naj 
bi pomenilo, da Morova podpora 
tajniku Zaccagniniju le ni tako po
polna, ampak da se predsednik vla
de postavlja iznad struj in zavez
ništev, ki se danes kujejo v KD. 
V bistvu se torej Moro distancira 
od strankine levice, da ne bi njen 
morebitni poraz na kongresu po
vzročil tudi padca njegove vlade.

Skupina demokristjanskih parla
mentarcev pa je danes objavila do
kument, ki ga bodo poslali tajniku 
Zaccagniniju in predsedniku poslan
ske skupine Piccoliju in v katerem 
je rečeno, da je vsakršno sodelova
nje s komunisti nemogoče, ker KPI 
želi vzpostaviti protidemokratični re
žim. Zato ta skupina, v kateri so 
sami manj znani poslanci in sena
torji, zavrača Zaccagninijeve teze 
o «primerjanju» stališč s KPI in se 
zavzema za «popolno kontrapozicijo» 
s komunisti. Podpisniki dokumenta 
se proglašajo za «nepopustljive de
mokrate».
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PROTIZAKONITE METODE AMERIŠKIH OBVEŠČEVALNIH SLUŽB

FBI sramotno preganjata Lutra Kinga
Nobelovemu nagrajencu za mir so celo pošiljali anonimna pisma s pozivi, naj napravi samomor

NEW YORK, 20. — Med preiska
vo o delovanju ameriških obvešče
valnih služb prihajajo vedno bolj 
jasno na dan sramotne in protiza
konite metode, ki sta se jih poslu
ževala tako ,CIA kot FBI v prega
njanju «nasprotnikov» režima. Se
natna komisija, ki vodi preiskavo, 
je danes zaslišala namestnika rav
natelja FBI Jamesa Adamsa, ki je 
moral priznati, da je FBI vodil 
sramotno obrekovalno kampanjo 
proti črnskemu pacifističnemu vo
ditelju Martinu Luthru Kingu, ki so 
mu leta 1964 podelili Nobelovo na
grado za mir, štiri leta pozneje pa
je bil umorjen v še danes ne po

ter doseči od senata, oziroma kon-1 vsem pojasnjenih okoliščinah, 
gresa pristanek na civilno pomoč, ! Adams je tudi priznal, da FBI
ki naj bi jo nudila Egiptu.

čila za kampanjo, ki je bila spro
žena samo na osnovi suma, da je 
bil King «pod vplivom komunistov». 
Na ukaz takratnega ravnatelja FBI 
Edgarda Hooverja je bilo izvedenih 
proti Kingu «približno 25 operacij 
nadzorstva in provokacije», je še 
povedal Adams. Pooblastilo za eno 
izmed «operacij» je dal tudi takrat
ni pravosodni minister, senator Ro
bert Kennedy.

Na vprašanje predsednika komi
sije, senatorja Franka Churcha, je 
predstavnik FBI dejal, da je Hoo
ver «gojil globoko antipatijo» do 
Nobelovega nagrajenca in da je bil 
tudi prepričan, da so ga komunisti 
«omrežili». Adams pa je moral ta
koj priznati, da razne «operacije» 
niso privedle, do odkritja niti ene-

ni: imel nobenega pravnega opi avi- j ga elementa, ki bi pričal, da bi bil

King kakorkoli v zvezi s komunisti,
V samih ZDA ali drugod po svetu.

Sam sen. Church je povedal, kak
šne so bile te operacije: šlo je za 
telefonsko in elektronsko prisluško
vanje, za «motilne akcije» in pred
vsem za anonimna obrekovalna pi
sma, ki so jih iz uradov FBI vneto 
pošiljali časopisom, Kingovim sode
lavcem, Kingovi ženi Coretti in tu
di samemu Nobelovemu nagrajencu,
V enem od teh pisem, ki ga je 
Luther King prejel samo en mesec, 
preden mu je bila dodeljena Nobe
lova nagrada, so mu anonimno 
«svetovali», naj napravi samomor 
z grožnjo, da bo v nasprotnem pri
meru prišlo na dan njegovo «škan
dalozno spolno obnašanje».

Sicer pa je bil Luther King vse 
prej kot edina žrtev preganjanja s

strani FBI. V letih med 1959 i*1
1971 je namreč FBI na podoben 
način «nadzoroval» na tisoče ame
riških državljanov, poleg tega Pa 
je pripravil 500.000 osebnih dosjejev 
domnevnih «komunistov». Kot je PO" 
vedal Adams, so bili to predvsem 
radikalno usmerjeni študentje, črn 
ski aktivisti, člani pacifističnih sk 
pin ter celo feministke.

Na današnjem zaslišanju je Pf1. 
še’ na dan še en zanimiv '
ob smrti Edgarda Hooverja 1
1972 so agenti FBI vdrli v njegovo 
stanovanje in odnesli vso njeg ^ 
zasebno korespondenco, ki 
pozneje uničili. Adams ni znal. .. 
ali ni hotel - povedati, kaj je bu 
v pismih tako delikatnega, da 
jih bilo treba zažgati.


